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II. TEXTOS EN TRAMITACIÓN

A. PROYECTOS DE LEY

Proyecto de ley, de la Generalitat, de medidas fiscales, de 
gestión administrativa y financiera y de organización de la 
Generalitat. Enmiendas a la totalidad presentadas por los 
grupos parlamentarios Popular (RE número 25.187) y Vox 
Comunidad Valenciana (RE número 25.189)

PRESIDENCIA DE LAS CORTS VALENCIANES

De conformidad con el artículo 96.1 del Reglamento de las 
Corts Valencianes, se ordena la publicación en el Butlletí 
Oficial de les Corts Valencianes de las enmiendas a la totalidad 
al Proyecto de ley, de la Generalitat, de medidas fiscales, 
de gestión administrativa y financiera y de organización de 
la Generalitat, presentadas por los grupos parlamentarios 
Popular (RE número 25.187) y Vox Comunidad Valenciana 
(RE número 25.189).

Palau de les Corts Valencianes 
València, 12 de noviembre de 2020

El presidente 
Enric Morera i Català

A LA MESA DE LA COMISIÓN DE ECONOMÍA, 
PRESUPUESTOS Y HACIENDA

Eva Ortiz Vilella, portavoz adjunta del Grupo Parlamentario 
Popular, al amparo de lo que establece el artículo 116 del 
Reglamento de las Corts Valencianes, presenta la siguiente 
enmienda al Proyecto de ley de medidas fiscales, de 
gestión administrativa y financiera y de organización de la 
Generalitat (RE número 24.934):

ENMIENDA A LA TOTALIDAD

Se solicita la devolución al Consell del Proyecto de ley de 
medidas fiscales, de gestión administrativa y financiera 
y de organización de la Generalitat por no compartir los 
principios y el espíritu que inspiran este texto normativo 
cuya tramitación parlamentaria se inicia.

Asimismo, una vez más, discrepamos de su oportunidad, ya 
que un número importante de regulaciones y modificaciones 
legislativas propuestas, por no decir la gran mayoría de las 
mismas, no guardan relación alguna con el Proyecto de ley 
de presupuestos para el ejercicio 2021. Y en los casos en 
que las previsiones normativas sí pueden guardar relación 
con el citado proyecto de ley regulador de las cuentas 
públicas, lo hacen de forma meramente circunstancial. Los 
aspectos señalados no resultan aconsejables desde el punto 
de vista de la seguridad jurídica y la buena técnica legislativa 
y en consecuencia las modificaciones legislativas propuestas 
no aportan claridad y contribuyen a la confusión normativa, 
por lo que muchas de ellas deberían ser objetivo de trámite 
mediante una ley específica. A todo ello cabe añadir que, 
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De conformitat amb l’article 96.1 del Reglament de les Corts 
Valencianes, s’ordena la publicació en el Butlletí Oficial de 
les Corts Valencianes de les esmenes a la totalitat al Projecte 
de llei, de la Generalitat, de mesures fiscals, de gestió 
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Palau de les Corts Valencianes 

València, 12 de novembre de 2020

El president 
Enric Morera i Català

A LA MESA DE LA COMISSIÓ D’ECONOMIA, 
PRESSUPOSTOS I HISENDA

Eva Ortiz Vilella, portaveu adjunta del Grup Parlamentari 
Popular, a l’empara del que hi ha establit en l’article 116 
del Reglament de les Corts Valencianes, presenta l’esmena 
següent al Projecte de llei de mesures fiscals, de gestió 
administrativa i financera i d’organització de la Generalitat 
(RE número 24.934):

ESMENA A LA TOTALITAT

Se sol·licita la devolució al Consell del Projecte de llei 
de mesures fiscals, de gestió administrativa i financera i 
d’organització de la Generalitat per no compartir els principis 
i l’esperit que inspiren aquest text normatiu la tramitació 
parlamentària del qual s’inicia.

Així mateix, una vegada més, discrepem de l’oportunitat, ja 
que un nombre important de regulacions i modificacions 
legislatives proposades, per no dir la gran majoria 
d’aquestes, no guarden cap relació amb el Projecte de llei 
de pressupostos per a l’exercici 2021. I en els casos en què 
les previsions normatives sí que poden guardar relació amb 
l’esmentat projecte de llei regulador dels comptes públics, 
ho fan de forma merament circumstancial. Els aspectes 
assenyalats no resulten aconsellables des del punt de vista 
de la seguretat jurídica i la bona tècnica legislativa i en 
conseqüència les modificacions legislatives proposades no 
aporten claredat i contribueixen a la confusió normativa, 
per la qual cosa moltes haurien de ser objectiu de tràmit 
mitjançant una llei específica. A tot això, cal afegir-hi que, 
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tal y como señalaba el informe del CJC, este proyecto de 
ley, como ley ordinaria, debería respetar los principios de 
coherencia, unidad y sistematización.

De otro lado, y con respecto a las modificaciones legislativas 
que sí pueden guardar relación con una eventual política 
económica del Consell, el proyecto de ley no contempla una 
reforma fiscal con una bajada generalizada de los tributos 
que contribuya a reducir la carga fiscal que soportan los 
ciudadanos valencianos, que resulta tan necesaria en un 
contexto tan complejo como el actual, permitiéndoles que 
contaran con más recursos disponibles para destinar a la 
atención de sus necesidades.

Además, las propuestas que se incluyen y que afectan a los 
ingresos públicos de la Generalitat nos generan dudas sobre 
su impacto, directo o indirecto, en la economía valenciana, 
así como también si este podría no resultar positivo.

Este proyecto de ley debería profundizar en la adopción de 
las medidas que contribuyan a la recuperación económica 
y social de la Comunitat guardando una estrecha relación 
con el diseño de unas cuentas públicas basadas en la 
consecución del objetivo fundamental de la reconstrucción 
de nuestra comunidad. Por tanto, consideramos que este 
proyecto de ley no va a contribuir a mejorar la creación de 
empleo y de riqueza, ni va a posibilitar la recuperación de 
nuestra economía, careciendo de las medidas de impulso 
social y económico que nuestra sociedad requiere.

Palau dels Borja, 6 de noviembre de 2020 
Eva Ortiz Vilella

A LA MESA DE LA COMISIÓN DE ECONOMÍA, 
PRESUPUESTOS Y HACIENDA

Formulante: José María Llanos Pitarch, portavoz adjunto del 
Grupo Parlamentario Vox Comunidad Valenciana.

Tipo de iniciativa: enmienda a la totalidad.

Trámite: artículos 115 y siguientes y 134 y siguientes del 
Reglamento de las Corts Valencianes.

Relativa a: Proyecto de ley de medidas fiscales, de 
gestión administrativa y financiera y de organización de la 
Generalitat para el ejercicio 2021.

ENMIENDA A LA TOTALIDAD

Se solicita la devolución al Consell del Proyecto de ley de 
medidas fiscales, de gestión administrativa y financiera y 
de organización de la Generalitat para el ejercicio 2021 
por no compartir los principios y el fondo que inspiran este 
proyecto de ley. 

Diferimos de la oportunidad de este proyecto debido a 
que trata numerosas modificaciones legislativas que en su 
mayoría no guardan relación alguna con los presupuestos 
para el año 2021. Muchas de esas modificaciones deberían 
tratarse con más pausa, ya que de esta manera pueden 
afectar a la seguridad jurídica de los ciudadanos.

tal i com assenyalava l’informe del CJC, aquest projecte de 
llei, com a llei ordinària, hauria de respectar els principis de 
coherència, unitat i sistematització.

D’altra banda, i respecte a les modificacions legislatives 
que sí que poden guardar relació amb una eventual política 
econòmica del Consell, el projecte de llei no preveu una 
reforma fiscal amb una baixada generalitzada dels tributs 
que contribuïsca a reduir la càrrega fiscal que suporten 
els ciutadans valencians, que resulta tan necessària en un 
context tan complex com l’actual, perquè els permetria que 
tingueren més recursos disponibles per a destinar a l’atenció 
de les seues necessitats.

A més, les propostes que s’inclouen i que afecten els 
ingressos públics de la Generalitat ens generen dubtes sobre 
l’impacte, directe o indirecte, en l’economia valenciana, com 
també si aquest podria no resultar positiu.

Aquest projecte de llei hauria d’aprofundir en l’adopció de 
les mesures que contribuïsquen a la recuperació econòmica 
i social de la Comunitat guardant una estreta relació amb 
el disseny d’uns comptes públics basats en la consecució 
de l’objectiu fonamental de la reconstrucció de la nostra 
comunitat. Per tant, considerem que aquest projecte de llei 
no contribuirà a millorar la creació d’ocupació i de riquesa, 
ni possibilitarà la recuperació de la nostra economia, ja que 
manca de les mesures d’impuls social i econòmic que la 
nostra societat requereix.

Palau dels Borja, 6 de novembre de 2020 
Eva Ortiz Vilella

A LA MESA DE LA COMISSIÓ D’ECONOMIA, 
PRESSUPOSTOS I HISENDA

Formulant: José María Llanos Pitarch, portaveu adjunt del 
Grup Parlamentari Vox Comunidad Valenciana.

Tipus d’iniciativa: esmena a la totalitat.

Tràmit: articles 115 i següents i 134 i següents del 
Reglament de les Corts Valencianes.

Relativa a: Projecte de llei de mesures fiscals, de gestió 
administrativa i financera i d’organització de la Generalitat 
per a l’exercici 2021.

ESMENA A LA TOTALITAT

Se sol·licita la devolució al Consell del Projecte de llei 
de mesures fiscals, de gestió administrativa i financera i 
d’organització de la Generalitat per a l’exercici 2021 per no 
compartir els principis i el fons que inspiren aquest projecte 
de llei.

Diferim de l’oportunitat d’aquest projecte pel fet que tracta 
nombroses modificacions legislatives que en la majoria no 
guarden cap relació amb els pressupostos per a l’any 2021. 
Moltes d’aquestes modificacions haurien de tractar-se 
amb més pausa, ja que d’aquesta manera poden afectar la 
seguretat jurídica dels ciutadans.
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Este proyecto de ley no conlleva ningún beneficio para 
la ciudadanía; las medidas incluidas en este proyecto de 
ley no van destinadas a la reactivación de la economía y a 
reducir significativamente la presión fiscal a los ciudadanos y 
empresas valencianas.

Palau de les Corts Valencianes 
València, 5 de noviembre de 2020 

José María Llanos Pitarch

B. PROPOSICIONES DE LEY

 
 
Proposición de ley de transparencia y buen gobierno 
de la Comunitat Valenciana, presentada por los grupos 
parlamentarios Socialista, Compromís y Unides Podem (RE 
número 23.111). Criterio del Consell

PRESIDENCIA DE LAS CORTS VALENCIANES

La Mesa de las Corts Valencianes, en la reunión del 10 de 
noviembre 2020, ha tenido conocimiento del acuerdo del 
Consell (RE número 24.964) en el que manifiesta el criterio 
a la Proposición de ley de transparencia y buen gobierno 
de la Comunitat Valenciana, presentada por los grupos 
parlamentarios Socialista, Compromís y Unides Podem (RE 
número 23.111).

De acuerdo con el artículo 96.1 del Reglamento de las Corts 
Valencianes, se ordena la publicación del acuerdo remitido 
por el Consell en el Butlletí Oficial de les Corts Valencianes.

Palau de les Corts Valencianes 
València, 10 de noviembre de 2020

El presidente 
Enric Morera i Català

 
Acuerdo de 30 de octubre de 2020, del Consell, del criterio 
sobre la Proposición de ley de transparencia y buen gobierno 
de la Comunitat Valenciana

 
El artículo 129.2 del Reglamento de les Corts Valencianes 
establece que, ejercida la iniciativa de presentación de 
una proposición de ley, la Mesa de las Corts Valencianes 
ordenará su publicación y remisión al Consell para que 
manifieste su criterio respecto de su toma en consideración, 
así como la conformidad o no a su tramitación, si esta 
implicara aumento de los créditos o disminución de los 
ingresos presupuestarios.

Los grupos parlamentarios Socialista, Compromís y Unides 
Podem han presentado la Proposición de ley de transparen-
cia y buen gobierno de la Comunitat Valenciana, que la Mesa 
de las Corts Valencianes ha acordado tramitar en la reunión 
de 6 de octubre de 2020.

Aquest projecte de llei no comporta cap benefici per a la 
ciutadania; les mesures incloses en aquest projecte de llei 
no van destinades a la reactivació de l’economia i a reduir 
significativament la pressió fiscal als ciutadans i les empreses 
valencianes.

Palau de les Corts Valencianes 
València, 5 de novembre de 2020 

José María Llanos Pitarch

B. PROPOSICIONS DE LLEI

 
 
Proposició de llei de transparència i bon govern de la 
Comunitat Valenciana, presentada pels grups parlamentaris 
Socialista, Compromís i Unides Podem (RE número 23.111). 
Criteri del Consell

PRESIDÈNCIA DE LES CORTS VALENCIANES

La Mesa de les Corts Valencianes, en la reunió del 10 de 
novembre 2020, ha tingut coneixement de l’acord del 
Consell (RE número 24.964) en què manifesta el criteri a 
la Proposició de llei de transparència i bon govern de la 
Comunitat Valenciana, presentada pels grups parlamentaris 
Socialista, Compromís i Unides Podem (RE número 23.111).

 
D’acord amb l’article 96.1 del Reglament de les Corts 
Valencianes, s’ordena la publicació de l’acord tramés pel 
Consell en el Butlletí Oficial de les Corts Valencianes.

Palau de les Corts Valencianes 
València, 10 de novembre de 2020

El president 
Enric Morera i Català

 
Acord de 30 d’octubre de 2020, del Consell, del criteri sobre 
la Proposició de llei de transparència i bon govern de la 
Comunitat Valenciana 

L’article 129.2 del Reglament de les Corts Valencianes 
estableix que, exercida la iniciativa de presentació d’una 
proposició de llei, la Mesa de les Corts Valencianes 
n’ordenarà la publicació i tramesa al Consell perquè 
manifeste el seu criteri respecte de la presa en consideració, 
així com la conformitat o no a la tramitació, si aquesta 
implica augment dels crèdits o disminució dels ingressos 
pressupostaris.

Els grups parlamentaris Socialista, Compromís i Unides 
Podem han presentat la Proposició de llei de transparència 
i bon govern de la Comunitat Valenciana, que la Mesa de 
les Corts Valencianes ha acordat tramitar en la reunió de 6 
d’octubre de 2020.
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Esta proposición de ley tiene como objeto, tal como establece 
el artículo 1, regular y garantizar la transparencia de la actividad 
pública, promover la reutilización de la información y regular el 
Consejo Valenciano de Transparencia; establecer los principios 
básicos de integridad y buen gobierno que tienen que cumplir 
las administraciones públicas valencianas mediante la adopción 
de códigos éticos y de conducta y el desarrollo de marcos de 
integridad pública; impulsar y garantizar la rendición de cuentas 
en la acción de gobierno y la actividad administrativa a través 
de la planificación y la evaluación de la normativa y de las 
políticas públicas en el ámbito de la administración autonómica, 
y regular el régimen de garantías y de responsabilidades por el 
incumplimiento de los deberes y obligaciones que establece.

El documento consta de una exposición de motivos, un título 
preliminar y cinco cardinales, ocho disposiciones adicionales, 
tres disposiciones transitorias, una disposición derogatoria 
y tres disposiciones finales. El título preliminar establece las 
disposiciones generales, el título II regula la transparencia de 
la actividad pública, el título II regula el Consejo Valenciano 
de Transparencia, el título III trata del buen gobierno y la 
integridad pública, el título IV la planificación y evaluación y, 
finalmente, el título V incluye el régimen sancionador.

Tal como se expresa en la exposición de motivos, la proposición 
que se presenta modifica y desarrolla un gran número de las 
prescripciones reguladas en la Ley 2/2015, de 2 de abril, a la 
cual deroga en lo relativo a la transparencia y el buen gobierno, 
e introduce una nueva regulación de otras materias que no 
estaban contempladas. Así mismo, se afirma en la propia 
exposición de motivos que con la propuesta se pretende 
articular, con una visión más completa e integradora, los 
aspectos fundamentales que definen una buena administra-
ción, es decir, que contemple conjuntamente la obligación de 
las administraciones públicas de ser transparentes, el derecho 
de la ciudadanía a acceder a la información pública, la infraes-
tructura ética que tiene que sustentar el buen gobierno o la 
institucionalización de la rendición de cuentas de la acción de 
gobierno mediante el impulso de la cultura de la planificación y 
la evaluación del funcionamiento de la administración.

A la vista de la propuesta, se aprecia que el contenido de 
esta se corresponde en gran parte con el contenido del libro I 
del Anteproyecto de ley de gobierno abierto de la Comunitat 
Valenciana que tramitó el Consell durante la IX legislatura 
pero que no llegó a remitirse a las Cortes Valencianes, con 
algunos cambios y adaptaciones derivados de la estructura 
de esta proposición y de novedades normativas o jurispru-
denciales. Algunas de estas novedades que esta proposición 
tiene en cuenta son la Directiva (UE) 2019/1024 de 20 de 
junio, relativa a los datos abiertos y la reutilización de la 
información del sector público, o la sentencia del Tribunal 
Constitucional 104/2018 de 4 de octubre de 2018 en 
relación con el silencio en las solicitudes de acceso a la 
información. Este libro I del anteproyecto regulaba precisa-
mente la transparencia y el buen gobierno, mientras que el 
libro II se refería a la participación ciudadana y el fomento 
del asociacionismo, de forma que la extensión de este nuevo 
texto en número de artículos es bastante inferior a la de 
aquel anteproyecto, a pesar de que sí que es más extenso 
que la vigente Ley 2/2015, de 2 de abril.

Teniendo en cuenta esto, y las mejoras técnicas introducidas, 
se comparte la conveniencia y la oportunidad de esta 
proposición de ley. En este sentido, el contenido de esta 
propuesta va en la línea de los compromisos que figuran 

Aquesta proposició de llei té com a objecte, tal com 
estableix l’article 1, regular i garantir la transparència de 
l’activitat pública, promoure la reutilització de la informació 
i regular el Consell Valencià de Transparència; establir els 
principis bàsics d’integritat i bon govern que han de complir 
les administracions públiques valencianes mitjançant 
l’adopció de codis ètics i de conducta i el desenvolupament 
de marcs d’integritat pública; impulsar i garantir la rendició 
de comptes en l’acció de govern i l’activitat administrativa a 
través de la planificació i l’avaluació de la normativa i de les 
polítiques públiques en l’àmbit de l’administració autonò-
mica, i regular el règim de garanties i de responsabilitats per 
l’incompliment dels deures i obligacions que estableix.

El document consta d’una exposició de motius, un títol 
preliminar i cinc de cardinals, vuit disposicions addicionals, 
tres disposicions transitòries, una disposició derogatòria 
i tres disposicions finals. El títol preliminar estableix les 
disposicions generals, el títol II regula la transparència de 
l’activitat pública, el títol II regula el Consell Valencià de 
Transparència, el títol III tracta del bon govern i la integritat 
pública, el títol IV la planificació i avaluació i, finalment, el 
títol V inclou el règim sancionador.

Tal com s’expressa en l’exposició de motius, la proposició 
que es presenta modifica i desenvolupa un gran nombre de 
les prescripcions regulades en la Llei 2/2015, de 2 d’abril, 
a la qual deroga en allò relatiu a la transparència i el bon 
govern, i introdueix una nova regulació d’altres matèries que 
no hi estaven previstes. Així mateix, s’afirma en la mateixa 
exposició de motius que amb la proposta es pretén articular, 
amb una visió més completa i integradora, els aspectes 
fonamentals que defineixen una bona administració, 
és a dir, que tinga en compte conjuntament l’obligació 
de les administracions públiques de ser transparents, el 
dret de la ciutadania a accedir a la informació pública, la 
infraestructura ètica que ha de sustentar el bon govern o la 
institucionalització de la rendició de comptes de l’acció de 
govern mitjançant l’impuls de la cultura de la planificació i 
l’avaluació del funcionament de l’administració.

A la vista de la proposta, s’aprecia que el contingut 
d’aquesta es correspon en gran part amb el contingut del 
llibre I de l’Avantprojecte de llei de govern obert de la 
Comunitat Valenciana que va tramitar el Consell durant  
la IX legislatura però que no va arribar a trametre’s a les 
Corts Valencianes, amb alguns canvis i adaptacions derivats 
de l’estructura d’aquesta proposició i de novetats normati-
ves o jurisprudencials. Algunes d’aquestes novetats que la 
proposició té en compte són la Directiva (UE) 2019/1024 
de 20 de juny, relativa a les dades obertes i la reutilització 
de la informació del sector públic, o la sentència del 
Tribunal Constitucional 104/2018 de 4 d’octubre de 
2018 en relació amb el silenci en les sol·licituds d’accés a 
la informació. Aquest llibre I de l’avantprojecte regulava 
precisament la transparència i el bon govern, mentre que 
el llibre II es referia a la participació ciutadana i el foment 
de l’associacionisme, de manera que l’extensió d’aquest 
nou text en nombre d’articles és prou inferior a la d’aquell 
avantprojecte, tot i que sí que és més extens que la vigent 
Llei 2/2015, de 2 d’abril.

Tenint en compte això, i les millores tècniques introduïdes, 
es comparteix la conveniència i l’oportunitat d’aquesta 
proposició de llei. En aquest sentit, el contingut d’aquesta 
proposta va en la línia dels compromisos que figuren tant en 
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tanto en el acuerdo programático para la conformación 
del gobierno entre las tres fuerzas políticas que presentan 
esta proposición como en los diversos acuerdos para la 
recuperación de la Comunitat Valenciana.

Así, se refuerzan las obligaciones de transparencia y se 
establece la planificación y organización administrativa 
en esta materia, se reforma sustancialmente el Consejo 
de Transparencia, se ponen las bases para la apertura y 
reutilización de datos en la administración autonómica, se 
avanza en la institucionalización de la integridad pública en 
la regulación del buen gobierno a través de los códigos de 
conducta y se hace énfasis en la planificación y evaluación 
normativa y de políticas públicas, vinculando así la transpa-
rencia con la cultura de la planificación y evaluación a través 
de la rendición de cuentas.

Se valora positivamente, en relación con la seguridad jurí-
dica, que la propuesta incorpora en materia de transparencia 
contenido que ya está previsto en el Decreto 105/2017, de 
28 de julio, del Consell, y elementos que se han ido configu-
rando los últimos años en la jurisprudencia y la doctrina de 
las autoridades de transparencia, como la relación entre el 
régimen general de acceso a la información y los regímenes 
específicos. También en esta línea de garantizar la seguridad 
jurídica, se valoran positivamente aspectos como el sistema 
para la entrada en vigor de la norma o la continuidad de la 
vigencia del Decreto 105/2017, de 28 de julio, y el  
Decreto 56/2016, de 6 de mayo.

También se valora positivamente la oportunidad de la 
propuesta en relación con el funcionamiento del Consejo 
de Transparencia, Acceso a la Información Pública y Buen 
Gobierno, que ahora pasaría a denominarse Consejo 
Valenciano de Transparencia. Así, la actual configuración 
legal de la autoridad de garantía ha dificultado su óptimo 
funcionamiento y la realización de la totalidad de sus 
funciones, como ha puesto de manifiesto el propio 
Consejo de Transparencia en las memorias anuales. Con 
el contenido de la proposición de ley que se presenta, se 
espera que pueda mejorar su situación para poder realizar 
la totalidad de sus funciones para garantizar la trans-
parencia y el derecho de la ciudadanía a la información 
pública.

Por último, hay que apuntar que, a pesar de que el 
Anteproyecto de ley de gobierno abierto no se llegó a remitir 
a las Cortes Valencianes debido a la finalización de la IX 
legislatura, contaba con todos los informes y dictámenes 
preceptivos correspondientes a su tramitación, incluidos los 
dictámenes del Comitè Econòmic i Social y del Consell Jurídic 
Consultiu y sus correspondientes valoraciones, y que de hecho 
todavía se pueden consultar en el portal de transparencia junto 
con el resto del expediente. Por lo tanto, a pesar de que esta 
proposición de ley que ahora se presenta no incorpore esta 
documentación al tratarse de una proposición de los grupos 
parlamentarios de las Corts Valencianes, se entiende que las 
observaciones y los aspectos formulados durante toda la trami-
tación de aquel proyecto por parte de los diferentes órganos e 
instituciones en sus correspondientes informes se entienden 
integradas en el contenido de esta proposición en caso de que 
se tramite y acabe por aprobarse. Todo ello sin perjuicio de que, 
durante la tramitación, se realice la tramitación parlamentaria 
correspondiente con la participación, enmienda y deliberación 
de los grupos parlamentarios de las Cortes Valencianes y con 
la participación y opinión en la comisión de participación de las 

l’acord programàtic per a la conformació del govern entre les 
tres forces polítiques que presenten aquesta proposició com 
en els diversos acords per a la recuperació de la Comunitat 
Valenciana.

Així, es reforcen les obligacions de transparència i 
s’estableix la planificació i l’organització administrativa en 
aquesta matèria, es reforma substancialment el Consell 
de Transparència, es posen les bases per a l’obertura i 
la reutilització de dades en l’administració autonòmica, 
s’avança en la institucionalització de la integritat pública en 
la regulació del bon govern a través dels codis de conducta 
i es fa èmfasi en la planificació i l’avaluació normativa i de 
polítiques públiques; es vincula així la transparència amb la 
cultura de la planificació i l’avaluació a través de la rendició 
de comptes.

Es valora positivament, en relació amb la seguretat jurídica, 
que la proposta incorpora en matèria de transparència 
contingut que ja està previst en el Decret 105/2017, de 
28 de juliol, del Consell, i elements que s’han configurat 
els últims anys en la jurisprudència i la doctrina de les 
autoritats de transparència, com la relació entre el règim 
general d’accés a la informació i els règims específics. També 
en aquesta línia de garantir la seguretat jurídica, es valoren 
positivament aspectes com el sistema per a l’entrada en 
vigor de la norma o la continuïtat de la vigència del Decret 
105/2017, de 28 de juliol, i el Decret 56/2016,  
de 6 de maig.

També es valora positivament l’oportunitat de la proposta en 
relació amb el funcionament del Consell de Transparència, 
Accés a la Informació Pública i Bon Govern, que ara passaria 
a denominar-se Consell Valencià de Transparència. Així, 
l’actual configuració legal de l’autoritat de garantia ha dificul-
tat el seu òptim funcionament i la realització de la totalitat 
de les seues funcions, com ha posat de manifest el mateix 
Consell de Transparència en les memòries anuals. Amb el 
contingut de la proposició de llei que es presenta, s’espera 
que puga millorar la seua situació per a poder realitzar la 
totalitat de les seues funcions per a garantir la transparència 
i el dret de la ciutadania a la informació pública.

 
 
Per últim, cal apuntar que, tot i que l’Avantprojecte de llei 
de govern obert no es va arribar a trametre a les Corts 
Valencianes a causa de la finalització de la IX legislatura, 
disposava de tots els informes i dictàmens preceptius 
corresponents a la seua tramitació, inclosos els dictàmens 
del Comitè Econòmic i Social i del Consell Jurídic Consultiu 
i les seues valoracions corresponents, i que de fet encara es 
poden consultar en el portal de transparència junt amb la 
resta de l’expedient. Per tant, tot i que aquesta proposició de 
llei que ara es presenta no incorpore aquesta documentació 
en tractar-se d’una proposició dels grups parlamentaris 
de les Corts Valencianes, s’entén que les observacions i 
els aspectes formulats durant tota la tramitació d’aquell 
projecte per part dels diferents òrgans i institucions en 
els seus informes corresponents s’entenen integrades en 
el contingut d’aquesta proposició en cas que es tramite i 
s’aprove finalment. Tot això sense perjudici que, durant la 
tramitació, es realitze la tramitació parlamentària correspo-
nent amb la participació, l’esmena i la deliberació dels grups 
parlamentaris de les Corts Valencianes i amb la participació 
i l’opinió en la comissió de participació de les persones que 
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personas que los grupos parlamentarios estimen pertinentes 
para la mejora del contenido de la propuesta.

Por todo ello, en conformidad con el artículo 129.2 del 
Reglamento de las Corts Valencianes, y a propuesta de la 
consellera de Participación, Transparencia, Cooperación y 
Calidad Democrática, el Consell, previa deliberación, en la 
reunión del 30 de octubre de 2020

ACUERDA

Manifestar a las Corts Valencianes su criterio favorable 
a la toma en consideración de la Proposición de ley de 
transparencia y buen gobierno de la Comunitat Valenciana, 
presentada por los grupos parlamentarios Socialista, 
Compromís y Unides Podem.

E. PROPUESTAS DE RESOLUCIÓN

 
 
4. Proposiciones no de ley y otras proposiciones

PRESIDENCIA DE LAS COR TS VALENCIANES

La Mesa de les Corts Valencianes, en la reunión del 10 de 
noviembre de 2020, oída la Junta de Síndics y de conformi-
dad con los artículos 164 y 165 puntos 1 y 4 del Reglamento 
de las Corts Valencianes, ha acordado emitir al Pleno las 
proposiciones no de ley de tramitación especial de urgencia 
que seguidamente se especifican: 

– Proposición no de ley de tramitación especial de urgencia 
sobre igualdad de trato entre las parejas de hecho y las 
casadas en el acceso a la pensión de viudedad, presentada 
por el Grupo Parlamentario Socialista (RE número 24.546).

– Proposición no de ley de tramitación especial de urgencia 
sobre trabajos en beneficio de la comunidad, presentada por 
el Grupo Parlamentario Socialista (RE número 24.596).

– Proposición no de ley de tramitación especial de urgencia 
sobre la realización, por parte de la Sindicatura de Comptes, 
de una auditoría operativa del departamento de salud de la 
Ribera de los ejercicios 2018-2020, presentada por el Grupo 
Parlamentario Popular (RE número 24.634).

– Proposición no de ley de tramitación especial de 
urgencia sobre el rechazo a la subida del IVA de los servicios 
sanitarios y educativos privados y para la aplicación del IVA 
reducido en los productos esenciales de protección sanitaria 
frente a la COVID, presentada por el Grupo Parlamentario 
Ciudadanos (RE número 24.649).

– Proposición no de ley de tramitación especial de 
urgencia sobre la igualdad de derechos y la eliminación de la 
discriminación por motivo de renta, patrimonio o situación 
socioeconómica, presentada por el Grupo Parlamentario 
Unides Podem (RE número 24.689).

els grups parlamentaris estimen pertinents per a la millora 
del contingut de la proposta.

Per tot això, de conformitat amb l’article 129.2 del 
Reglament de les Corts Valencianes, i a proposta de la 
consellera de Participació, Transparència, Cooperació i 
Qualitat Democràtica, el Consell, després de la deliberació 
prèvia, en la reunió del 30 d’octubre de 2020

ACORDA

Manifestar a les Corts Valencianes el seu criteri favorable 
a la presa en consideració de la Proposició de llei de 
transparència i bon govern de la Comunitat Valenciana, 
presentada pels grups parlamentaris Socialista, Compromís i 
Unides Podem.

E. PROPOSTES DE RESOLUCIÓ

 
 
4. Proposicions no de llei i altres proposicions

 
 
PRESIDÈNCIA DE LES CORTS VALENCIANES

La Mesa de les Corts Valencianes, en la reunió de 10 de 
novembre de 2020, oïda la Junta de Síndics i de conformitat 
amb els articles 164 i 165 punts 1 i 4 del Reglament de les 
Corts Valencianes, ha acordat trametre al Ple les proposi-
cions no de llei de tramitació especial d’urgència que tot 
seguit s’especifiquen:

 
– Proposició no de llei de tramitació especial d’urgència 
sobre igualtat de tracte entre les parelles de fet i les casades 
en l’accés a la pensió de viduïtat, presentada pel Grup 
Parlamentari Socialista (RE número 24.546).

– Proposició no de llei de tramitació especial d’urgència 
sobre els treballs en benefici de la comunitat, presentada pel 
Grup Parlamentari Socialista (RE número 24.596).

– Proposició no de llei de tramitació especial d’urgència 
sobre la realització, per la Sindicatura de Comptes, d’una 
auditoria operativa del departament de salut de la Ribera 
dels exercicis 2018-2020, presentada pel Grup Parlamentari 
Popular (RE número 24.634).

– Proposició no de llei de tramitació especial d’urgència 
sobre el rebuig a la pujada de l’IVA dels serveis sanitaris 
i educatius privats i per a l’aplicació de l’IVA reduït en els 
productes essencials de protecció sanitària contra la COVID, 
presentada pel Grup Parlamentari Ciudadanos (RE número 
24.649).

– Proposició no de llei de tramitació especial d’urgència 
sobre la igualtat de drets i l’eliminació de la discriminació 
per motiu de renda, patrimoni o situació socioeconòmica, 
presentada pel Grup Parlamentari Unides Podem (RE 
número 24.689).



BOCV número 119 ¦ 13-11-2020 Pàg. 14079

– Proposición no de ley de tramitación especial de urgencia 
sobre la ejecución de la declaración institucional de apoyo a 
los artistas falleros y de hogueras, presentada por el Grupo 
Parlamentario Popular (RE número 24.691).

– Proposición no de ley de tramitación especial de urgencia 
sobre el fomento de los programas de prescripción de 
actividad física y ejercicio físico supervisado, desde atención 
primaria y atención hospitalaria, y dinamización comunitaria 
en salud conocidos como receta deportiva, presentada por 
el Grupo Parlamentario Socialista (RE número 24.693).

– Proposición no de ley de tramitación especial de urgencia 
sobre formación de las mujeres de zonas con riesgo de 
despoblamiento, presentada por el Grupo Parlamentario 
Socialista (RE número 24.694).

– Proposición no de ley de tramitación especial de urgencia 
sobre impuestos de sucesiones y donaciones, presentada 
por el Grupo Parlamentario Vox Comunidad Valenciana (RE 
número 24.737).

– Proposición no de ley de tramitación especial de 
urgencia sobre reestructuración de gastos de la Generalitat 
Valenciana, presentada por el Grupo Parlamentario Vox 
Comunidad Valenciana (RE número 24.739).

– Proposición no de ley de tramitación especial de urgencia 
sobre la participación en el Fondo de cooperación municipal, 
presentada por el Grupo Parlamentario Socialista (RE 
número 24.742).

– Proposición no de ley de tramitación especial de urgencia 
sobre financiación y distribución de mascarillas a la pobla-
ción, presentada por el Grupo Parlamentario Vox Comunidad 
Valenciana (RE número 25.052). 
 
 
En cumplimiento de lo dispuesto en el artículo 96.1 del 
Reglamento de las Corts Valencianes, se ordena la publica-
ción en el Butlletí Oficial de les Corts Valencianes y al mismo 
tiempo se recuerda a los grupos parlamentarios que pueden 
presentar enmiendas hasta una hora antes del comienzo de 
la reunión del Pleno en que deban debatirse, cuya fecha se 
comunicará oportunamente.

Palau de les Corts Valencianes 
València, 10 de noviembre de 2020

El presidente 
Enric Morera i Català

 

Proposición no de ley de tramitación especial de urgencia 
sobre igualdad de trato entre las parejas de hecho y las 
casadas en el acceso a la pensión de viudedad, presentada 
por el Grupo Parlamentario Socialista (RE número 24.546)

A LA MESA DE LES CORTS VALENCIANES

Rosa Peris Cervera y Sabina Escrig Monzó, diputada y 
portavoz adjunta, respectivamente, del Grupo Parlamentario 
Socialista, de acuerdo con el artículo 164 y siguientes 
del Reglamento de las Corts Valencianes, presentan la 

– Proposició no de llei de tramitació especial d’urgència 
sobre l’execució de la declaració institucional de suport 
als artistes fallers i de fogueres, presentada pel Grup 
Parlamentari Popular (RE número 24.691).

– Proposició no de llei de tramitació especial d’urgència 
sobre el foment dels programes de prescripció d’activitat 
física i exercici físic supervisat, des d’atenció primària i  
atenció hospitalària, i dinamització comunitària en salut 
coneguts com a recepta esportiva, presentada pel Grup 
Parlamentari Socialista (RE número 24.693).

– Proposició no de llei de tramitació especial d’urgència 
sobre formació de les dones de zones amb risc de despo-
blament, presentada pel Grup Parlamentari Socialista (RE 
número 24.694).

– Proposició no de llei de tramitació especial d’urgència 
sobre impostos de successions i donacions, presentada pel 
Grup Parlamentari Vox Comunitat Valenciana (RE número 
24.737). 

– Proposició no de llei de tramitació especial d’urgència 
sobre reestructuració de despeses de la Generalitat 
Valenciana, presentada pel Grup Parlamentari Vox 
Comunidad Valenciana (RE número 24.739). 

–Proposició no de llei de tramitació especial d’urgència 
sobre la participación en el Fons de cooperación municipal, 
presentada pel Grup Parlamentari Socialista (RE número 
24.742).

–Proposició no de llei de tramitació especial d’urgència 
sobre finançament i distribució de màscares a la població, 
presentada pel Grup Parlamentari Vox Comunidad 
Valenciana (RE número 25.052).

 
Per tal de complir el que hi ha disposat en l’article 96.1 del 
Reglament de les Corts Valencianes, se n’ordena la publi-
cació en el Butlletí Oficial de les Corts Valencianes i alhora 
es recorda als grups parlamentaris que hi poden presentar 
esmenes fins una hora abans del començament de la reunió 
del Ple en què hagen de debatre’s, la data de la qual es 
comunicarà oportunament.

Palau de les Corts Valencianes 
València, 10 de novembre de 2020

El president 
Enric Morera i Català

 

Proposició no de llei de tramitació especial d’urgència sobre 
igualtat de tracte entre les parelles de fet i les casades 
en l’accés a la pensió de viduïtat, presentada pel Grup 
Parlamentari Socialista (RE número 24.546)

A LA MESA DE LES CORTS VALENCIANES

Rosa Peris Cervera i Sabina Escrig Monzó, diputada i 
portaveu adjunta, respectivament, del Grup Parlamentari 
Socialista, d’acord amb l’article 164 i següents del Reglament 
de les Corts Valencianes, presenten la proposició no de llei 
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proposición no de ley de tramitación de urgencia sobre 
igualdad de trato entre las parejas de hecho y las casadas en 
el acceso a la pensión de viudedad.

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS

Las personas registradas oficialmente como uniones de 
hecho, que sobreviven a su pareja, experimentan en nuestro 
país una discriminación en el acceso a la percepción de la 
pensión de viudedad respecto a las que eligen el matrimonio 
como modo de convivencia. Al miembro supérstite en la 
pareja de hecho se le exigen requisitos para la percepción 
de la pensión que no son contemplados en los supuestos en 
que la pareja se formaliza de conformidad con las normas 
que regulan el matrimonio. Esta diferencia de trato no tiene 
causa objetiva que se justifique actualmente.

De acuerdo con la Ley general de la Seguridad Social, modi-
ficada en el año 2007, el miembro supérstite de la pareja 
de hecho deberá acreditar para percibir la pensión que sus 
ingresos durante el año natural anterior no alcanzaron  
el 50 % de la suma de los propios y de los del fallecido 
habidos en el mismo periodo, o el 25 % en caso de 
inexistencia de hijos comunes con derecho a la pensión de 
orfandad. Esta regulación supone una doble discriminación. 
De una parte, se exige que el miembro difunto de la 
pareja haya ganado un euro más que el superviviente para 
percibir la pensión, requisito que en caso alguno se exige al 
cónyuge que sobrevive en el matrimonio. De otra parte, se 
establecen unos requisitos diferentes en el supuesto de que 
no existan hijos comunes con derecho a orfandad.

En el supuesto de que no cumplan estos requisitos, sólo se 
reconocerá el derecho a pensión de viudedad cuando los 
ingresos del superviviente resulten inferiores a 15 veces 
el importe del salario mínimo interprofesional. Con ello, la 
norma trataba de garantizar la pensión en los supuestos 
de necesidad económica. Pero la finalidad de la pensión no 
es garantizar un mínimo vital, sino remediar el daño que 
produce a la familia la disminución de ingresos a causa de la 
muerte del cónyuge.

La modificación de 2007 (Ley 40/2007, de medidas en 
materia de Seguridad Social) establecía por primera vez 
en el ámbito normativo (en el jurisprudencial se habían 
conseguido algunos reconocimientos con anterioridad), la 
posibilidad de cobrar la pensión de viudedad en los supues-
tos de parejas de hecho.

Ello supuso un importante avance en orden a la consecución 
de los derechos de las parejas de hecho, que iba parejo al 
reconocimiento de esta realidad en ámbitos tan dispares 
como el tributario o el penal. Pero la ley trataba de que se 
acreditara, además de la convivencia efectiva, la dependencia 
económica del conviviente sobreviviente en los porcentajes 
mencionados en función de la existencia o no de hijos 
comunes con derecho a pensión de orfandad. Además, la ley 
tampoco valoraba que la situación económica en el momento 
del fallecimiento pudiera mantenerse como estable en el 
tiempo o que esta situación fuera puramente circunstancial, 
como en caso de contratos de trabajo temporales. Que se 
exija una «cierta dependencia económica» de uno de los 
miembros de la pareja de hecho para optar a una pensión de 
viudedad es discriminatorio. Que solo se tengan en cuenta 
los ingresos del conviviente que sobrevive en un momento 
determinado (el año anterior al fallecimiento) es injusto.

de tramitació d’urgència sobre la igualtat de tracte entre les 
parelles de fet i les casades en l’accés a la pensió de viduïtat. 

EXPOSICIÓ DE MOTIUS

Les persones registrades oficialment com a unions de fet, 
que sobreviuen a la seva parella, experimenten al nostre país 
una discriminació en l’accés a la percepció de la pensió de 
viduïtat respecte a les que trien el matrimoni com a manera 
de convivència. Al membre supervivent en la parella de 
fet se li exigeixen requisits per a la percepció de la pensió 
que no són previstos en els supòsits en què la parella es 
formalitza de conformitat amb les normes que regulen 
el matrimoni. Aquesta diferència de tracte no té causa 
objectiva que es justifique actualment.

D’acord amb la Llei general de la Seguretat Social, 
modificada l’any 2007, el membre supervivent de la parella 
de fet haurà d’acreditar per a percebre la pensió que els 
seus ingressos durant l’any natural anterior no van arribar 
al 50 % de la suma dels propis i dels del mort hi haguts en 
el mateix període, o el 25 % en cas d’inexistència de fills 
comuns amb dret a la pensió d’orfandat. Aquesta regulació 
suposa una doble discriminació. D’una part, s’exigeix que el 
membre difunt de la parella haja guanyat un euro més que 
el supervivent per a percebre la pensió, requisit que en cap 
cas s’exigeix al cònjuge que sobreviu en el matrimoni. D’una 
altra part, s’estableixen uns requisits diferents en el cas que 
no hi haja fills comuns amb dret a orfandat. 

En el cas que no complisquen aquests requisits, només es 
reconeixerà el dret a pensió de viduïtat quan els ingressos 
del supervivent resulten inferiors a 15 vegades l’import 
del salari mínim interprofessional. Amb això, la norma 
tractava de garantir la pensió en els supòsits de necessitat 
econòmica. Però la finalitat de la pensió no és garantir un 
mínim vital, sinó remeiar el mal que produeix a la família la 
disminució d’ingressos a causa de la mort del cònjuge. 

La modificació de 2007 (Llei 40/2007, de mesures en 
matèria de Seguretat Social) establia per primera vegada en 
l’àmbit normatiu (en el jurisprudencial s’havien aconseguit 
alguns reconeixements amb anterioritat), la possibilitat de 
cobrar la pensió de viduïtat en els supòsits de parelles de fet. 

Això va suposar un avanç important amb vista a la conse-
cució dels drets de les parelles de fet, que anava parell al 
reconeixement d’aquesta realitat en àmbits tan dispars com 
el tributari o el penal. Però la llei tractava que s’acreditara, a 
més de la convivència efectiva, la dependència econòmica 
del convivent supervivent en els percentatges esmentats en 
funció de l’existència o no de fills comuns amb dret a pensió 
d’orfandat. A més, la llei tampoc valorava que la situació 
econòmica en el moment de la defunció poguera mantenir-
se com a estable en el temps o que aquesta situació fora 
purament circumstancial, com en el cas de contractes de 
treball temporals. Que s’exigisca una «certa dependència 
econòmica» d’un dels membres de la parella de fet per 
a optar a una pensió de viduïtat és discriminatori. Que 
només es tinguen en compte els ingressos del convivent 
que sobreviu en un moment determinat (l’any anterior a la 
defunció) és injust. 
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La realidad social que trataba de regular la norma ha 
cambiado sustancialmente. Por ello, la norma debe cambiar.

Los hijos nacidos fuera del matrimonio son el 46,8 %, según 
las últimas cifras recogidas en 2017, cuando en los años 90 
estos no llegaban al 10 %. Estas cifras son manifestación 
de la ruptura del modelo tradicional familiar, existiendo 
una realidad como son las parejas de hecho que debe ser 
considerada y regulada. Además, y desde entonces, se ha 
reconocido el acceso al matrimonio a personas del mismo 
sexo y se han logrado importantes, aunque claramente 
insuficientes, avances en materia de igualdad.

De acuerdo con los datos del Instituto Nacional de 
Estadística, en el año 2018 había en España registradas 
1.625.000 parejas de hecho frente a 9.655.100 parejas 
casadas. Ello supone que un 14,41 % de la población opta 
por inscribirse en un registro oficial de parejas de hecho 
frente a un 85,59 % que opta por el matrimonio. No existe 
razón para discriminar a estas parejas.

En este punto, no puede evitarse contemplar otro dato: en 
nuestro país, el número de viudas es superior al de viudos. 
Ello supone que, en la práctica, la medida es una norma 
que, una vez más, atenta contra la igualdad de la mujer en 
nuestro ordenamiento jurídico.

Por todo lo expuesto, el Grupo Parlamentario Socialista 
presenta la siguiente:

PROPUESTA DE RESOLUCIÓN

1. Las Corts Valencianas instan al Consell de la Generalitat a 
dirigirse al Gobierno de España instándole a:

a) Promover la modificación de la Ley general de la 
Seguridad Social y demás normas que resulten necesarias, 
para garantizar a los miembros de las parejas de hecho el 
acceso a todas las prestaciones o pensiones vinculadas a 
situaciones de viudedad, en las mismas condiciones que a 
los cónyuges en matrimonios civiles.

b) Estudiar la posibilidad de introducir la retroactividad de 
estas modificaciones para las familias afectadas por esta 
discriminación desde la entrada en vigor de la Ley 40/2007, 
de 1 de enero, de medidas en materia de Seguridad Social.

2. El Consell dará cuenta a estas cortes del grado de 
cumplimiento de la presente resolución en el plazo máximo 
de tres meses.

Corts Valencianes, 19 de octubre de 2020 
Rosa Peris Cervera 

Sabina Escrig Monzó

Proposición no de ley de tramitación especial de urgencia 
sobre trabajos en beneficio de la comunidad, presentada 
por el Grupo Parlamentario Socialista (RE número 24.596)

A LA MESA DE LES CORTS VALENCIANES

Rosa Peris Cervera y Sabina Escrig Monzó, diputada y 
portavoz adjunta, respectivamente, del Grupo Parlamentario 
Socialista, de acuerdo con el artículo 164 y siguientes del 

La realitat social que tractava de regular la norma ha canviat 
substancialment. Per això, la norma ha de canviar.

Els fills nascuts fora del matrimoni són el 46,8 %, segons 
les últimes xifres recollides en 2017, quan en els anys 90 
aquests no arribaven al 10 %. Aquestes xifres són manifes-
tació de la ruptura del model tradicional familiar, i hi ha una 
realitat com són les parelles de fet que ha de ser conside-
rada i regulada. A més, i des de llavors, s’ha reconegut l’accés 
al matrimoni a persones del mateix sexe i s’han aconseguit 
importants, encara que clarament insuficients, avanços en 
matèria d’igualtat.

D’acord amb les dades de l’Institut Nacional d’Estadística, 
l’any 2018 hi havia a Espanya registrades 1.625.000 parelles 
de fet enfront de 9.655.100 parelles casades. Això suposa 
que un 14,41 % de la població opta per inscriure’s en un 
registre oficial de parelles de fet enfront d’un 85,59 % que 
opta pel matrimoni. No hi ha raó per a discriminar aquestes 
parelles.

En aquest punt, no pot evitar-se tenir en compte una altra 
dada: al nostre país, el nombre de vídues és superior al de 
vidus. Això suposa que, en la pràctica, la mesura és una 
norma que, una vegada més, atenta contra la igualtat de la 
dona en el nostre ordenament jurídic.

Per tot el que s’ha exposat, el Grup Parlamentari Socialista 
presenta la següent:

PROPOSTA DE RESOLUCIÓ

1. Les Corts Valencianes insten el Consell de la Generalitat a 
dirigir-se al Govern d’Espanya per a instar-lo a:

a) Promoure la modificació de la Llei general de la Seguretat 
Social i altres normes que resulten necessàries, per a 
garantir als membres de les parelles de fet l’accés a totes les 
prestacions o pensions vinculades a situacions de viduïtat, 
en les mateixes condicions que als cònjuges en matrimonis 
civils.

b) Estudiar la possibilitat d’introduir la retroactivitat d’aquestes 
modificacions per a les famílies afectades per aquesta discrimi-
nació des de l’entrada en vigor de la Llei 40/2007, d’1 de gener, 
de mesures en matèria de Seguretat Social.

2. El Consell donarà compte a aquestes corts del grau de 
compliment d’aquesta resolució en el termini màxim de tres 
mesos.

Corts Valencianes, 19 d’octubre de 2020 
Rosa Peris Cervera 

Sabina Escrig Monzó

Proposició no de llei de tramitació especial d’urgència sobre 
els treballs en benefici de la comunitat, presentada pel Grup 
Parlamentari Socialista (RE número 24.596)

A LA MESA DE LES CORTS VALENCIANES

Rosa Peris Cervera i Sabina Escrig Monzó, diputada i 
portaveu adjunta, respectivament, del Grup Parlamentari 
Socialista, d’acord amb l’article 164 i següents del Reglament 
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Reglamento de las Corts Valencianes, presentan la proposi-
ción no de ley de tramitación de urgencia sobre trabajos en 
beneficio de la comunidad.

 
EXPOSICIÓN DE MOTIVOS

La pena de trabajos en beneficio de la comunidad (TBC) fue 
introducida por el Código penal de 1995 como manifesta-
ción del principio de reinserción y de nuevos valores que el 
código de la democracia consolida. La pena de TBC es un 
instrumento con el que se intenta encontrar alternativas 
a la prisión mediante la articulación de nuevas clases de 
sanciones que afectan a derechos distintos a la libertad 
ambulatoria.

Diferentes reformas como la Ley orgánica 11/2003,  
la Ley orgánica 15/2003, la Ley orgánica 1/2004, la Ley  
orgánica 15/2007, la Ley orgánica 5/2010 y la Ley  
orgánica 1/2015 han extendido el recurso a este tipo de 
pena y han continuado incidiendo de manera decisiva en 
el sistema de penas establecido. Evolución que ha puesto 
de manifiesto que la pena privativa de libertad viene ahora 
acompañada de una serie de medidas penales alternativas 
en continuo aumento. Todos estos cambios legales han 
hecho que en los últimos años se haya pasado, de una 
sanción con una mínima repercusión dentro de nuestro 
sistema penal, a una de las condenas que en mayor 
cantidad se aplican por los tribunales de justicia.

En el ámbito de la lucha contra la violencia de género, la Ley 
orgánica 1/2004 representó y representa un paso esencial 
en la lucha contra la violencia machista y la protección y 
atención de las víctimas.

El legislador español, desde que empezó a tomar conciencia 
del grave problema de la violencia machista y, en conse-
cuencia, a tomar medidas para erradicarla, decidió que los 
TBC, junto con la prisión para los casos más graves, eran la 
consecuencia jurídica más idónea para castigar este tipo de 
delitos. Para ello, adoptó la sanción de TBC no como una 
opción marginal, sino como una elección fundamentada en 
que se trata de una pena que posee un carácter socializador, 
con capacidad para disuadir al maltratador y provocar en 
este una concienciación acerca de la negatividad de su 
conducta.

El legislador entendió que únicamente con un castigo 
penal no se hacía frente de manera efectiva a la violencia 
de género. Es necesario que, además de la prisión, exista 
algún instrumento con el que cambiar las ideas y valores 
que, con respecto a las mujeres, tienen los maltratadores. 
Las consecuencias de todos los cambios legales operados 
han llevado a que en nuestro país se pase de los 13.369 
mandamientos de trabajos en beneficio de la comunidad en 
el año 2006 a los 98.100 en el año 2018, siendo los delitos 
de violencia de género, ya por encima de los delitos contra 
la seguridad vial, los que representan el mayor porcentaje 
de mandamientos recibidos de penas y medidas alternativas 
que gestiona Instituciones Penitenciarias.

Según los datos publicados por el Consejo General del 
Poder Judicial (CGPJ), en el año 2018 se dictaron 50.370 
sentencias por casos de violencia de género, siendo 34.994 
las de condena.

de les Corts Valencianes, presenten la proposició no de llei 
de tramitació d’urgència sobre treballs en benefici de la 
comunitat.

 
EXPOSICIÓ DE MOTIUS

La pena de treballs en benefici de la comunitat (TBC) va 
ser introduïda pel Codi penal de 1995 com a manifestació 
del principi de reinserció i de nous valors que el codi de la 
democràcia consolida. La pena de TBC és un instrument 
amb el qual s’intenta trobar alternatives a la presó 
mitjançant l’articulació de noves classes de sancions que 
afecten drets diferents a la llibertat ambulatòria. 

Diferents reformes com la Llei orgànica 11/2003, la  
Llei orgànica 15/2003, la Llei orgànica 1/2004, la Llei  
orgànica 15/2007, la Llei orgànica 5/2010 i la Llei  
orgànica 1/2015 han estès el recurs a aquesta mena de 
pena i han continuat incidint de manera decisiva en el 
sistema de penes establit. Evolució que ha posat de manifest 
que la pena privativa de llibertat està ara acompanyada 
d’una sèrie de mesures penals alternatives en continu 
augment. Tots aquests canvis legals han fet que els últims 
anys s’haja passat, d’una sanció amb una mínima repercussió 
dins del nostre sistema penal, a una de les condemnes que 
en major quantitat apliquen els tribunals de justícia. 

En l’àmbit de la lluita contra la violència de gènere, la Llei 
orgànica 1/2004 va representar i representa un pas essen-
cial en la lluita contra la violència masclista i la protecció i 
l’atenció de les víctimes.

El legislador espanyol, des que va començar a prendre 
consciència del greu problema de la violència masclista i, 
en conseqüència, a prendre mesures per a erradicar-la, va 
decidir que els TBC, juntament amb la presó per als casos 
més greus, eren la conseqüència jurídica més idònia per a 
castigar aquest tipus de delictes. Per a això, va adoptar la 
sanció de TBC no com una opció marginal, sinó com una 
elecció fonamentada en el fet que es tracta d’una pena 
que posseeix un caràcter socialitzador, amb capacitat per a 
dissuadir al maltractador i provocar en aquest una conscien-
ciació sobre la negativitat de la seua conducta. 
 
El legislador va entendre que únicament amb un càstig penal 
no es feia front de manera efectiva a la violència de gènere. 
És necessari que, a més de la presó, hi haja algun instrument 
amb el qual canviar les idees i valors que, respecte a les 
dones, tenen els maltractadors. Les conseqüències de tots 
els canvis legals operats han portat al fet que al nostre país 
es passe dels 13.369 manaments de treballs en benefici 
de la comunitat l’any 2006 als 98.100 l’any 2018, i són els 
delictes de violència de gènere, ja per damunt dels delictes 
contra la seguretat viària, els que representen el major 
percentatge de manaments rebuts de penes i mesures 
alternatives que gestiona Institucions Penitenciàries.

 
Segons les dades publicades pel Consell General del Poder 
Judicial (CGPJ), l’any 2018 es van dictar 50.370 sentències 
per casos de violència de gènere, i 34.994 són les de 
condemna.
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Analizado el tipo de condena impuesta, 3.940 condenados 
por violencia de género cumplieron pena de prisión, lo que 
representa el 11 %. El resto de condenados por violencia 
de género, 31.054, cumplieron otro tipo de medidas, 
representando el 89 %. Según el CGPJ, de los condenados 
por violencia de género que no entraron en prisión, unos 
9.000 fueron obligados por el juez a someterse a progra-
mas de reeducación, y el resto, más de 2.000, tuvieron que 
realizar TBC.

Para que estas penas puedan ejecutarse, es necesario 
encontrar una estructura adecuada para un servicio 
dedicado a la colaboración con el poder judicial en orden a 
la ejecución de las sentencias. Dicha estructuración se cubre 
en parte mediante los convenios que desde las instituciones 
penitenciarias se suscriben con los ayuntamientos y las 
entidades de carácter social que ofertan puestos para 
realizar TBC.

Sin embargo, la realidad es que, pese al esfuerzo realizado 
por las administraciones públicas, las plazas ofertadas son 
insuficientes para poder cubrir todos los mandamientos 
recibidos, con el riesgo posible de la prescripción. Por 
ello, es necesario conseguir una mayor implicación de las 
administraciones, preferentemente de las administraciones 
locales y autonómicas, las que, por su proximidad al penado 
y por sus fines y objetivos, están en mejores condiciones de 
llevar a cabo el cometido de ofertar tareas de utilidad social 
que permitan la reparación del daño causado por el delito.

Habida cuenta que el 89 % de los condenados por violencia 
de género lo son a realizar TBC, esta medida se ha conver-
tido en la principal vía de cumplimiento de la pena por 
violencia machista.

El Real decreto 840/2011, de 17 de junio, en su artículo 25, 
establece las circunstancias de ejecución de las penas a TBC: 
«En los casos en los que algunas de las penas o medidas 
previstas en este real decreto sean impuestas por hechos 
relacionados con la violencia de género, la Administración 
penitenciaria coordinará sus actuaciones con las fuerzas y 
cuerpos de seguridad, las oficinas de asistencia a las víctimas 
y la Delegación del Gobierno para la Violencia de Género».

En el año 2018, se adoptaron 27.093 órdenes de protección. 
Derivadas de las órdenes de protección y otras medidas 
cautelares, se adoptaron 65.725 medidas judiciales penales 
de protección de las víctimas (mujeres y menores), entra 
las que destaca la orden de alejamiento. Estos datos nos 
permiten entender que una mayoría de los maltratadores 
condenados por violencia de género a realizar TBC tienen 
una orden de alejamiento de su víctima.

Desde la plataforma El Valle de la Igualdad, que aglutina 
ayuntamientos de la comarca del Medio Vinalopó, denuncia-
ron que, como ayuntamientos que tienen suscrito convenio 
con Instituciones Penitenciarias, no conocen la causa por 
la que se condena a TBC, y que ello, como ya ha ocurrido, 
puede llevar a que el condenado realice trabajos en 
dependencias o espacios que sean habituales de la víctima 
de la que puede tener una orden de alejamiento. Por ello, 
cuando se condena a un maltratador a realizar TBC y exista 
una orden de protección, es necesario que el plan acordado 
se comunique también a la víctima por si pudiera interferir 
en el cumplimiento de la orden de protección.

Analitzat el tipus de condemna imposada, 3.940 condem-
nats per violència de gènere van complir pena de presó, la 
qual cosa representa l’11 %. La resta de condemnats per 
violència de gènere, 31.054, van complir un altre tipus de 
mesures, que representen el 89 %. Segons el CGPJ, dels 
condemnats per violència de gènere que no van entrar a la 
presó, uns 9.000 van ser obligats pel jutge a sotmetre’s a 
programes de reeducació, i la resta, més de 2.000, van haver 
de realitzar TBC.

Perquè aquestes penes puguen executar-se, és necessari 
trobar una estructura adequada per a un servei dedicat a 
la col·laboració amb el poder judicial amb vista a l’execució 
de les sentències. Aquesta estructuració es cobreix en part 
mitjançant els convenis que des de les institucions peniten-
ciàries se subscriuen amb els ajuntaments i les entitats de 
caràcter social que ofereixen llocs per a realitzar TBC. 

No obstant això, la realitat és que, a pesar de l’esforç realit-
zat per les administracions públiques, les places oferides són 
insuficients per a poder cobrir tots els manaments rebuts, 
amb el risc possible de la prescripció. Per això, és necessari 
aconseguir una major implicació de les administracions, 
preferentment de les administracions locals i autonòmiques, 
que, per la seua proximitat al penat i pels seus fins i objec-
tius, estan en millors condicions de dur a terme la comesa 
d’oferir tasques d’utilitat social que permeten la reparació 
del mal causat pel delicte.

Tenint en compte que el 89 % dels condemnats per violència 
de gènere ho són a realitzar TBC, aquesta mesura s’ha 
convertit en la principal via de compliment de la pena per 
violència masclista.

El Reial decret 840/2011, de 17 de juny, en l’article 25, 
estableix les circumstàncies d’execució de les penes a 
TBC: «En els casos en què algunes de les penes o mesures 
previstes en aquest reial decret siguen imposades per fets 
relacionats amb la violència de gènere, l’Administració 
penitenciària coordinarà les seues actuacions amb les forces 
i cossos de seguretat, les oficines d’assistència a les víctimes 
i la Delegació del Govern per a la Violència de Gènere».

L’any 2018, es van adoptar 27.093 ordres de protecció. 
Derivades de les ordres de protecció i altres mesures 
cautelars, es van adoptar 65.725 mesures judicials penals de 
protecció de les víctimes (dones i menors), entra les quals 
destaca l’ordre d’allunyament. Aquestes dades ens permeten 
entendre que una majoria dels maltractadors condemnats 
per violència de gènere a realitzar TBC tenen una ordre 
d’allunyament de la seua víctima.

Des de la plataforma La Vall de la Igualtat, que aglutina 
ajuntaments de la comarca del Vinalopó Mitjà, van denunciar 
que, com a ajuntaments que tenen subscrit conveni amb 
Institucions Penitenciàries, no coneixen la causa per la qual 
es condemna a TBC, i que això, com ja ha ocorregut, pot 
portar al fet que el condemnat faça treballs en dependències 
o espais que siguen habituals de la víctima de la qual pot 
tenir una ordre d’allunyament. Per això, quan es condemna 
a un maltractador a realitzar TBC i hi haja una ordre de 
protecció, és necessari que el pla acordat es comunique 
també a la víctima per si poguera interferir en el compliment 
de l’ordre de protecció.
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Por todo lo expuesto, el Grupo Parlamentario Socialista 
presenta la siguiente:

 
PROPUESTA DE RESOLUCIÓN

1. Las Corts Valencianes instan al Consell de la Generalitat 
a que acuerde con las diputaciones provinciales valencianas 
y con la Federación Valenciana de Municipios y Provincias 
(FVMP) la elaboración de un plan que permita incrementar 
en la Comunitat Valenciana el número de plazas de trabajos 
en beneficio de la comunidad (TBC) ofertadas por las 
administraciones públicas, y con ello, evitar la prescripción 
de estas penas por falta de puestos ofertados.

2. Las Corts Valencianes instan al Consell de la Generalitat a 
dirigirse al Gobierno de España instándole a:

a) Modificar la legislación vigente con el fin de garantizar 
que en los casos en que se imponga una pena de TBC por 
delito de maltrato y exista una orden de protección vigente, 
el plan de actuación correspondiente sea comunicado a la 
víctima, previa a su aprobación, por si pudiera interferir en el 
cumplimiento de la medida de protección acordada.

b) Introducir cambios en la legislación reguladora de la pena 
de TBC para que en su ejecución y en los casos de violencia 
de género Instituciones Penitenciarias incorpore programas 
de rehabilitación como instrumento con el que cambiar las 
ideas y los valores que con respecto a las mujeres tienen los 
maltratadores, y cumplir con el fin de resocialización para el 
que nacieron.

Corts Valencianes, 20 de octubre de 2020 
Rosa Peris Cervera 

Sabina Escrig Monzó

Proposición no de ley de tramitación especial de urgencia 
sobre la realización, por parte de la Sindicatura de Comptes, 
de una auditoría operativa del departamento de salud de 
la Ribera de los ejercicios 2018-2020, presentada por el 
Grupo Parlamentario Popular (RE número 24.634)

A LA MESA DE LES CORTS VALENCIANES

José Juan Zaplana López y María Elena Bastidas Bono, 
diputado y portavoz adjunta, respectivamente, del Grupo 
Parlamentario Popular, al amparo de los artículos 164 y 
165 del Reglamento de las Corts Valencianes, presentan la 
siguiente proposición no de ley de tramitación especial de 
urgencia sobre la realización, por parte de la Sindicatura de 
Comptes, de una auditoría operativa del departamento de 
salud de la Ribera de los ejercicios 2018-2020.

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS

El 1 de abril de 2018 el departamento de salud de la Ribera, 
en Alzira, volvía al control público después de funcionar 
durante casi veinte años como una concesión.

La Sindicatura de Comptes, para controlar el funcionamiento 
de determinados departamentos de salud, ha venido efec-
tuando una serie de auditorías. En 2017 realizó la auditoría 

Per tot el que s’ha exposat, el Grup Parlamentari Socialista 
presenta la següent:

 
PROPOSTA DE RESOLUCIÓ

1. Les Corts Valencianes insten el Consell de la Generalitat 
que acorde amb les diputacions provincials valencianes 
i amb la Federació Valenciana de Municipis i Províncies 
(FVMP) l’elaboració d’un pla que permeta incrementar a la 
Comunitat Valenciana el nombre de places de treballs en 
benefici de la comunitat (TBC) oferides per les administra-
cions públiques, i amb això, evitar la prescripció d’aquestes 
penes per falta de llocs oferits.

2. Les Corts Valencianes insten el Consell de la Generalitat a 
dirigir-se al Govern d’Espanya per a instar-lo a:

a) Modificar la legislació vigent amb la finalitat de garantir que 
en els casos en què s’impose una pena de TBC per delicte 
de maltractament i hi haja una ordre de protecció vigent, 
el pla d’actuació corresponent siga comunicat a la víctima, 
prèviament a la seua aprovació, per si poguera interferir en el 
compliment de la mesura de protecció acordada.

b) Introduir canvis en la legislació reguladora de la pena de 
TBC perquè en la seua execució i en els casos de violència 
de gènere Institucions Penitenciàries incorpore programes 
de rehabilitació com a instrument amb el qual canviar 
les idees i els valors que respecte a les dones tenen els 
maltractadors, i complir amb la finalitat de resocialització per 
a la qual van nàixer.

Corts Valencianes, 20 d’octubre de 2020 
Rosa Peris Cervera 

Sabina Escrig Monzó

Proposició no de llei de tramitació especial d’urgència sobre 
la realització, per la Sindicatura de Comptes, d’una auditoria 
operativa del departament de salut de la Ribera dels 
exercicis 2018-2020, presentada pel Grup Parlamentari 
Popular (RE número 24.634)

A LA MESA DE LES CORTS VALENCIANES

José Juan Zaplana López i María Elena Bastidas Bono, 
diputat i portaveu adjunta, respectivament, del Grup 
Parlamentari Popular, a l’empara dels articles 164 i 165 del 
Reglament de les Corts Valencianes, presenten la proposició 
no de llei següent, de tramitació especial d’urgència, sobre 
la realització, per la Sindicatura de Comptes, d’una auditoria 
operativa del departament de salut de la Ribera dels 
exercicis 2018-2020.

EXPOSICIÓ DE MOTIUS

L’1 d’abril de 2018 el departament de salut de la Ribera, a 
Alzira, tornava al control públic després de funcionar durant 
quasi vint anys com una concessió.

La Sindicatura de Comptes, per a controlar el funcionament 
de determinats departaments de salut, ha estat efectuant 
una sèrie d’auditories. En 2017 va realitzar l’auditoria 
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operativa de la concesión de la asistencia sanitaria integral 
en el departamento de salud de Manises (ejercicios 2009-
2015), y en 2018 la auditoría operativa de la concesión de la 
asistencia sanitaria integral en el departamento de salud de 
Torrevieja (ejercicios 2003-2016).

Para poder valorar el funcionamiento y eficacia pretendida 
en la gestión del departamento de salud de la Ribera tras 
la reversión de 2018, deviene imprescindible la realización 
por parte de la Sindicatura de Comptes de una auditoria en 
los términos de las ya realizadas anteriormente en los de 
Manises y Torrevieja.

Por todo ello presentamos la siguiente:

PROPUESTA DE RESOLUCIÓN

Primero. Las Corts Valencianes instan al Consell a solicitar a 
la Sindicatura de Comptes la realización, de forma urgente, 
de una auditoría operativa del departamento de salud de la 
Ribera de los ejercicios 2018-2020.

Segundo. Que del grado de cumplimiento de esta resolución 
se dé cuenta en estas cortes en el plazo máximo de tres 
meses.

Palau dels Borja, 20 de octubre de 2020 
María Elena Bastidas Bono 

Jose Juan Zaplana López

Proposición no de ley de tramitación especial de urgencia 
sobre el rechazo a la subida del IVA de los servicios 
sanitarios y educativos privados y para la aplicación del 
IVA reducido en los productos esenciales de protección 
sanitaria frente a la COVID, presentada por el Grupo 
Parlamentario Ciudadanos (RE número 24.649)

A LA MESA DE LAS CORTS VALENCIANES

Yaneth Giraldo Jiménez, Mercedes Ventura Campos y Ruth 
Merino Peña, portavoces adjuntas del Grupo Parlamentario 
Ciudadanos, de acuerdo con los artículos 164 y siguientes 
del Reglamento de las Corts Valencianes, presentan la 
siguiente proposición no de ley de tramitación especial de 
urgencia sobre el rechazo a la subida del IVA de los servicios 
sanitarios y educativos privados y para la aplicación del IVA 
reducido en los productos esenciales de protección sanitaria 
frente a la COVID.

 
EXPOSICIÓN DE MOTIVOS

La crisis provocada por la COVID-19 ha puesto en jaque a 
todo el sistema sanitario en nuestro país. Una crisis sanitaria 
sin precedentes en nuestro siglo que, inevitablemente, 
supondrá una enorme crisis, también, de nuestra economía.

De hecho, el Fondo Monetario Internacional ha señalado 
a España como uno de los países con la economía más 
golpeada a consecuencia de la COVID. Se estima que casi 
el 13 % de nuestro PIB caerá en este año 2020, muy por 
encima de la media de la zona euro, que presenta una 
caída del 8,3 %. Del mismo modo, se espera que la tasa de 

operativa de la concessió de l’assistència sanitària integral 
en el departament de salut de Manises (exercicis 2009-
2015), i en 2018 l’auditoria operativa de la concessió de 
l’assistència sanitària integral en el departament de salut de 
Torrevella (exercicis 2003-2016).

Per a poder valorar el funcionament i l’eficàcia pretesa en la 
gestió del departament de salut de la Ribera després de la 
reversió de 2018, esdevé imprescindible la realització per la 
Sindicatura de Comptes d’una auditoria en els termes de les 
ja realitzades anteriorment en els de Manises i Torrevella. 

Per tot això presentem la següent:

PROPOSTA DE RESOLUCIÓ

Primer. Les Corts Valencianes insten el Consell a sol·licitar a 
la Sindicatura de Comptes la realització, de manera urgent, 
d’una auditoria operativa del departament de salut de la 
Ribera dels exercicis 2018-2020.

Segon. Que del grau de compliment d’aquesta resolució es 
done compte en aquestes corts en el termini màxim de tres 
mesos.

Palau dels Borja, 20 d’octubre de 2020 
María Elena Bastidas Bono 

Jose Juan Zaplana López

Proposició no de llei de tramitació especial d’urgència 
sobre el rebuig a la pujada de l’IVA dels serveis sanitaris 
i educatius privats i per a l’aplicació de l’IVA reduït en 
els productes essencials de protecció sanitària contra la 
COVID, presentada pel Grup Parlamentari Ciudadanos (RE 
número 24.649)

A LA MESA DE LES CORTS VALENCIANES

Yaneth Giraldo Jiménez, Mercedes Ventura Campos i Ruth 
Merino Peña, portaveus adjuntes del Grup Parlamentari 
Ciudadanos, d’acord amb els articles 164 i següents del 
Reglament de les Corts Valencianes, presenten la proposició 
no de llei següent, de tramitació especial d’urgència, sobre el 
rebuig a la pujada de l’IVA dels serveis sanitaris i educatius 
privats i per a l’aplicació de l’IVA reduït en els productes 
essencials de protecció sanitària contra la COVID. 

 
EXPOSICIÓ DE MOTIUS

La crisi provocada per la COVID-19 ha amenaçat tot el 
sistema sanitari al nostre país. Una crisi sanitària sense 
precedents en el nostre segle que, inevitablement, suposarà 
una enorme crisi, també, de la nostra economia.

De fet, el Fons Monetari Internacional ha assenyalat 
Espanya com un dels països amb l’economia més colpejada 
a conseqüència de la COVID. S’estima que quasi el 13 % del 
nostre PIB caurà en aquest any 2020, molt per damunt de la 
mitjana de la zona euro, que presenta una caiguda del 8,3 %. 
De la mateixa manera, s’espera que la taxa de desocupació 
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desempleo en nuestro país ronde el 17 %, casi dos puntos 
por encima de la EPA del segundo trimestre del año 2020.

Así pues, la situación de nuestra economía para afrontar 
el futuro próximo se prevé frágil en cuanto a la capacidad 
de recuperación en los años sucesivos, así como llena de 
incertidumbre respecto a la falta de concreción para la 
recepción de los fondos europeos recientemente aprobados 
por la Unión Europea.

Es por ello que, ahora más que nunca, el Ejecutivo debe ser 
el responsable de diseñar unos presupuestos generales para 
el año 2021 y siguientes que sean coherentes y que se creen 
desde el más amplio consenso y unidad, especialmente en 
el ámbito fiscal, en conjunto con los principales actores 
económicos, sociales y políticos.

En lo que se refiere a la fiscalidad, recientemente, el 
gobierno central ha anunciado la posibilidad de llevar a cabo 
un incremento del IVA en los servicios sanitarios y la educa-
ción de tipo privado. Unos servicios que, en la actualidad, 
cuentan con un tipo de IVA reducido y que, de producirse 
esta modificación a propósito de los presupuestos 2021, 
supondría que estas actividades se incrementarían hasta el 
21 % del IVA. Una medida que ni autónomos ni patronal ni 
sindicatos ni tampoco la propia Autoridad Independiente de 
Responsabilidad Fiscal contemplan como positiva justo en 
un momento de pandemia como el que vivimos.

Ello porque podría suponer el cierre de empresas, la destruc-
ción de empleos, así como un aumento de la economía 
sumergida, la proliferación de actividades irregulares y 
un casi seguro aumento de la demanda de los servicios 
sanitarios y educativos públicos. Según la AIREF, esto último 
podría contribuir al aumento del déficit de hasta casi los 850 
millones de euros.

Asimismo, los cálculos que ha realizado la propia Autoridad 
estiman que, pese a que las arcas públicas del Estado 
podrían recibir hasta 1.700 millones de euros en el plano 
sanitario a propósito de esa subida del impuesto indirecto, 
el coste que debería realizar el Ministerio de Sanidad 
al asumir a todos aquellos usuarios que pasaran de una 
sanidad privada al sistema público podría superar los 2.100 
millones de euros. Cifras muy similares a las que presentaría 
el Ministerio de Educación, con una recaudación que no 
superaría los 1.600 millones de euros, frente a una estima-
ción de 2.160 millones de euros de gasto aumentado por 
parte de la administración.

Por último, la medida planteada desde el Ejecutivo podría 
entrar en conflicto con la Directiva 2006/112/CE de la Unión 
Europea, relativa al sistema común del impuesto sobre el valor 
añadido, la cual, en su artículo 132.1.b, c, e, i y j, establece 
la exención del IVA aplicable a actividades consideradas de 
interés general como la educación y la sanidad.

Por todo lo anteriormente expuesto, el Grupo Parlamentario 
Ciudadanos en las Corts Valencianes presenta la siguiente:

PROPUESTA DE RESOLUCIÓN

Las Corts Valencianes instan al Consell a:

1. Instar al Gobierno de España a no subir el IVA de los 
servicios sanitarios ni educativos de carácter privado, 

al nostre país estiga al voltant del 17%, quasi dos punts per 
damunt de l’EPA del segon trimestre de l’any 2020.

Així doncs, la situació de la nostra economia per a afrontar el 
futur pròxim es preveu fràgil quant a la capacitat de recu-
peració en els anys successius, com també plena d’incertesa 
respecte a la falta de concreció per a la recepció dels fons 
europeus aprovats recentment per la Unió Europea. 

És per això que, ara més que mai, l’Executiu ha de ser el 
responsable de dissenyar uns pressupostos generals per a 
l’any 2021 i següents que siguen coherents i que es creen 
des del consens i la unitat més amplis, especialment en 
l’àmbit fiscal, en conjunt amb els principals actors econò-
mics, socials i polítics.

Pel que fa a la fiscalitat, recentment el govern central ha 
anunciat la possibilitat de dur a terme un increment de 
l’IVA en els serveis sanitaris i l’educació de tipus privat. 
Uns serveis que, en l’actualitat, tenen un tipus d’IVA reduït 
i que, si es produeix aquesta modificació a propòsit dels 
pressupostos 2021, suposaria que aquestes activitats 
s’incrementarien fins al 21 % de l’IVA. Una mesura que 
ni autònoms ni patronal ni sindicats ni tampoc la mateixa 
Autoritat Independent de Responsabilitat Fiscal veuen com 
a positiva just en un moment de pandèmia com el que vivim. 

Això perquè podria suposar el tancament d’empreses, 
la destrucció d’ocupacions, com també un augment de 
l’economia submergida, la proliferació d’activitats irregulars i 
un augment quasi segur de la demanda dels serveis sanitaris 
i educatius públics. Segons l’AIREF, això últim podria 
contribuir a l’augment del dèficit de fins a quasi els 850 
milions d’euros.

Així mateix, els càlculs que ha realitzat l’Autoritat mateixa 
estimen que, malgrat que les arques públiques de l’Estat 
podrien rebre fins a 1.700 milions d’euros en el pla sanitari 
a propòsit d’aquesta pujada de l’impost indirecte, el cost 
que hauria de realitzar el Ministeri de Sanitat en assumir 
tots aquells usuaris que passarien d’una sanitat privada al 
sistema públic podria superar els 2.100 milions d’euros. 
Xifres molt similars a les que presentaria el Ministeri 
d’Educació, amb una recaptació que no superaria els 1.600 
milions d’euros, enfront d’una estimació de 2.160 milions 
d’euros de despesa augmentada per l’administració. 

Finalment, la mesura plantejada des de l’Executiu podria 
entrar en conflicte amb la Directiva 2006/112/CE de la 
Unió Europea, relativa al sistema comú de l’impost sobre el 
valor afegit, la qual, en l’article 132.1.b, c, e, i i j, estableix 
l’exempció de l’IVA aplicable a activitats considerades 
d’interès general com l’educació i la sanitat. 
 
Per tot el que s’ha exposat anteriorment, el Grup Parlamentari 
Ciudadanos en les Corts Valencianes presenta la següent:

PROPOSTA DE RESOLUCIÓ

Les Corts Valencianes insten el Consell a:

1. Instar el Govern d’Espanya a no pujar l’IVA dels serveis 
sanitaris ni educatius de caràcter privat, considerats 
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considerados actividades de interés general, manteniendo la 
fiscalidad para estas actividades tal y como se encuentran en 
la actualidad.

2. Instar al Gobierno de España a aplicar el IVA superreducido 
del 4 % en todos los productos esenciales de prevención del 
contagio de la COVID-19, tanto a las mascarillas como a otros 
sistemas de protección como los geles hidroalcohólicos y 
guantes.

Palau de les Corts Valencianes 
València, 21 de octubre de 2020 

Yaneth Giraldo Jiménez 
Mercedes Ventura Campos 

Ruth Merino Peña

Proposición no de ley de tramitación especial de urgencia 
sobre la igualdad de derechos y la eliminación de la 
discriminación por motivo de renta, patrimonio o situación 
socioeconómica, presentada por el Grupo Parlamentario 
Unides Podem (RE número 24.689)

A LA MESA DE LAS CORTS VALENCIANES

Pilar Lima Gozálvez y Naiara Davó Bernabeu, diputada y 
síndica, respectivamente, del Grupo Parlamentario Unides 
Podem, al amparo de los artículos 164 y siguientes del 
Reglamento de las Corts Valencianes, presentan esta propo-
sición no de ley de tramitación especial de urgencia sobre 
igualdad de derechos y la eliminación de la discriminación 
por motivo de renta, patrimonio o situación socioeconómica.

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS

La filósofa valenciana Adela Cortina en 1995 denunciaba 
que, bajo muchas de las actitudes racistas y xenófobas que 
vemos cada día a nuestro alrededor, late una fobia distinta: 
la que producen los pobres. Explica Cortina que «lo cierto 
es que las puertas se cierran ante los refugiados políticos, 
ante los inmigrantes pobres, que no tienen que perder más 
que sus cadenas. [...] Las puertas de la conciencia se cierran 
ante los mendigos sin hogar, condenados mundialmente a 
la invisibilidad. […] El problema no es entonces de raza, de 
etnia ni tampoco de extranjería. El problema es de pobreza.»

El artículo 10 de la Constitución española recoge la dignidad 
humana en los siguientes términos:

«1. La dignidad de la persona, los derechos inviolables que 
le son inherentes, el libre desarrollo de la personalidad, el 
respeto a la ley y a los derechos de los demás son funda-
mento del orden político y de la paz social.

2. Las normas relativas a los derechos fundamentales y a 
las libertades que la Constitución reconoce se interpretarán 
de conformidad con la Declaración universal de derechos 
humanos y los tratados y acuerdos internacionales sobre las 
mismas materias ratificados por España.»

El artículo 21 de la Carta de los derechos fundamentales de 
la Unión Europea expresa que:

activitats d’interès general, i mantenir la fiscalitat per a 
aquestes activitats tal com es troben en l’actualitat. 

2. Instar el Govern d’Espanya a aplicar l’IVA superreduït  
del 4 % en tots els productes essencials de prevenció del 
contagi de la COVID-19, tant a les màscares com a altres 
sistemes de protecció com els gels hidroalcohòlics i guants.

 
Palau de les Corts Valencianes 

València, 21 d’octubre de 2020 
Yaneth Giraldo Jiménez 

Mercedes Ventura Campos 
Ruth Merino Peña

Proposició no de llei de tramitació especial d’urgència 
sobre la igualtat de drets i l’eliminació de la discriminació 
per motiu de renda, patrimoni o situació socioeconòmica, 
presentada pel Grup Parlamentari Unides Podem (RE 
número 24.689)

A LA MESA DE LES CORTS VALENCIANES

Pilar Lima Gozálvez i Naiara Davó Bernabeu, diputada i 
síndica, respectivament, del Grup Parlamentari Unides 
Podem, a l’empara dels articles 164 i següents del 
Reglament de les Corts Valencianes, presenten aquesta 
proposició no de llei de tramitació especial d’urgència sobre 
la igualtat de drets i l’eliminació de la discriminació per motiu 
de renda, patrimoni o situació socioeconòmica.

EXPOSICIÓ DE MOTIUS

La filòsofa valenciana Adela Cortina en 1995 denunciava que, 
sota moltes de les actituds racistes i xenòfobes que veiem 
cada dia al nostre voltant, batega una fòbia diferent: la que 
produeixen els pobres. Explica Cortina que «la veritat és que 
les portes es tanquen davant els refugiats polítics, davant 
els immigrants pobres, que no han de perdre més que les 
seues cadenes. [...] Les portes de la consciència es tanquen 
davant els captaires sense llar, condemnats mundialment a la 
invisibilitat. […] El problema no és llavors de raça, d’ètnia ni 
tampoc d’estrangeria. El problema és de pobresa.»

L’article 10 de la Constitució espanyola recull la dignitat 
humana en els termes següents:

«1. La dignitat de la persona, els drets inviolables que li 
són inherents, el lliure desenvolupament de la personalitat, 
el respecte a la llei i als drets dels altres són fonament de 
l’ordre polític i de la pau social.

2. Les normes relatives als drets fonamentals i a les llibertats 
que la Constitució reconeix s’interpretaran de conformitat 
amb la Declaració universal de drets humans i els tractats i 
acords internacionals sobre les mateixes matèries ratificats 
per Espanya.»

L’article 21 de la Carta dels drets fonamentals de la Unió 
Europea expressa que:
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«Se prohíbe toda discriminación, y en particular la ejercida 
por razón de sexo, raza, color, orígenes étnicos o sociales, 
características genéticas, lengua, religión o convicciones, 
opiniones políticas o de cualquier otro tipo, pertenencia a 
una minoría nacional, patrimonio, nacimiento, discapacidad, 
edad u orientación sexual.»

Los colectivos sociales de Alicante han manifestado su posición 
contraria al ayuntamiento por su intención de recuperar la 
ordenanza de mendicidad aprobada por la exalcaldesa Sonia 
Castedo en 2014. La Plataforma contra la Pobreza de Alicante, 
premio Adrián López, denunciaba que «Alicante vive un autén-
tico fracaso en su lucha contra la erradicación de la pobreza»; 
explica que tiene un problema serio y de manera generalizada 
con las necesidades básicas de acceso a los servicios sociales 
públicos, los cuales carecen de recursos personales y materiales 
para atender a la ciudadanía. La pandemia, además, ha 
disparado los niveles de desigualdad y pobreza en los hogares 
donde solo entraba un ingreso por familia y este se ha visto 
resentido por la situación laboral, lo que ha provocado que 
aparezcan nuevos rostros que nunca habían requerido de los 
servicios sociales municipales o las entidades benéficas.

En medio de este contexto, estas iniciativas no tienen como 
objetivo atajar las situaciones que provocan la exclusión, 
sino que buscan el señalamiento por diferentes situaciones 
relacionadas con la falta de oportunidades. Esto incide en la 
discriminación y marginación de las situaciones de riesgo de 
pobreza, especialmente para personas en situación de calle, 
contraviniendo la normativa internacional y nacional de 
derechos fundamentales.

Por todo ello presentamos la siguiente

PROPUESTA DE RESOLUCIÓN

1. Las Corts Valencianes condenan cualquier acto adminis-
trativo que criminalice la mendicidad en cualquier municipio, 
comarca, provincia o autonomía.

2. Las Corts Valencianes instan al Consell a realizar las 
gestiones necesarias con las instituciones implicadas que 
facilitan estas ordenanzas para evitar la estigmatización, la 
exclusión, la desigualdad y la criminalización de la pobreza 
de las personas que son víctimas y que profundizan en una 
mayor marginalidad.

3. Las Corts Valencianes emplazan al Consell a realizar 
campañas de sensibilización para evitar la violación de los 
derechos humanos más básicos y para proteger y garantizar 
la inclusión de todas las personas.

4. Las Corts Valencianes instan al Consell para que, a su vez, 
inste al Gobierno de España a introducir en el catálogo de 
circunstancias agravantes del delito la discriminación por 
circunstancias socioeconómicas, incluyendo los delitos de la 
administración pública.

El Consell rendirá cuentas a Las Corts Valencianes del 
cumplimiento de esta resolución en el plazo máximo de tres 
meses desde su aprobación.

Corts Valencianes, 23 de octubre de 2020 
Pilar Lima Gozálvez 

Naiara Davó Bernabeu

«Es prohibeix tota discriminació, i en particular l’exercida 
per raó de sexe, raça, color, orígens ètnics o socials, 
característiques genètiques, llengua, religió o conviccions, 
opinions polítiques o de qualsevol altre tipus, pertinença a 
una minoria nacional, patrimoni, naixement, discapacitat, 
edat o orientació sexual.»

Els col·lectius socials d’Alacant han manifestat la posició 
contrària a l’ajuntament per la seua intenció de recuperar 
l’ordenança de mendicitat aprovada per l’exalcaldesa Sonia 
Castedo en 2014. La Plataforma contra la Pobresa d’Alacant, 
premi Adrián López, denunciava que «Alacant viu un 
autèntic fracàs en la lluita contra l’erradicació de la pobresa»; 
explica que té un problema seriós i de manera generalitzada 
amb les necessitats bàsiques d’accés als serveis socials 
públics, els quals manquen de recursos personals i materials 
per a atendre la ciutadania. La pandèmia, a més, ha disparat 
els nivells de desigualtat i pobresa en les llars on només 
entrava un ingrés per família i aquest ha estat ressentit per 
la situació laboral, la qual cosa ha provocat que apareguen 
rostres nous que mai havien requerit els serveis socials 
municipals o les entitats benèfiques.

Enmig d’aquest context, aquestes iniciatives no tenen com 
a objectiu atallar les situacions que provoquen l’exclusió, 
sinó que busquen l’assenyalament per diferents situacions 
relacionades amb la falta d’oportunitats. Això incideix en 
la discriminació i la marginació de les situacions de risc de 
pobresa, especialment per a persones en situació de carrer, 
fet que contravé la normativa internacional i nacional de 
drets fonamentals.

Per tot això presentem la següent

PROPOSTA DE RESOLUCIÓ

1. Les Corts Valencianes condemnen qualsevol acte adminis-
tratiu que criminalitze la mendicitat en qualsevol municipi, 
comarca, província o autonomia.

2. Les Corts Valencianes insten el Consell a realitzar les 
gestions necessàries amb les institucions implicades que 
faciliten aquestes ordenances per a evitar l’estigmatització, 
l’exclusió, la desigualtat i la criminalització de la pobresa de 
les persones que en són víctimes i que aprofundeixen en 
una major marginalitat.

3. Les Corts Valencianes insten el Consell a realitzar 
campanyes de sensibilització per a evitar la violació dels 
drets humans més bàsics i per a protegir i garantir la inclusió 
de totes les persones.

4. Les Corts Valencianes insten el Consell perquè, al seu 
torn, inste el Govern d’Espanya a introduir en el catàleg de 
circumstàncies agreujants del delicte la discriminació per 
circumstàncies socioeconòmiques, inclosos els delictes de 
l’administració pública.

El Consell rendirà comptes a les Corts Valencianes del 
compliment d’aquesta resolució en el termini màxim de tres 
mesos des que s’aprove.

Corts Valencianes, 23 d’octubre de 2020 
Pilar Lima Gozálvez 

Naiara Davó Bernabeu
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Proposición no de ley de tramitación especial de urgencia 
sobre la ejecución de la declaración institucional de apoyo a 
los artistas falleros y de hogueras, presentada por el Grupo 
Parlamentario Popular (RE número 24.691)

A LA MESA DE LES CORTS VALENCIANES

Luis Martínez Fuentes y Miguel Barrachina Ros, diputado 
y portavoz adjunto del Grupo Parlamentario Popular, al 
amparo de los artículos 164 y 165 del Reglamento de las 
Corts Valencianes, presentan la siguiente proposición no de 
ley de tramitación especial de urgencia, sobre la ejecución 
de la declaración institucional de apoyo a los artistas falleros 
y de hogueras,

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS

Las Corts Valencianes adoptaron en fecha de 15 de julio de 
2020 una declaración institucional de apoyo a los artistas 
falleros y de hogueras, acordando lo siguiente:

1. Muestran su apoyo a los artistas falleros de hogueras, con 
una profesión autóctona valenciana imprescindible para la 
continuidad de la celebración de las fiestas de las Fallas y 
de las Hogueras. Por eso piden al Consell de la Generalitat 
y a todas las administraciones con competencias, el recono-
cimiento del oficio de artista fallero de hogueras.

2. Piden a todas las administraciones públicas la articulación 
urgente de ayudas, subvenciones y líneas de crédito para 
evitar el cierre de los talleres falleros y de hogueras, también 
ayudar a aquellos que han tenido que cerrar por imposibili-
dad de continuar pagando alquileres, sueldos y altos gastos.

3. Proponen la creación de un grupo interdisciplinar y 
transversal de trabajo entre las diferentes administraciones, 
la Federación de Gremios de Artistas Falleros, todos los 
colectivos implicados en una fiesta que es patrimonio 
inmaterial de la humanidad para articular acciones e interlo-
cuciones ágiles a la hora de hacer frente a la crisis actual, a 
nuevas situaciones que puedan afectar gravemente la fiesta, 
que sirva, también, sin embargo a potenciar y proyectar más 
la industria relacionada con las Fallas y las Hogueras, por su 
influencia económica tan positiva en nuestra sociedad.

Sin embargo, el Consell no ha adoptado ninguna medida en 
ejecución de dichos acuerdos.

Por todo lo anteriormente expuesto, el Grupo Parlamentario 
Popular presenta la siguiente:

 
PROPUESTA DE RESOLUCIÓN

I. Las Corts Valencianes instan al Consell a adoptar medidas 
urgentes para la ejecución de los acuerdos de la declaración 
institucional de 15 de julio de 2020 de apoyo a los artistas 
falleros y de hogueras.

II. Las Corts Valencianes instan al Consell a adoptar la 
articulación urgente de ayudas, subvenciones y líneas de 
créditos para evitar el cierre de los talleres falleros y de 
hogueras y, también, ayudar a aquellos que han debido 
cerrar por imposibilidad de continuar pagando rentas de 
alquiler, salarios y otros gastos.

Proposició no de llei de tramitació especial d’urgència 
sobre l’execució de la declaració institucional de suport 
als artistes fallers i de fogueres, presentada pel Grup 
Parlamentari Popular (RE número 24.691)

A LA MESA DE LES CORTS VALENCIANES 
 
Luis Martínez Fuentes i Miguel Barrachina Ros, diputat 
i portaveu adjunt del Grup Parlamentari Popular, a 
l’empara dels articles 164 i 165 del Reglament de les Corts 
Valencianes, presenten la proposició no de llei de tramitació 
especial d’urgència següent, sobre l’execució de la declaració 
institucional de suport als artistes fallers i de fogueres,

 
EXPOSICIÓ DE MOTIUS

Les Corts Valencianes van adoptar en data de 15 de juliol 
de 2020 una declaració institucional de suport als artistes 
fallers i de fogueres, acordant el següent: 
 
1. Mostren el seu suport als artistes fallers foguerers, amb 
una professió autòctona valenciana imp rescindible per a la 
continuïtat de la celebració de les festes de les Falles i de les 
Fogueres. Per això demanen al Consell de la Generalitat i a 
totes les administracions amb competències, el reconeixe-
ment de l’ofici d’artista faller foguerer.

2. Demanen a totes les administracions públiques 
l’articulació urgent d’ajudes, subvencions i línies de crèdit 
per evitar el tancament dels tallers fallers i foguerers, també 
ajudar aquells que han hagut de tancar per impossibilitat de 
continuar pagant lloguers, sous i altes despeses.

3. Proposen la creació d’un grup interdisciplinar i transversal 
de treball entre les diferentes administracions, la Federació 
de Gremis d’Artistes Fallers, tots els col·lectius implicats 
en una festa que és patrimoni immaterial de la humanitat 
per articular accions i interlocucions àgils a l’hora de fer 
front a la crisi actual, a noves situacions que puguen afectar 
greument la festa, que servisca, també, però a potenciar i 
projectar més la indústria relacionada amb les Falles i les 
Fogueres, per la seua influència económica tan positiva en la 
nostra societat.

No obstant això, el Consell no ha adoptat cap mesura en 
execució d’aquests acords.

Per tot l’anteriorment exposat, el Grup Parlamentari Popular 
presenta la següent: 
 
 
PROPOSTA DE RESOLUCIÓ 
 
I. Les Corts Valencianes insten el Consell a adoptar mesures 
urgents per a l’execució dels acords de la declaració institu-
cional de 15 de juliol de 2020 de suport als artistes fallers i 
de fogueres.

II. Les Corts Valencianes insten el Consell a adoptar 
l’articulació urgent d’ajudes, subvencions i línies de crèdits 
per a evitar el tancament dels tallers fallers i de fogueres i, 
també, ajudar aquells que han hagut de tancar per impossi-
bilitat de continuar pagant rendes de lloguer, salaris i altres 
despeses.
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III. Las Corts Valencianes instan al Consell a la creación 
y convocatoria inmediata del grupo interdisciplinar y 
transversal de trabajo entre las diferentes administraciones, 
la Federación de Gremios de Artistas Falleros y todos los 
colectivos implicados en la fiesta.

IV. Que del grado de cumplimiento de los apartados I y II se 
dé cuenta a Las Corts Valencianes en el plazo de un mes y 
del apartado III se dé cuenta a Las Corts Valencianes en el 
plazo de siete días.

Palau dels Borja, 23 de octubre de 2020 
Miguel Barrachina Ros 
Luis Martínez Fuentes

 

Proposición no de ley de tramitación especial de urgencia 
sobre el fomento de los programas de prescripción de 
actividad física y ejercicio físico supervisado, desde 
atención primaria y atención hospitalaria, y dinamización 
comunitaria en salud conocidos como receta deportiva, 
presentada por el Grupo Parlamentario Socialista (RE 
número 24.693)

A LA MESA DE LES CORTS VALENCIANES

José Francisco Chulvi Español y Sabina Escrig Monzó, 
diputado y portavoz adjunta, respectivamente, del Grupo 
Parlamentario Socialista, de acuerdo con el artículo 164 
y siguientes del Reglamento de las Corts Valencianes, 
presentan la siguiente proposición no de ley de tramitación 
urgente, sobre el fomento de los programas de prescripción 
de actividad física y ejercicio físico supervisado, desde 
atención primaria y atención hospitalaria, y dinamización 
comunitaria en salud, conocidos como receta deportiva.

 
EXPOSICIÓN DE MOTIVOS

La ciencia avala el hecho de que la actividad física regular y 
moderada es saludable. El ejercicio físico produce múltiples 
beneficios para el ser humano. Incluso la mejora en perfiles 
patológicos y crónicos Sin embargo y frente a esta evidencia, 
ya en 2009 la OMS calificó el sedentarismo de pandemia. De 
hecho, lo sitúa en la cuarta causa de muerte en el mundo.

En la Comunitat Valenciana, según los datos del Plan de 
salud 2016-2020, el 53 % de la población adulta presenta 
un exceso de peso, y que de ellos el 17 % tiene problemas 
de obesidad. Existe, además, un gradiente social en la 
distribución de la obesidad, de forma que la proporción de 
población obesa aumenta a medida que disminuye el nivel 
socioeconómico.

Está demostrado que la mejor prestación sanitaria es aquella 
donde los profesionales trabajan de forma multidisciplinar. 
Y que precisamente la actividad física es un elemento que 
genera beneficios transversales, no solo en los tratamientos 
sino, sobre todo, en la prevención.

Por su parte, el IV Plan de salud de la Comunitat Valenciana 
determina la promoción de la actividad física en diferentes 
ámbitos. La Comunitat es un referente en la implementación 

III. Les Corts Valencianes insten el Consell a la creació 
i la convocatòria immediata del grup interdisciplinari i 
transversal de treball entre les diferents administracions, la 
Federació de Gremis d’Artistes Fallers i tots els col·lectius 
implicats en la festa.

IV. Que del grau de compliment dels apartats I i II es reta 
compte a les Corts Valencianes en el termini d’un mes i de 
l’apartat III es reta compte a les Corts Valencianes en el 
termini de set dies.

Palau dels Borja, 23 d’octubre de 2020 
Miguel Barrachina Ros 
Luis Martínez Fuentes

 

Proposició no de llei de tramitació especial d’urgència sobre 
el foment dels programes de prescripció d’activitat física 
i exercici físic supervisat, des d’atenció primària i atenció 
hospitalària, i dinamització comunitària en salut coneguts 
com a recepta esportiva, presentada pel Grup Parlamentari 
Socialista (RE número 24.693)

 
A LA MESA DE LES CORTS VALENCIANES 

José Francisco Chulvi Español i Sabina Escrig Monzó, diputat 
i portaveu adjunta, respectivament, del Grup Parlamentari 
Socialista, d’acord amb l’article 164 i següents del Reglament 
de les Corts Valencianes, presenten la proposició no de llei 
de tramitació urgent següent, sobre el foment dels progra-
mes de prescripció d’activitat física i exercici físic supervisat, 
des d’atenció primària i atenció hospitalària, i dinamització 
comunitària en salut, coneguts com a recepta esportiva.  

 
EXPOSICIÓ DE MOTIUS 

La ciència avala el fet que l’activitat física regular i moderada 
és saludable. L’exercici físic produeix múltiples beneficis 
per a l’ésser humà. Fins i tot la millora en perfils patològics i 
crònics No obstant això i enfront d’aquesta evidència, ja el 
2009 l’OMS va qualificar el sedentarisme de pandèmia. De 
fet, ho situa en la quarta causa de mort en el món. 

A la Comunitat Valenciana, segons les dades del Pla de  
salut 2016-2020, el 53 % de la població adulta presenta un 
excés de pes, i que d’ells el 17 % té problemes d’obesitat. 
Existeix, a més, un gradient social en la distribució de 
l’obesitat, de manera que la proporció de població obesa 
augmenta a mesura que disminueix el nivell socioeconòmic.  

Està demostrat que la millor prestació sanitària és aquella 
on els professionals treballen de manera multidisciplinària. I 
que precisament l’activitat física és un element que genera 
beneficis transversals, no sols en els tractaments sinó, 
sobretot, en la prevenció. 

D’una banda, el IV Pla de salut de la Comunitat Valenciana 
determina la promoció de l’activitat física en diferents 
àmbits. La Comunitat és un referent en la implementació de 
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de programas de receta deportiva. De hecho, disponemos 
de ejemplos muy significativos que incluso han sido galardo-
nados por la propia OMS como ejemplo de buenas prácticas.

La Ley general de salud pública prevé la promoción de la 
salud en los municipios en tres ámbitos de acción.

1) Los dispositivos de salud pública

2) Acciones de prevención y promoción de la salud en los 
servicios sanitarios, 

3) Programas que, sin ser sanitarios, tienen efecto sobre la 
salud.

Así, se hace evidente la necesaria coordinación de los 
profesionales sanitarios con los profesionales del ámbito de 
las ciencias de la actividad física y el deporte. O lo que es lo 
mismo, la consideración de la práctica regulada del ejercicio 
como un elemento terapéutico.

Dicha coordinación, debe basarse en el desarrollo de 
protocolos, de comunicación entre estos profesionales, así 
como la ampliación del marco jurídico que regula y posibilita 
dichas colaboraciones

Además, el establecimiento de convenios de colaboración 
entre la Conselleria de Sanidad y los ayuntamientos, para la 
consecución de los objetivos expuestos, permiten adaptar, 
de forma sencilla, los programas de prescripción de actividad 
física y ejercicio físico supervisado y dinamización comunita-
ria en salud a cada contexto municipal.

Por todo lo anteriormente expuesto, el Grupo Parlamentario 
Socialista presenta la siguiente.

PROPUESTA DE RESOLUCIÓN

Las Corts Valencianas instan al Consell de la Generalitat a

1. Encargar a la Conselleria de Sanidad Universal y Salud 
Pública, el desarrollo y la extensión de los comúnmente 
llamados programas de receta deportiva, técnicamente 
denominados programas de prescripción de actividad física 
y ejercicio físico supervisado y dinamización comunitaria en 
salud, favoreciendo y promoviendo la colaboración entre la 
administración sanitaria y la administración local a través de 
los ayuntamientos de la Comunitat Valenciana.

2. Incluir los programas de prescripción de actividad física 
y ejercicio físico supervisado y dinamización comunitaria 
en salud, en las guías y recomendaciones de la Xarxa Salut 
de la Comunitat Valenciana, como posibles activos de salud 
comunitarios, orientándolos en una doble línea de actuación:

– Desde atención primaria y hospitalaria, con programas de 
ejercicio físico supervisado, adaptado e individualizado a las 
necesidades de las personas.

– Desde salud pública, con programas y acciones de 
dinamización comunitaria, que puedan ir dirigidos tanto a 
segmentos poblaciones concretos como a toda la población 
en general.

En el desarrollo de programas de prescripción de actividad 
física y ejercicio físico supervisado y dinamización 

programes de recepta esportiva. De fet, disposem d’exemples 
molt significatius que fins i tot han estat guardonats per la 
pròpia OMS com a exemple de bones pràctiques. 

La Llei general de salut pública preveu la promoció de la 
salut en els municipis en tres àmbits d’acció. 

1) Els dispositius de salut pública 

2) Accions de prevenció i promoció de la salut en els serveis 
sanitaris,  

3) Programes que, sense ser sanitaris, tenen efecte sobre la 
salut. 

Així, es fa evident la necessària coordinació dels profes-
sionals sanitaris amb els professionals de l’àmbit de les 
ciències de l’activitat física i l’esport. O el que és el mateix, 
la consideració de la pràctica regulada de l’exercici com un 
element terapèutic. 

Aquesta coordinació ha de basar-se en el desenvolupament 
de protocols, de comunicació entre aquests professionals, 
com ambé l’ampliació del marc jurídic que regula i possibilita 
aquestes col·laboracions 

A més, l’establiment de convenis de col·laboració entre la 
Conselleria de Sanitat i els ajuntaments, per a la consecució 
dels objectius exposats, permeten adaptar, de manera 
senzilla, els programes de prescripció d’activitat física i 
exercici físic supervisat i dinamització comunitària en salut a 
cada context municipal. 

Per tot l’anteriorment exposat, el Grup Parlamentari 
Socialista presenta la següent. 

PROPOSTA DE RESOLUCIÓ 

Les Corts Valencianas insten el Consell de la Generalitat a 

1. Encarregar a la Conselleria de Sanitat Universal i Salut 
Pública, el desenvolupament i l’extensió dels comunament 
anomenats programes de recepta esportiva, tècnicament 
denominats programes de prescripció d’activitat física i 
exercici físic supervisat i dinamització comunitària en salut, 
afavorint i promovent la col·laboració entre l’administració 
sanitària i l’administració local a través dels ajuntaments de 
la Comunitat Valenciana. 

2. Incloure els programes de prescripció d’activitat física 
i exercici físic supervisat i dinamització comunitària en 
salut, en les guies i recomanacions de la Xarxa Salut de 
la Comunitat Valenciana, com a possibles actius de salut 
comunitaris, orientant-los en una doble línia d’actuació: 

– Des d’atenció primària i hospitalària, amb programes 
d’exercici físic supervisat, adaptat i individualitzat a les 
necessitats de les persones. 

– Des de salut pública, amb programes i accions de dinamit-
zació comunitària, que puguen anar dirigits tant a segments 
poblacions concrets com a tota la població en general. 

 
En el desenvolupament de programes de prescripció 
d’activitat física i exercici físic supervisat i dinamització 
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comunitaria en salud, se deberá favorecer desde la 
administración autonómica que, en las diferentes normativas 
sectoriales, especialmente a nivel deportivo-local, se 
fomente una mayor orientación a la salud de los planes, 
proyectos y programas, dotándola de medios y herramientas 
para ello.

3. Crear y convocar una comisión de trabajo técnico-política 
para la puesta en común de experiencias y programas 
pioneros desarrollados en la Comunitat Valenciana, de la 
que puedan extraerse conclusiones y recomendaciones 
para la implantación efectiva y eficaz de forma estratégica 
en todo el territorio autonómico. Además, proponemos 
que la citada comisión de trabajo disponga como mínimo 
de representantes del ámbito sanitario y ámbito deportivo, 
designados por las direcciones generales competentes por 
razón de materia (Dirección General de Asistencia Sanitaria 
y Dirección General de Deportes).

4. Proponer acciones formativas en colaboración con 
las universidades, para que profundicen en el estudio de 
las evidencias y mejoras en la salud de la actividad física 
saludable y el ejercicio físico orientado al tratamiento y 
mejora de patologías, especialmente las crónicas; así como 
en la adquisición de hábitos saludables, especialmente de 
práctica de actividad física y ejercicio físico de forma regular, 
y de adecuados hábitos nutricionales.

5. Reforzar de forma específica y transversal el valor de la 
actividad física y el ejercicio, así como los hábitos saludables 
en el currículum escolar de la asignatura de educación física, 
de tal forma que los programas de receta deportiva puedan 
orientarse también a la población escolar, y no solamente 
adulta y mayor.

Corts Valencianes, 20 de octubre de 2020 
José Chulvi Español 

Sabina Escrig Monzó

Proposición no de ley de tramitación especial de urgencia 
sobre formación de las mujeres de zonas con riesgo de 
despoblamiento, presentada por el Grupo Parlamentario 
Socialista (RE número 24.694) 

A LA MESA DE LAS CORTS VALENCIANES 

Rosa de Falastín Mustafá Ávila i Sabina Escrig Monzó, 
diputada y portavoz adjunta, respectivamente, del Grupo 
Parlamentario Socialista, de acuerdo con el artículo 164 
y siguientes del Reglamento de las Corts Valencianes, 
presentan la siguiente proposición no de ley de tramitación 
urgente, sobre formación de las mujeres en zonas con riesgo 
de despoblamiento, 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS 

El medio rural se enfrenta desde hace décadas al problema, 
cada vez más preocupante, de la pérdida de población. 

En cuanto a la Comunitat Valenciana, tal y como señala 
el Decreto 58/2017 del Consell, la situación es particu-
larmente grave en algunas comarcas que partían ya de 
densidades de población muy bajas y que, además, en los 
últimos treinta años, han sufrido una sangría de población 

comunitària en salut, s’haurà d’afavorir des de l’administració 
autonòmica que, en les diferents normatives sectorials, 
especialment a nivell esportivolocal, es fomente una major 
orientació a la salut dels plans, projectes i programes, 
dotant-la de mitjans i eines per a això. 

 
3. Crear i convocar una comissió de treball tecnicopolítica 
per a la posada en comú d’experiències i programes 
pioners desenvolupats en la Comunitat Valenciana, de la 
qual puguen extreure’s conclusions i recomanacions per a 
la implantació efectiva i eficaç de manera estratègica en 
tot el territori autonòmic. A més, proposem que la citada 
comissió de treball dispose com a mínim de representants de 
l’àmbit sanitari i àmbit esportiu, designats per les direccions 
generals competents per raó de matèria (Direcció General 
d’Assistència Sanitària i Direcció General d’Esports). 

 
4. Proposar accions formatives en col·laboració amb les 
universitats, perquè aprofundisquen en l’estudi de les 
evidències i millores en la salut de l’activitat física saludable 
i l’exercici físic orientat al tractament i millora de patologies, 
especialment les cròniques; així com en l’adquisició 
d’hàbits saludables, especialment de pràctica d’activitat 
física i exercici físic de manera regular, i d’adequats hàbits 
nutricionals. 

5. Reforçar de manera específica i transversal el valor de 
l’activitat física i l’exercici, així com els hàbits saludables en 
el currículum escolar de l’assignatura d’educació física, de 
tal forma que els programes de recepta esportiva puguen 
orientar-se també a la població escolar, i no solament adulta 
i major. 

Corts Valencianes, 20 d’octubre de 2020 
José Chulvi Español  

Sabina Escrig Monzó

Proposició no de llei de tramitació especial d’urgència sobre 
formació de les dones de zones amb risc de despoblament, 
presentada pel Grup Parlamentari Socialista (RE número 
24.694)

A LA MESA DE LES CORTS VALENCIANES

Rosa de Falastín Mustafá Ávila i Sabina Escrig Monzó, 
diputada i portaveu adjunta, respectivament, del Grup 
Parlamentari Socialista, d’acord amb l’article 164 i següents 
del Reglament de les Corts Valencianes, presenten la 
proposició no de llei de tramitació urgent següent, sobre 
formació de les dones en zones amb risc de despoblament, 

EXPOSICIÓ DE MOTIUS

El medi rural s’enfronta des de fa dècades al problema, cada 
vegada més preocupant, de la pèrdua de població.

Pel que fa a la Comunitat Valenciana, tal i com assenyala el 
Decret 58/2017 del Consell, la situació és particularment 
greu en algunes comarques que partien ja de densitats de 
població molt baixes i que, a més, en els últims trenta anys, 
han patit una sagnia de població extremadament severa. 
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extremadamente severa. El abandono progresivo del 
territorio da lugar a cambios económicos y sociales, supone 
el fin de las actividades tradicionales y plantea graves 
dificultades en el acceso a los servicios públicos básicos. 

Además, las variaciones en los usos productivos del suelo 
tienen repercusiones importantes en la viabilidad del 
reemplazo generacional, que impiden el desarrollo de las 
expectativas vitales de los jóvenes y agravan, por lo tanto, la 
espiral de emigración y despoblación. 

Así, el éxodo de la población más joven hacia las zonas 
urbanas, en la investigación sobre todo de mayores 
oportunidades de empleo, tiene, como consecuencia, un 
preocupante envejecimiento de la población del medio rural 
que impide el necesario relevo generacional en muchos de 
nuestros pueblos. 

El despoblamiento del mundo rural nos afecta colectivamente 
por el hecho de que las zonas afectadas, proveen al resto de 
nuestra Comunitat, de servicios insustituibles, puesto que 
coinciden con territorios con masa forestal con capacidad de 
captar CO2 procedente de la actividad de áreas industriales 
y, además, tutelan un rico patrimonio natural, cultural y 
arquitectónico que integra nuestras señas de identidad. 

Es, por tanto, un problema tan serio, que tiene que ser 
prioritario para los poderes públicos combatir las causas, 
las consecuencias de este nefasto proceso y garantizar una 
vida digna para aquellas personas que habitan el medio 
rural, cumpliendo así el principio constitucional de igualdad, 
libertad y no discriminación de todos los ciudadanos y 
ciudadanas independientemente de donde vivan. 

Las mujeres juegan un papel fundamental en el desarrollo 
sostenible del medio rural, puesto que suponen, según datos 
del Ministerio de Agricultura, Pesca y Alimentación,  
el 49,15 % de la población en zonas rurales y ejercen 
funciones de vital importancia para el mantenimiento de la 
sociedad en el territorio. 

El medio rural se caracteriza por una baja tasa de empleo, 
que se acentúa en el caso de las mujeres. Existe una 
marcada feminización de salarización y una masculiniza-
ción del empresariado rural. 

Las desigualdades observadas entre mujeres y hombres en el 
mercado laboral aumentan al incrementar el grado de ruralidad. 

En la Resolución del Parlamento Europeo de noviembre 
de 2017, sobre el desarrollo de los instrumentos de 
cohesión por parte de las regiones para afrontar el cambio 
demográfico, se señala que la crisis económica que ha 
afectado a la Unión Europea ha tenido un fuerte impacto en 
muchas zonas y regiones, con más incidencia en las rurales, 
ocasionando muy especialmente pobreza y despoblación. 
Que la persistente brecha salarial y la creciente brecha en 
materia de pensiones entre mujeres y hombres constituyen 
un grave impedimento para la participación de las mujeres 
en el mercado de trabajo. Y en este sentido, pide que las 
mujeres tengan acceso a programas de formación y educa-
ción, a la vez que las calificaciones obtenidas respondan a 
las necesidades del mercado laboral. 

El dictamen del Comité Europeo de las Regiones «La 
respuesta de la UE al reto demográfico» de 16 de junio de 

L’abandonament progressiu del territori dona lloc a canvis 
econòmics i socials, suposa la fi de les activitats tradicionals i 
planteja greus dificultats en l’accés als serveis públics bàsics. 

A més, les variacions en els usos productius del sól tenen 
repercussions importants en la viabilitat del reemplaçament 
generacional, que impedeixen el desenvolupament de les 
expectatives vitals dels joves i agreugen, per tant, l’espiral 
d’emigració i despoblació.

Així, l’èxode de la població més jove cap a les zones urbanes, 
a la recerca sobretot de majors oportunitats d’ocupació, 
té, com a conseqüència, un preocupant envelliment de la 
població del medi rural que impedeix el necessari relleu 
generacional en molts dels nostres pobles. 

El despoblament del món rural ens afecta col·lectivament pel 
fet que les zones afectades, proveeixen la resta de la nostra 
Comunitat, de serveis insubstituibles, ja que coincideixen 
amb territoris amb massa forestal amb capacitat de captar 
CO2 procedent de l’activitat d’àrees industrials i, a més, 
tutelen un ric patrimoni natural, cultural i arquitectònic que 
integra les nostres senyes d’identitat. 
 
És, per tant, un problema tan seriós, que ha de ser prioritari 
per als poders públics combatre les causes, les conseqüèn-
cies d’aquest nefast procés i garantir una vida digna per a 
aquelles persones que habiten el medi rural, complint així el 
principi constitucional d’igualtat, llibertat i no discriminació 
de tots els ciutadans i ciutadanes independentment d’on 
visquen.

Les dones juguen un paper fonamental en el desenvolu-
pament sostenible del medi rural, ja que suposen, segons 
dades del Ministeri d’Agricultura, Pesca i Alimentació,  
el 49,15 % de la població en zones rurals i exerceixen 
funcions de vital importància per al manteniment de la 
societat en el territori.

El medi rural es caracteritza per una baixa taxa d’ocupació, 
que s’accentua en el cas de les dones. Existeix una marcada 
feminització d’assalarització i una masculinització de 
l’empresariat rural.

Les desigualtats observades entre dones i homes en el 
mercat laboral augmenten al incrementar el grau de ruralitat.

En la Resolució del Parlament Europeu de novembre de 
2017, sobre el desenvolupament dels instruments de 
cohesió per part de les regions per a afrontar el canvi demo-
gràfic, s’assenyala que la crisi econòmica que ha afectat la 
Unió Europea ha tingut un fort impacte en moltes zones i 
regions, amb més incidència en les rurals, ocasionant molt 
especialment pobresa i despoblació. Que la persistent bretxa 
salarial i la creixent bretxa en matèria de pensions entre 
dones i homes constitueixen un greu impediment per a la 
participació de les dones en el mercat de treball. I en aquest 
sentit, demana que les dones tinguen accés a programes de 
formació i educació, alhora que les qualificacions obtingudes 
responguen a les necessitats del mercat laboral. 

El dictamen del Comitè Europeu de les Regions «La resposta 
de la UE al repte demogràfic» de 16 de juny de 2016, 
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2016, considera que el fondo social europeo puede realizar 
una tarea muy importante en relación con la formación 
de los jóvenes, frenar su éxodo y facilitar su retorno a su 
lugar de origen. Aun así, puede contribuir a fomentar la 
empleabilidad de las mujeres, favorecer un mayor equilibrio 
entre vida profesional y familiar y luchar contra la exclusión 
social de las personas de mayor edad. 

En el caso de la Comunitat Valenciana, en abril de 2017 se 
presentó la Agenda Valenciana Antidespoblamiento (Ava
nt), un plan que nace para combatir la despoblación que 
afecta a determinadas comarcas de interior de la Comunitat 
Valenciana y que contribuirá a superar la desigualdad entre 
los ciudadanos y las ciudadanas. Así como la creación de 
una comisión interdepartamental encargada de coordinar las 
distintas acciones, y que tiene como objetivo dar respuesta a 
los problemas básicos que afectan al mundo rural, esto es, la 
movilidad, la educación, la sanidad, los servicios financieros, 
el empleo y la fiscalidad. 

La lucha contra la exclusión social y el progresivo declive del 
entorno rural requiere fomentar la formación y el empodera-
miento de las mujeres. 

El aislamiento, la dispersión y la falta de recursos son 
factores a tener en cuenta a la hora de diseñar programas de 
formación dirigidos a la población de zonas rurales. 

Por estas razones, el Grupo Parlamentario Socialista 
presenta la siguiente: 

 
PROPUESTA DE RESOLUCIÓN 

 
Las Corts Valencianes instan el Consell de la Generalitat 
para que: 

1. Habilite aulas móviles que puedan permitir impartir cursos 
de formación a personas desempleadas, preferentemente 
mujeres, de zonas rurales, favoreciendo así la igualdad de 
oportunidades. 

2. Las autoridades de gestión tengan en cuenta la perspec-
tiva de género para establecer los futuros procedimientos de 
seguimiento y evaluación de los programas de formación en 
las zonas rurales. 

3. Realice una evaluación a la conclusión de los programas 
de las actividades realizadas y del grado de consecución de 
los niveles formativos, por edades y territorios, así como de 
la inserción laboral. 

Corts Valencianes, 20 de octubre de 2020  
Rosa de Falastín Mustafá Ávila  

Sabina Escrig Monzó

 

Proposición no de ley de tramitación especial de urgencia 
sobre impuestos de sucesiones y donaciones, presentada 
por el Grupo Parlamentario Vox Comunidad Valenciana (RE 
número 24.737)

 

considera que el fons social europeu pot realitzar una tasca 
molt important en relació amb la formació dels joves, frenar 
el seu èxode i facilitar el seu retorn al seu lloc d’origen. 
Tanmateix, pot contribuir a fomentar l’ocupabilitat de les 
dones, afavorir un major equilibri entre vida professional i 
familiar i lluitar contra l’exclusió social de les persones de 
major edat.

En el cas de la Comunitat Valenciana, en abril de 2017 es va 
presentar l’Agenda Valenciana Antidespoblament (Avant), un 
pla que naix per a combatre la despoblació que afecta deter-
minades comarques d’interior de la Comunitat Valenciana i 
que contribuirà a superar la desigualtat entre els ciutadans 
i les ciutadanes. Així com la creació d’una comissió interde-
partamental encarregada de coordinar les distintes accions, 
i que té com a objectiu donar resposta als problemes bàsics 
que afecten el món rural, això és, la mobilitat, l’educació, la 
sanitat, els serveis financers, l’ocupació i la fiscalitat. 

La lluita contra l’exclusió social i el progressiu declivi 
de l’entorn rural requereix fomentar la formació i 
l’empoderament de les dones.

L’aïllament, la dispersió i la falta de recursos són factors a 
tenir en compte a l’hora de dissenyar programes de formació 
dirigits a la població de zones rurals.

Per aquestes raons, el Grup Parlamentari Socialista presenta 
la següent:

 
PROPOSTA DE RESOLUCIÓ

 
Les Corts Valencianes insten el Consell de la Generalitat 
perquè:

1. Habilite aules mòbils que puguen permetre impartir 
cursos de formació a persones desocupades, preferen-
tment dones, de zones rurals, afavorint així la igualtat 
d’oportunitats.

2. Les autoritats de gestió tinguen en compte la perspectiva 
de gènere per a establir els futurs procediments de segui-
ment i avaluació dels programes de formació en les zones 
rurals.

3. Realitze una avaluació a la conclusió dels programes 
de les activitats realitzades i del grau de consecució dels 
nivells formatius, per edats i territoris, així com de la inserció 
laboral.

Corts Valencianes, 20 de octubre de 2020 
Rosa de Falastín Mustafá Ávila 

Sabina Escrig Monzó

 

Proposició no de llei de tramitació especial d’urgència 
sobre impostos de successions i donacions, presentada pel 
Grup Parlamentari Vox Comunitat Valenciana (RE número 
24.737) 

 



BOCV número 119 ¦ 13-11-2020 Pàg. 14095

A LA MESA DE LAS CORTES VALENCIANAS

Formulante: Ana María Cerdán Martinez y María de los 
Llanos Massó Linares. Diputado y portavoz adjunto del GP 
Vox Comunidad Valenciana.

Tipo de iniciativa: proposición no de ley de tramitación de 
urgencia.

Trámite: artículo 165.4 del Reglamento de las Corts 
Valencianes.

Relativa a: impuesto de sucesiones y donaciones. Al Consell 
ante el Pleno.

 
EXPOSICIÓN DE MOTIVOS

El impuesto de sucesiones y donaciones es un impuesto 
que cuenta con una larga, que no productiva, tradición en 
nuestro país. Se trata de un impuesto directo, subjetivo, 
personal, progresivo e instantáneo que grava las ganancias 
de patrimonio obtenidas a título lucrativo por las personas 
físicas, ya sea mortis causa o inter vivos. Los incrementos de 
igual naturaleza obtenidos por personas jurídicas no quedan 
sujetos a ISD al estar sujetas al impuesto de sociedades.

La normativa reguladora de este impuesto se encuentra 
contenida en la Ley 29/1987, de 18 de diciembre, y en el 
Real decreto 1629/1991, de 8 de noviembre, por el que se 
aprueba el reglamento del impuesto.

Este impuesto, de carácter estatal, se encuentra cedido 
a las comunidades autónomas, que tienen tanto compe-
tencias normativas (que se proyectan, con determinadas 
limitaciones, sobre los siguientes elementos del impuesto: 
reducciones de la base imponible, tarifa, cuantía y 
coeficientes del patrimonio preexistente y deducciones 
y bonificaciones de la cuota), como competencias 
aplicativas a la gestión, recaudación e inspección, de 
conformidad con lo dispuesto en la Ley orgánica 8/1980, 
de 22 de septiembre, de financiación de las comunidades 
autónomas. En la Comunitat Valenciana se aplica lo 
dispuesto en la Ley 13/1997, de 23 de diciembre, de la 
Generalitat, por la que se regula el tramo autonómico del 
impuesto sobre la renta de las personas físicas y restantes 
tributos cedidos.

Esa cesión de competencias a las CCAA y el ejercicio por 
estas se ha traducido en importantes diferencias en el 
tratamiento fiscal de herencias y donaciones por razón 
del lugar de residencia, lo que supone una agresión sin 
precedentes de los principios de equidad tanto vertical 
como horizontal.

El hecho imponible del impuesto lo constituye la adquisición 
de bienes y derechos por herencia, legado u otro título 
sucesorio o por donación o cualquier otro negocio jurídico 
a título gratuito e inter vivos, así como la percepción de 
cantidades por los beneficiarios de contratos de seguros 
sobre la vida, cuando sean distintos del contratante.

Tal y como establece el artículo 4 de la Ley 29/1987, del 
ISD, se presumirá la existencia de una transmisión lucrativa 
cuando de los registros fiscales o de los datos que obren en 
la administración resultara la disminución del patrimonio 

A LA MESA DE LES CORTS VALENCIANES 

Formulant: Ana María Cerdán Martinez i María de los 
Llanos Massó Linares. Diputat i portaveu adjunt del GP Vox 
Comunidad Valenciana. 

Tipus d’iniciativa: proposició no llei de tramitació d’urgència. 
 
 
Tràmit: article 165.4 del Reglament de les Corts Valencianes.  

Relativa a: impost de successions i donacions. Al Consell 
davant el Ple. 

 
EXPOSICIÓ DE MOTIUS 

L’impost de successions i donacions és un impost que 
compta amb una llarga, que no productiva, tradició al nostre 
país. Es tracta d’un impost directe, subjectiu, personal, 
progressiu i instantani que grava els guanys de patrimoni 
obtinguts a títol lucratiu per les persones físiques, ja siga per 
causa de mort o entre vius. Els increments d’igual naturalesa 
obtinguts per persones jurídiques no queden subjectes 
a ISD en estar subjectes a l’impost de societats. 

La normativa reguladora d’aquest impost es troba contin-
guda en la Llei 29/1987, de 18 de desembre, i en el Reial 
decret 1629/1991, de 8 de novembre, pel qual s’aprova el 
reglament de l’impost. 

Aquest impost, de caràcter estatal, es troba cedit a les 
comunitats autònomes, que tenen tant competències 
normatives (que es projecten, amb determinades limitacions, 
sobre els elements de l’impost següents: reduccions de la 
base imposable, tarifa, quantia i coeficients del patrimoni 
preexistent i deduccions i bonificacions de la quota), 
com a competències aplicatives a la gestió, recaptació i 
inspecció, de conformitat amb el que es disposa en la Llei 
orgànica 8/1980, de 22 de setembre, de finançament de les 
comunitats autònomes. A la Comunitat Valenciana s’aplica 
el que es disposa en la Llei 13/1997, de 23 de desembre, 
de la Generalitat, per la qual es regula el tram autonòmic de 
l’impost sobre la renda de les persones físiques i restants 
tributs cedits. 

 
Aquesta cessió de competències a les CCAA i l’exercici 
per aquestes s’ha traduït en importants diferències en el 
tractament fiscal d’herències i donacions per raó del lloc de 
residència, la qual cosa suposa una agressió sense prece-
dents dels principis d’equitat tant vertical com horitzontal. 
 

El fet imposable de l’impost el constitueix l’adquisició de 
béns i drets per herència, llegat o un altre títol successori 
o per donació o qualsevol altre negoci jurídic a títol gratuït 
i entre vius, així com la percepció de quantitats pels 
beneficiaris de contractes d’assegurances sobre la vida, quan 
siguen diferents del contractant. 

Tal com estableix l’article 4 de la Llei 29/1987, del ISD, 
es presumirà l’existència d’una transmissió lucrativa 
quan dels registres fiscals o de les dades que obren en 
l’administració resultara la disminució del patrimoni d’una 
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de una persona y simultáneamente o con posterioridad, 
pero siempre en el plazo de prescripción de cuatro años, 
el incremento patrimonial correspondiente al cónyuge, 
descendientes, herederos o legatarios.

Por otro lado, el artículo 31 de la Constitución española, 
tipificado dentro del título I (De los derechos y deberes 
fundamentales), dispone que todos contribuirán al sosteni-
miento de los gastos públicos, de acuerdo con su capacidad 
económica mediante un sistema tributario justo inspirado 
en los principios de igualdad y progresividad que, en ningún 
caso, tendrá alcance confiscatorio.

En el siglo en el que nos encontramos, este impuesto 
supone numerosos problemas de legitimidad social y es, de 
lejos, la figura impositiva más polémica del sistema tributario 
español. En este sentido, es extenso el debate en la 
literatura constitucional de equidad, capacidad económica, 
igualdad, progresividad y no confiscatoriedad ya referidos, 
como en lo que se refiere a aspectos de justicia social.

Existen notables diferencias entre los estados miembros 
de la UE en la regulación del tributo, con países donde la 
recaudación es testimonial (Italia, Polonia o Portugal), otros 
en los que no se contempla el impuesto sobre sucesiones 
(Suecia, Rumanía, Estonia o Eslovaquia) y un tercer grupo 
de estados en los que esta figura es relativamente evidente 
(Francia, Bélgica, Alemania o Dinamarca, si bien con 
importantes discrepancias). Pero, además, se dan importantes 
desigualdades entre las propias regiones de España, con 
bonificaciones cuasi totales en función de la base imponible, 
exenciones para descendientes directos o límites mínimos de 
tributación, que dependen de la residencia fiscal del causante, 
del donatario o de dónde se encuentren sitos los bienes o 
derechos, dependiendo del caso concreto. Esto desemboca, 
innegablemente, en una desigualdad entre los ciudadanos 
en función del país o, de manera más hiriente, de la región 
española en que la persona resida de forma habitual o donde 
se encuentren sitos los bienes o derechos, según la razón por 
la que haya visto incrementado su patrimonio.

En cuanto a recaudación, hay que tener en cuenta la baja 
aportación del impuesto al sostenimiento del estado del 
bienestar en relación con su elevado rechazo social. De 
acuerdo con el Ministerio de Hacienda, en el ejercicio 2017 
se recaudaron 2.709 millones de euros por este concepto, 
lo que representa tan solo un 0,23 % del PIB nacional y, 
únicamente, un 2,5 % del importe total recaudado por 
tributos cedidos a las CCAA.

Este impuesto fomenta el éxodo fiscal. Se sostiene que 
aquellas regiones que han puesto en marcha sanas políticas 
de adelgazamiento de la administración y de eficiencia fiscal 
han sido destino de establecimiento de la residencia fiscal 
de un buen número de ciudadanos que buscaban huir de 
superestructuras autonómicas con una insostenible presión 
fiscal, en las que el pago de esta figura se hace particular-
mente escandaloso para los administrados. Una vez más, 
esta posibilidad solo está al alcance de familias con elevados 
patrimonios y con recursos suficientes para fijar su domicilio 
fiscal en el lugar más conveniente.

A todo lo anterior, se le suma la doble o triple imposición 
(IBI, plusvalías municipales, IRPF, etc) que supone este 
impuesto, ya que vuelve a gravar rentas o bienes que ya 
tributaron en su momento por uno o varios conceptos. 

persona i simultàniament o amb posterioritat, però sempre 
en el termini de prescripció de quatre anys, l’increment 
patrimonial corresponent al cònjuge, descendents, hereus o 
legataris. 
 
D’altra banda, l’article 31 de la Constitució espanyola, 
tipificat dins del títol I (Dels drets i deures fonamentals), 
disposa que tots contribuiran al sosteniment de les despeses 
públiques, d’acord amb la seva capacitat econòmica 
mitjançant un sistema tributari just inspirat en els principis 
d’igualtat i progressivitat que, en cap cas, tindrà abast 
confiscatori. 

En el segle en el qual ens trobem, aquest impost suposa 
nombrosos problemes de legitimitat social i és, des de 
lluny, la figura impositiva més polèmica del sistema tributari 
espanyol. En aquest sentit, és extens el debat en la literatura 
constitucional d’equitat, capacitat econòmica, igualtat, 
progressivitat i no confiscatorietat ja referits, com pel que fa 
a aspectes de justícia social. 

Existeixen notables diferències entre els estats membres de 
la UE en la regulació del tribut, amb països on la recaptació 
és testimonial (Itàlia, Polònia o Portugal), uns altres en els 
quals no es contempla l’impost sobre successions (Suècia, 
Romania, Estònia o Eslovàquia) i un tercer grup d’estats en 
els quals aquesta figura és relativament evident (França, 
Bèlgica, Alemanya o Dinamarca, si bé amb importants 
discrepàncies). Però, a més, es donen importants desigual-
tats entre les pròpies regions d’Espanya, amb bonificacions 
quasi totals en funció de la base imposable, exempcions per 
a descendents directes o límits mínims de tributació, que 
depenen de la residència fiscal del causant, del donatari o 
d’on es troben situats els béns o els drets, depenent del cas 
concret. Això desemboca, innegablement, en una desigualtat 
entre els ciutadans en funció del país o, de manera més 
feridora, de la regió espanyola en què la persona residisca 
de manera habitual o on es troben situats els béns o els 
drets, segons la raó per la qual haja vist incrementat el seu 
patrimoni.  
 
Quant a recaptació, cal tenir en compte la baixa aportació 
de l’impost al sosteniment de l’estat del benestar en relació 
amb el seu elevat rebuig social. D’acord amb el Ministeri 
d’Hisenda, en l’exercici 2017 es van recaptar 2.709 milions 
d’euros per aquest concepte, la qual cosa representa tan sols 
un 0,23 % del PIB nacional i, únicament, un 2,5 % de l’import 
total recaptat per tributs cedits a les CCAA.  

Aquest impost fomenta l’èxode fiscal. Se sosté que 
aquelles regions que han posat en marxa polítiques sanes 
d’aprimament de l’administració i d’eficiència fiscal han estat 
destí d’establiment de la residència fiscal d’un bon nombre 
de ciutadans que buscaven fugir de superestructures 
autonòmiques amb una insostenible pressió fiscal, en les 
quals el pagament d’aquesta figura es fa particularment 
escandalós per als administrats. Una vegada més, aquesta 
possibilitat només està a l’abast de famílies amb elevats 
patrimonis i amb recursos suficients per a fixar el seu 
domicili fiscal en el lloc més convenient. 

A tot l’anterior, se li suma la doble o triple imposició (IBI, 
plusvàlues municipals, IRPF, etc) que suposa aquest impost, 
ja que torna a gravar rendes o béns que ja van tributar en 
el seu moment per un o diversos conceptes. Són diverses 
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Son varias las instancias que sostienen que el ISD se 
configura como un tipo impositivo que se aplica de forma 
indiscriminada, y que no tiene en cuenta ni las circunstancias 
personales del propio sujeto pasivo ni la tributación a la que 
durante toda la vida del causante han sido sometidos los 
bienes que conforman el caudal relicto.

Por último, las desigualdades prácticas que genera su 
distinta aplicación en función del territorio y su utilización 
como arma de penalización de los no residentes en una 
determinada región. Así, en relación con una normativa 
autonómica sobre este impuesto cuya validez fue cuestio-
nada tanto por la Comisión Europea como por el Tribunal 
Supremo, el Tribunal Constitucional declaró en su  
sentencia 60/2015, de 18 de marzo, que «si bien las 
desigualdades de naturaleza tributaria producidas por 
la existencia de diferentes poderes tributarios (estatal, 
autonómico y municipal) se justifican, en principio, no solo 
de forma objetiva sino también razonable, siempre que sus 
consecuencias sean proporcionales, en la propia diversidad 
territorial, al convertirse el territorio en un elemento 
diferenciador de situaciones idénticas, en el caso que nos 
ocupa [...] el territorio ha dejado de ser un elemento de 
diferenciación de situaciones objetivamente comparables 
para convertirse en un elemento de discriminación, pues 
con la diferencia se ha pretendido exclusivamente favorecer 
a sus residentes, tratándose así a una misma categoría de 
contribuyentes de forma diferente por el solo hecho de su 
distinta residencia».

Por todo lo anterior, el Grupo Parlamentario Vox Comunidad 
Valenciana, presenta la siguiente:

PROPUESTA DE RESOLUCIÓN

Las Corts Valencianes instan al Consell a instar al gobierno 
de la nación:

– A eliminar, de manera inmediata el impuesto de sucesiones 
y donaciones, así como la normativa de desarrollo del ISD 
tanto estatal como autonómica.

– Bonificar al 100 % la cuota del impuesto mientras no se 
derogue la Ley del impuesto de sucesiones y donaciones.

– El Consell se compromete a dar cuenta a esta institución 
sobre el grado de cumplimiento de la resolución en el plazo 
de dos meses.

Palau de les Corts Valencianes  
València, 26 de octubre de 2020 

María de los Llanos Massó Linares 
Ana María Cerdán Martínez

Proposición no de ley de tramitación especial de urgencia 
sobre reestructuración de gastos de la Generalitat 
Valenciana, presentada por el Grupo Parlamentario Vox 
Comunidad Valenciana (RE número 24.739)

A LA MESA DE LES CORTS VALENCIANES

Formulante: María de los Llanos Massó Linares y Ana María 
Cerdán Martínez, Portavoz adjunto y diputado del GP Vox 
Comunidad Valenciana.

les instàncies que sostenen que l’ISD es configura com un 
tipus impositiu que s’aplica de manera indiscriminada, i que 
no té en compte ni les circumstàncies personals del propi 
subjecte passiu ni la tributació a la qual durant tota la vida 
del causant han estat sotmesos els béns que conformen el 
cabal relicte. 

Finalment, les desigualtats pràctiques que genera la seva 
diferent aplicació en funció del territori i la seva utilització 
com a arma de penalització dels no residents en una 
determinada regió. Així, amb relació a una normativa 
autonòmica sobre aquest impost la validesa del qual va ser 
qüestionada tant per la Comissió Europea com pel Tribunal 
Suprem, el Tribunal Constitucional va declarar en la seva 
sentència 60/2015, de 18 de març, que «si bé les desigual-
tats de naturalesa tributària produïdes per l’existència de 
diferents poders tributaris (estatal, autonòmic i municipal) 
es justifiquen, en principi, no sols de manera objectiva 
sinó també raonable, sempre que les seves conseqüències 
siguen proporcionals, en la pròpia diversitat territorial, 
en convertir-se el territori en un element diferenciador 
de situacions idèntiques, en el cas que ens ocupa [...] el 
territori ha deixat de ser un element de diferenciació de 
situacions objectivament comparables per a convertir-se en 
un element de discriminació, perquè amb la diferència s’ha 
pretès exclusivament afavorir els seus residents, tractant-se 
així a una mateixa categoria de contribuents de manera 
diferent només pel fet de la seva diferent residència». 

 
Per tot l’anterior, el Grup Parlamentari Vox Comunidad 
Valenciana, presenta la següent: 

PROPOSTA DE RESOLUCIÓ 

Les Corts Valencianes insten el Consell a instar el govern de 
la nació: 

– A eliminar, de manera immediata l’impost de successions i 
donacions, com també la normativa de desenvolupament de 
l’ISD tant estatal com autonòmica. 

– Bonificar al 100 % la quota de l’impost mentre no es 
derogue la Llei de l’impost de successions i donacions. 

– El Consell es compromet a retre compte a aquesta 
institució sobre el grau de compliment de la resolució en el 
termini de dos mesos. 

Palau de les Corts Valencianes   
València, 26 d’octubre de 2020  

María de los Llanos Massó Linares  
Ana María Cerdán Martínez

Proposició no de llei de tramitació especial d’urgència sobre 
reestructuració de despeses de la Generalitat Valenciana, 
presentada pel Grup Parlamentari Vox Comunidad 
Valenciana (RE número 24.739) 

A LA MESA DE LES CORTS VALENCIANES 

Formulant: María de los Llanos Massó Linares i Ana María 
Cerdán Martínez, Portaveu adjunt i diputat del GP Vox 
Comunidad Valenciana. 
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Tipo de iniciativa: proposición no de ley de tramitación de 
urgencia.

Trámite: artículo 165.4 del Reglamento de las Corts 
Valencianes. 

Relativa a: reestructuración gastos GVA. Conselleria de 
Hacienda y Modelo Económico.

 
 
EXPOSICIÓN DE MOTIVOS

La situación económica de la Comunitat Valenciana en 
estos momentos es realmente preocupante, y la situación 
económica de muchas personas es dramática.

El crecimiento de la administración en la Comunitat 
Valenciana en estos últimos años en que han aumentado las 
consellerias hasta 12, con 12 subsecretarías, 29 secretarías 
autonómicas y más de 80 direcciones generales, lo que 
supone un incremento de 34 % más que en su primera 
legislatura, es algo que no se puede permitir la Comunitat 
Valenciana dada la situación de crisis. Por eso consideramos 
más necesaria que nunca una drástica reducción de la 
administración, del gasto político y gasto público, con la 
eliminación de cargos y organismos duplicados, ideológicos 
o por cualquier otra razón prescindibles, tal y como reclaman 
los ciudadanos.

Estos días el Consell ha comunicado su hoja de ruta en lo 
que al sector público instrumental se refiere, y en ningún 
escenario está previsto la reducción del mismo sino más bien 
lo contrario, en definitiva, aumentar más el gasto público.

Se acerca la fecha de la presentación del Proyecto de ley de 
presupuestos y es por eso que desde el Grupo Parlamentario 
Vox vemos necesario una reducción del gasto público en todo 
aquello que no sea imprescindible, y no redunde directamente 
en las necesidades sociales de los ciudadanos, reducir la 
estructura del Consell y su sector público instrumental.

Las cifras en nuestra región son aterradoras: el desempleo 
en la Comunitat Valenciana asciende al 16,7 % de la 
población activa –una tasa superior a la media nacional–, y 
una deuda pública de más de 48.000 millones de euros, un 
42 % de nuestro PIB.

La tasa de variación anual del IPC de la Comunitat 
Valenciana, en agosto de 2020 ha sido del -0,6 %, y en 
España la variación ha sido del -0,4 %.

Si siempre es necesario que un buen gestor priorice los 
gastos, en este momento es una cuestión de supervivencia 
para muchas familias. La crisis económica y sanitaria que 
estamos atravesando no puede más que obligarnos a tomar 
medidas efectivas de recorte del gasto político para poder 
atender las situaciones, que, desde el sector sanitario, 
económico y social, se requieren.

Este Consell ha aumentado el presupuesto de la Generalitat 
del año 2015 al 2020 en un 23 %, y no ha ido destinado a 
mejorar los servicios de los ciudadanos, sino en aumentar 
el gasto y la estructura política, por lo que es fundamental 
revertir esta situación.

Tipus d’iniciativa: proposició no llei de tramitació d’urgència. 

Tràmit: article 165.4 del Reglament de les Corts Valencianes.

 
Relativa a: reestructuració despeses GVA. Conselleria 
d’Hisenda i Model Econòmic. 

 
 
EXPOSICIÓ DE MOTIUS 

La situació econòmica de la Comunitat Valenciana en 
aquests moments és realment preocupant, i la situació 
econòmica de moltes persones és dramàtica. 

El creixement de l’administració en la Comunitat 
Valenciana en aquests últims anys en què han augmentat 
les conselleries fins a 12, amb 12 sotssecretaries,  
29 secretaries autonòmiques i més de 80 direccions 
generals, el que suposa un increment de 34 % més que 
en la seva primera legislatura, és una cosa que no es pot 
permetre la Comunitat Valenciana donada la situació de 
crisi. Per això considerem més necessària que mai una 
dràstica reducció de l’administració, de la despesa política 
i despesa pública, amb l’eliminació de càrrecs i organismes 
duplicats, ideològics o per qualsevol altra raó prescindi-
bles, tal com reclamen els ciutadans. 

Aquests dies el Consell ha comunicat el seu full de ruta pel 
que fa al sector públic instrumental, i en cap escenari està 
prevista la reducció del mateix sinó més aviat el contrari, en 
definitiva, augmentar més la despesa pública. 

S’acosta la data de la presentació del Projecte de llei de 
pressupostos i és per això que des del Grup Parlamentari 
Vox veiem necessari una reducció de la despesa pública en 
tot allò que no siga imprescindible, i no redunde directament 
en les necessitats socials dels ciutadans, reduir l’estructura 
del Consell i el seu sector públic instrumental. 

Les xifres a la nostra regió són aterridores: la desocupació a 
la Comunitat Valenciana ascendeix al 16,7 % de la població 
activa –una taxa superior a la mitjana nacional–, i un deute 
públic de més de 48.000 milions d’euros, un 42 % del  
nostre PIB. 

La taxa de variació anual de l’IPC de la Comunitat 
Valenciana, a l’agost de 2020 ha estat del -0,6 %, i a Espanya 
la variació ha estat del -0,4 %. 

Si sempre és necessari que un bon gestor prioritze les 
despeses, en aquest moment és una qüestió de supervi-
vència per a moltes famílies. La crisi econòmica i sanitària 
que estem travessant no pot més que obligar-nos a prendre 
mesures efectives de retallada de la despesa política per a 
poder atendre les situacions, que, des del sector sanitari, 
econòmic i social, es requereixen. 

Aquest Consell ha augmentat el pressupost de la Generalitat 
de l’any 2015 al 2020 en un 23 %, i no ha anat destinat 
a millorar els serveis dels ciutadans, sinó a augmentar la 
despesa i l’estructura política, per la qual cosa és fonamental 
revertir aquesta situació. 
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Las Corts Valencianes instan al Consell a:

PROPUESTA DE RESOLUCIÓN

1. La drástica reducción del gasto político. Elaboración de un 
estudio de la administración valenciana y su sector público 
instrumental para eliminar cargos públicos, así como todos 
los organismos duplicados.

2. Reducir en un 20 % el número de altos cargos y asesores, 
así como consellerias, dando prioridad al gasto sanitario, 
económico, educativo y social.

3. Priorizar la presupuestación y ejecución de todas las 
líneas que vayan destinadas de manera directa a impulsar la 
economía y sanidad durante esta crisis de la COVID-19.

4. Pagar todas las deudas que la administración tiene con el 
sector privado, para evitar el cierre de negocios reactivando 
así la economía.

Palau de les Corts Valencianes 
València, 23 de octubre de 2020 

María de los Llanos Massó Linares  
Ana María Cerdán Martínez

Proposición no de ley de tramitación especial 
de urgencia sobre la participación en el Fondo 
de cooperación municipal, presentada por el Grupo 
Parlamentario Socialista (RE número 24.742)

A LA MESA DE LAS CORTS VALENCIANES

Ernest Blanch Marín y Toñi Serna Serrano, diputado y 
portavoz adjunta, respectivamente del Grupo Parlamentario 
Socialista, de acuerdo con el artículo 164 y siguientes del 
Reglamento de las Corts Valencianes, presentan la siguiente 
proposición no de ley de tramitación especial de urgencia, 
sobre la participación en el Fondo de cooperación municipal.

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS

Los municipios de la provincia de Alicante han dejado de 
recibir 55 millones de euros desde 2017 por la negativa de 
la Diputación de Alicante de coparticipar en el fondo de 
cooperación municipal por la Generalitat Valenciana.

El momento actual es de urgencia para ayudar a los municipios. 
En los presupuestos municipales valencianos se reflejaron 
muchas partidas de imprevistos hace un año, para ayudar en la 
lucha frente a la pandemia de la COVID-19, donde se ha cola-
borado a todos los niveles para apoyar a los servicios sociales 
municipales, a los servicios sanitarios y de atención domiciliaría, a 
los servicios de limpieza y de recogida de residuos, al transporte 
intermunicipal y sanitario, donde el personal de seguridad ha 
sido de extrema necesidad para garantizar el frenazo de la 
expansión del virus con la garantía del confinamiento efectivo en 
los momentos más críticos de este fatídico 2020.

El Fondo de cooperación municipal (FCM) se creó para dar 
un impulso a la cooperación municipal y es ahora, al vivir 
las consecuencias de una pandemia tan dura como la de 

Les Corts Valencianes insten el Consell a: 

PROPOSTA DE RESOLUCIÓ 

1. La dràstica reducció de la despesa política. Elaboració 
d’un estudi de l’administració valenciana i el seu sector 
públic instrumental per a eliminar càrrecs públics, com 
també tots els organismes duplicats. 

2. Reduir en un 20 % el nombre d’alts càrrecs i assessors, 
com també conselleries, donant prioritat a la despesa 
sanitària, econòmica, educativa i social. 

3. Prioritzar el pressupost i l’execució de totes les línies que 
vagen destinades de manera directa a impulsar l’economia i 
la sanitat durant aquesta crisi de la COVID-19. 

4. Pagar tots els deutes que l’administració té amb el sector 
privat, per a evitar el tancament de negocis reactivant així 
l’economia. 

Palau de les Corts Valencianes  
València, 23 d’octubre de 2020  

María de los Llanos Massó Linares   
Ana María Cerdán Martínez

Proposició no de llei de tramitació especial d’urgència 
sobre la participación en el Fons de cooperación municipal, 
presentada pel Grup Parlamentari Socialista (RE número 
24.742)

A LA MESA DE LES CORTS VALENCIANES

Ernest Blanch Marín i Toñi Serna Serrano, diputat i portaveu 
adjunta, respectivament del Grup Parlamentari Socialista, 
d’acord amb l’article 164 i següents del Reglament de les 
Corts Valencianes, presenten la proposició no de llei de 
tramitació especial d’urgència següent, sobre la participació 
en el Fons de cooperació municipal.

EXPOSICIÓ DE MOTIUS

Els municipis de la província d’Alacant han deixat de rebre 
55 milions d’euros des de 2017 per la negativa de la 
Diputació d’Alacant de coparticipar en el fons de cooperació 
municipal per la Generalitat Valenciana.

El moment actual és d’urgència per a ajudar els municipis. 
Als pressupostos municipals valencians es van reflectir 
moltes partides d’imprevistos fa un any, per a ajudar a la 
lluita front a la pandèmia de la COVID-19, on s’ha col·laborat 
a tots els nivells per a donar suport als serveis socials 
municipals, als serveis sanitaris i d’atenció domiciliaria, 
als serveis de neteja i de recollida de residus, al transport 
intermunicipal i sanitari, on el personal de seguretat ha sigut 
d’extrema necessitat per a garantir la frenada de l’expansió 
del virus amb la garantia del confinament efectiu en els 
moments més crítics d’aquest fatídic 2020.

El Fons de cooperació municipal (FCM) es va crear per a 
donar un impuls a la cooperació municipal i és ara, al viure 
les conseqüències d’una pandèmia tan dura com la de la 
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la COVID-19, cuando se demuestra la importancia de las 
administraciones locales, que han tenido que hacer frente a 
las ayudas más directas a la ciudadanía.

Por eso hay que considerar como decepcionante e insoli-
daria que la política de la Diputación de Alicante esté más 
encaminada a bloquear la efectividad de dicho fondo en los 
municipios alicantinos, que a colaborar con ellos y con la 
Generalitat Valenciana.

Cambiando su acción y participando en el FCM haría efectiva 
una etapa política de reconstrucción tal y como se dejó escrito 
en los grandes acuerdos, especialmente en el acuerdo de las 
Corts Valencianes y sobre todo, al que se firmó entre las grandes 
corporaciones municipales, la FVMP y las mismas diputaciones, 
donde se habla incluso de hacer una adaptación del fondo de 
este año por la COVID-19 y de ampliarlo. Aun así, de nada vale 
su ampliación y adaptación a la realidad de la pandemia, si las 
diputaciones no colaboran haciéndolo también suyo.

Además, tal y como dice el Estatuto de autonomía de la 
Comunitat Valenciana en su artículo 66.3: «La Generalitat 
coordinará las funciones propias de las diputaciones 
provinciales que sean de interés general de la Comunitat 
Valenciana» y es por eso que se exponen en este fondo los 
mecanismos adecuados para su coordinación.

Justo es decir que el Fondo de cooperación municipal de 
la Comunitat Valenciana tiene naturaleza incondicionada 
y no finalista. Los municipios y entidades locales menores 
podrán destinar los recursos que reciben al desarrollo 
general de sus competencias, sin vinculación a un objetivo 
o finalidad concreto tal y como dice el Decreto 5112017 
que desarrolla el mandato del Estatuto de autonomía y de 
su ley de creación en 2010. Así mismo, tal y como se indica 
en el decreto: «El Fondo de cooperación municipal de la 
Comunitat Valenciana se basa en los principios de objeti-
vidad, transparencia, publicidad y equidad, constituye un 
factor de articulación, equilibrio y cohesión territorial». Con 
total transparencia y con unos criterios de reparto objetivos 
y con una confianza absoluta en la gestión municipal.

El fondo de cooperación municipal el 2020 llegó a los 40 
millones de euros de inversión por parte de la Generalitat 
Valenciana, dotación que fue acompañada de otras 
inversiones complementarias para la modernización de las 
administraciones locales, las ayudas para la contratación o 
los planes formativos y de mejora.

Toda ayuda y confianza en la gestión de nuestros municipios 
es imprescindible y necesaria en este momento tan crítico.

 
Por todo lo expuesto, el Grupo Parlamentario Socialista 
presenta lo siguiente:

1. Las Corts Valencianes instan al Consell de la Generalitat a:

a) Hacer un plan plurianual para la mejora del Fondo de 
cooperación municipal de la Comunitat Valenciana.

b) Hacer un seguimiento del impacto económico que ha 
tenido el fondo tanto en las poblaciones medianas como en 
las que están en riesgo de despoblamiento en la ayuda de la 
lucha contra la COVID-19.

COVID-19, quan es demostra la importància de les adminis-
tracions locals, que han hagut de fer front a les ajudes més 
directes a la ciutadania.

Per això cal considerar com a decepcionant i insolidària que 
la política de la Diputació d’Alacant estiga més encaminada 
a bloquejar l’efectivitat de l’esmentat fons en els municipis 
alacantins, que a col·laborar amb ells i amb la Generalitat 
Valenciana.

Canviant la seua acció i participant en el FCM faria efectiva 
una etapa política de reconstrucció tal i com es va deixar 
escrit als grans acords, especialment a l’acord de les Corts 
Valencianas i sobretot, al que es va signar entre les grans 
corporacions municipals, la FVMP i les mateixes diputacions, 
on es parla fins i tot de fer una adaptació del fons d’enguany 
per la COVID-19 i d’ampliar-lo. Tanmateix, de res val la 
seua ampliació i adaptació a la realitat de la pandèmia, si les 
diputacions no col·laboren fent-lo també seu.

A més, tal i com diu l’Estatut d’autonomia de la Comunitat 
Valenciana al seu article 66.3: «La Generalitat coordinarà les 
funcions pròpies de les diputacions provincials que siguen 
d’interès general de la Comunitat Valenciana» i és per aixó 
que s’exposa en aquest fons els mecanismes adients per a la 
seua coordinació.

Val a dir que el Fons de cooperació municipal de la 
Comunitat Valenciana té naturalesa incondicionada i no 
finalista. Els municipis i les entitats locals menors podran 
destinar els recursos que reben al desenvolupament general 
de les seues competències, sense vinculació a un objectiu 
o finalitat concret tal i corn diu el Decret 5112017 que 
desenvolupa el mandat de l’Estatut d’autonomia i de la seua 
llei de creació l’any 2010. Així mateix, tal i com s’indica al 
decret: «El Fons de cooperació municipal de la Comunitat 
Valenciana es basa en els principis d’objectivitat, transparèn-
cia, publicitat i equitat, constitueix un factor d’articulació, 
equilibri i cohesió territorial». Amb total transparència i amb 
uns criteris de repartiment objectius i amb una confiança 
absoluta en la gestió municipal.

El fons de cooperació municipal el 2020 va arribar als 
40 milions d’euros d’inversió per part de la Generalitat 
Valenciana, dotació que va anar acompanyada d’altres 
inversions complementàries per a la modernització de les 
administracions locals, les ajudes per a la contractació o els 
plans formatius i de millora.

Tota ajuda i confiança en la gestió dels nostres municipis és 
imprescindible i necessària en aquest moment tan crític.

 
Per tot l’exposat, el Grup Parlamentari Socialista presenta el 
següent:

1. Les Corts Valencianes insten el Consell de la Generalitat a:

a) Fer un pla plurianual per a la millora del Fons de coopera-
ció municipal de la Comunitat Valenciana.

b) Fer un seguiment de l’impacte econòmic que ha tingut el 
fons tant en les poblacions mitjanes com en les que estan 
en risc de despoblament en l’ajuda de la lluita contra la 
COVID-19.
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2. Las Corts Valencianes instan al Consell de la Generalitat 
para que se dirija formalmente a la Diputación de Alicante 
pidiéndole su colaboración e inversión en el Fondo de 
cooperación municipal, coparticipado por la Generalitat 
Valenciana, para que los municipios de la provincia de 
Alicante estén en igualdad de condiciones a los de las 
provincias de Castellón y València.

Corts Valencianes, 26 de octubre de 2020 
Ernest Blanch Marín 

Toñi Serna Serrano

Proposición no de ley de tramitación especial de urgencia 
sobre financiación y distribución de mascarillas a la 
población, presentada por el Grupo Parlamentario Vox 
Comunidad Valenciana (RE número 25.052)

A LA MESA DE LES CORTS VALENCIANES

Formulante: Ana Vega Campos. Síndico del GP Vox 
Comunidad Valenciana.

Tipo de iniciativa: proposición no de ley de tramitación de 
urgencia.

Trámite: artículo 165.4 del Reglamento de las Corts 
Valencianes. 

Relativa a: financiación y distribución de mascarillas a la 
población. Ante el Pleno de las Corts Valencianes.

 
EXPOSICIÓN DE MOTIVOS

Primero. Estado de alarma: Medidas de seguridad, higiene y 
prevención en la desescalada. 

Con la declaración por la Organización Mundial de la Salud 
de la pandemia por la COVID-19, el pasado 11 de marzo de 
2020 y posterior declaración del estado de alarma en España, 
mediante Real decreto 463/2020, de 14 de marzo, por el que 
se declara el estado de alarma para la gestión de la situación 
de crisis sanitaria ocasionada por la COVID-19 (BOE 
número 67, de 14 de marzo), sucesivamente prorrogado, el 
ministro de Sanidad ha quedado habilitado para dictar las 
órdenes, resoluciones, disposiciones e instrucciones interpre-
tativas que, dentro de su ámbito de actuación como autoridad 
delegada, sean necesarias para garantizar la prestación de 
todos los servicios, ordinarios o extraordinarios, en orden a la 
protección de personas, bienes y lugares.

Segundo. Orden SND/422/2020, de 19 de mayo, por la 
que se regulan las condiciones para el uso obligatorio de 
mascarilla. 

Al amparo de dicha regulación, de carácter urgente y 
extraordinario, se ha dictado la Orden SND/422/2020, de 
19 de mayo, por la que se regulan las condiciones para el 
uso obligatorio de mascarilla durante la situación de crisis 
sanitaria ocasionada por la COVID-19. Se ha justificado la 
publicación de dicha orden indicando que la evolución de la 
crisis sanitaria ha obligado a adaptar y concretar las medidas 
adoptadas, para asegurar la eficiencia en su gestión, y dada 
la ya reconocida alta transmisibilidad del SARS-CoV-2.

2. Les Corts Valencianes insten el Consell de la Generalitat 
perquè s’adrece formalment a la Diputació d’Alacant 
demanant-li la seua col·laboració i inversió en el Fons 
de cooperació municipal, coparticipat per la Generalitat 
Valenciana, perquè els municipis de la província d’Alacant 
estiguen en igualtat de condicions als de les províncies de 
Castelló i València.

Corts Valencianes, 26 de octubre de 2020 
Ernest Blanch Marín 

Toñi Serna Serrano

Proposició no de llei de tramitació especial d’urgència 
sobre finançament i distribució de màscares a la població, 
presentada pel Grup Parlamentari Vox Comunidad 
Valenciana (RE número 25.052)

A LA MESA DE LES CORTS VALENCIANES

Formulante: Ana Vega Campos. Síndic del GP Vox 
Comunidad Valenciana.

Tipus d’iniciativa: proposició no llei de tramitació d’urgència. 

Tràmit: article 165.4 del Reglament de les Corts Valencianes.

 
Relativa a: finançament i distribució de màscares a la 
població. Davant el Ple de les Corts Valencianes.

 
EXPOSICIÓ DE MOTIUS

Primer. Estat d’alarma: Mesures de seguretat, higiene i 
prevenció en la desescalada. 

Amb la declaració per l’Organització Mundial de la Salut 
de la pandèmia per la COVID-19, el passat 11 de març de 
2020 i posterior declaració de l’estat d’alarma a Espanya, 
mitjançant Reial decret 463/2020, de 14 de març, pel qual 
es declara l’estat d’alarma per a la gestió de la situació de 
crisi sanitària ocasionada per la COVID-19 (BOE  
número 67, de 14 de març), successivament prorrogat, el 
ministre de Sanitat ha quedat habilitat per a dictar les ordres, 
les resolucions, les disposicions i les instruccions interpre-
tatives que, dins del seu àmbit d’actuació com a autoritat 
delegada, siguen necessàries per a garantir la prestació de 
tots els serveis, ordinaris o extraordinaris, amb vista a la 
protecció de persones, béns i llocs.

Segon. Ordre SND/422/2020, de 19 de maig, per la qual es 
regulen les condicions per a l’ús obligatori de màscara. 
 

A l’empara d’aquesta regulació, de caràcter urgent i extraor-
dinari, s’ha dictat l’Ordre SND/422/2020, de 19 de maig, 
per la qual es regulen les condicions per a l’ús obligatori 
de màscara durant la situació de crisi sanitària ocasionada 
per la COVID-19. S’ha justificat la publicació d’aquesta 
ordre indicant que l’evolució de la crisi sanitària ha obligat a 
adaptar i concretar les mesures adoptades, per a assegurar 
l’eficiència en la seva gestió, i donada la ja reconeguda alta 
transmissibilitat del SARS-CoV-2.
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De esta manera, y desde el pasado 21 de mayo, resulta 
obligado el uso de mascarilla de cualquier tipo, aunque 
preferentemente higiénicas y quirúrgicas, que cubra 
nariz y boca, por parte de la población mayor de 6 años 
(recomendable en niños de 3 a 6), con determinadas 
excepciones. Y todo ello en la vía pública, en espacios al 
aire libre, y en cualquier espacio cerrado de uso público, 
o que se encuentre abierto al público, siempre que no sea 
posible mantener una distancia de seguridad interpersonal 
de al menos dos metros.

Recientemente se publicó el Real decreto 926/2020, de 
25 de octubre, por el que se declaraba de nuevo el estado 
de alarma para contener la propagación de infecciones 
causadas por el SARS-CoV-2.

Tercero. Cartera de servicios comunes de prestación 
farmacéutica y participación económica de los pacientes y 
usuarios. 

a) La prestación farmacéutica comprende los medicamentos 
y productos sanitarios y el conjunto de actuaciones enca-
minadas a que los pacientes los reciban de forma adecuada 
a sus necesidades clínicas, en las dosis precisas según sus 
requerimientos individuales, durante el período de tiempo 
adecuado y al menor coste posible para ellos y para la 
comunidad.

El vigente sistema de aportación farmacéutica es el previsto 
en el artículo 102 del texto refundido de la Ley de garantías 
y uso racional de los medicamentos y productos sanitarios, 
aprobado por Real decreto legislativo 1/2015, de 24 de 
julio (en adelante, Ley del medicamento). Dicho precepto 
acoge la redacción del anterior artículo 94 bis, introducido 
en la misma ley por el Real decreto ley 16/2012, de 20 de 
abril, de medidas urgentes para garantizar la sostenibilidad 
del Sistema Nacional de Salud (SNS) y mejorar la calidad y 
seguridad de sus prestaciones.

b) Debe diferenciarse su contenido en función de:

– Pacientes no hospitalizados: Comprende la indicación, 
prescripción y dispensación de los siguientes productos:

Los medicamentos según indicaciones de financiación  
del SNS.

Los efectos y accesorios (CE) según normativa de financia-
ción del SNS.

Las fórmulas magistrales y los preparados oficinales elabora-
dos por las oficinas de farmacia.

Las vacunas individualizadas antialérgicas y las vacunas 
individualizadas bacterianas, según prescripción facultativa.

 
(Quedan excluidos los productos de utilización cosmética, 
dietéticos, aguas minerales, elixires, dentífricos y otros 
productos similares; los medicamentos calificados como 
publicitarios; los medicamentos adscritos a los grupos o 
subgrupos terapéuticos excluidos de la financiación por la 
normativa vigente; los medicamentos homeopáticos; y los 
efectos y accesorios de los que se realice publicidad dirigida 
al público en general.)

D’aquesta manera, i des del passat 21 de maig, resulta 
obligat l’ús de màscara de qualsevol tipus, encara que 
preferentment higièniques i quirúrgiques, que cobrisca nas i 
boca, per part de la població major de 6 anys (recomanable 
en nens de 3 a 6), amb determinades excepcions. I tot això 
en la via pública, en espais a l’aire lliure, i en qualsevol espai 
tancat d’ús públic, o que es trobe obert al públic, sempre 
que no siga possible mantenir una distància de seguretat 
interpersonal d’almenys dos metres.

 
Recentment es va publicar el Reial decret 926/2020, de 
25 d’octubre, pel qual es declarava de nou l’estat d’alarma 
per a contenir la propagació d’infeccions causades 
pel SARS-CoV-2.

Tercer. Cartera de serveis comuns de prestació farmacèutica 
i participació econòmica dels pacients i usuaris.  

a) La prestació farmacèutica comprèn els medicaments i els 
productes sanitaris i el conjunt d’actuacions encaminades 
al fet que els pacients els reben de manera adequada a les 
seves necessitats clíniques, en les dosis precises segons 
els seus requeriments individuals, durant el període de 
temps adequat i al menor cost possible per a ells i per a la 
comunitat.

El vigent sistema d’aportació farmacèutica és el previst en 
l’article 102 del text refós de la Llei de garanties i ús racional 
dels medicaments i productes sanitaris, aprovat per Reial 
decret legislatiu 1/2015, de 24 de juliol (d’ara endavant, 
Llei del medicament). Aquest precepte acull la redacció de 
l’anterior article 94 bis, introduït en la mateixa llei pel Reial 
decret llei 16/2012, de 20 d’abril, de mesures urgents per a 
garantir la sostenibilitat del Sistema Nacional de Salut (SNS) 
i millorar la qualitat i seguretat de les seves prestacions. 

b) Ha de diferenciar-se el seu contingut en funció de:

– Pacients no hospitalitzats: Comprèn la indicació, la 
prescripció i la dispensació dels productes següents:

Els medicaments segons indicacions de finançament  
del SNS.

Els efectes i els accessoris (CE) segons normativa de 
finançament del SNS.

Les fórmules magistrals i els preparats oficinals elaborats per 
les oficines de farmàcia.

Les vacunes individualitzades antial·lèrgiques i les vacunes 
individualitzades bacterianes, segons prescripció facultativa.

 
(Queden exclosos els productes d’utilització cosmètica, 
dietètics, aigües minerals, elixirs, dentífrics i altres productes 
similars; els medicaments qualificats com a publicitaris; 
els medicaments adscrits als grups o subgrups terapèutics 
exclosos del finançament per la normativa vigent; els 
medicaments homeopàtics; i els efectes i els accessoris dels 
quals es realitze publicitat dirigida al públic en general.) 
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– Pacientes hospitalizados: Comprende los productos 
farmacéuticos que necesiten los pacientes conforme se 
recoge en la cartera de servicios comunes de atención 
especializada.

c) Participación económica de los usuarios:

1. Aportación normal: 40 % sobre el precio de venta al público.

2. Aportación reducida: 10 % sobre el precio de venta al 
público (máximo 4,26 euros/envase): 

– Medicamentos para el tratamiento de enfermedades 
crónicas o graves.

– Efectos y accesorios pertenecientes a los grupos regla-
mentariamente establecidos.

– Medicamentos a través de receta oficial para los enfermos 
de sida.

3. Exentos de aportación (TSI001):

– Pensionistas y colectivos asimilados, afectados de 
síndrome tóxico y personas con discapacidad en los supues-
tos contemplados en su normativa específica.

– Tratamientos derivados de accidentes de trabajo y 
enfermedad profesional.

– Productos cuya dispensación al usuario se realice en los 
centros o servicios asistenciales sanitarios

4. Las medidas compensatorias deberán ser de carácter 
terapéutico y también preventivas en el caso de la  
COVID-19 dado que es imposible saber si una determinada 
persona va a ser contagiada por el SARS-CoV-2. Por esta 
razón, y porque el gobierno ha dictado su uso obligatorio, las 
mascarillas deberán ser financiadas en su totalidad.

Con las premisas anteriores y en la situación actual de estado 
de alarma, que vuelve a golpear a los sectores económicos 
más débiles, pero más necesarios, en el continuismo de 
la trágica gestión de un gobierno insolvente, multitud de 
familias están viendo afectada gravemente su economía y no 
pueden llegar a comprar los alimentos más básicos y necesa-
rios. Nos encontramos sin duda inmersos en una emergencia 
alimentaria creciente en los hogares de nuestros vecinos.

Estas personas, que antes eran contribuyentes a la caja 
pública, necesitan que sea ahora esta institución quien les 
preste el servicio obligado para su protección y prevención 
frente al virus.

Por si fuera poco, el gobierno de Sánchez no ha permitido 
el cobro de los ERTE y el ingreso mínimo vital se autoriza 
de forma cuestionable. Esto hace que la carga de adquirir 
productos de obligatoriedad recientemente regulada 
suponga en muchas familias un esfuerzo intolerable.

La situación es crítica, y ante las situaciones críticas, se 
deben reclutar todos los medios al alcance. Este grupo ya ha 
presentado múltiples propuestas para paliar las necesidades 
básicas y seguirá presentando cuantas sean necesarias, 
pero hoy planteamos la solución a una cuestión que afecta 
a demasiadas familias: ninguna madre debe elegir entre 

– Pacients hospitalitzats: Comprèn els productes farma-
cèutics que necessiten els pacients conforme es recull en la 
cartera de serveis comuns d’atenció especialitzada. 

c) Participació econòmica dels usuaris:

1. Aportació normal: 40 % sobre el preu de venda al públic.

2. Aportació reduïda: 10 % sobre el preu de venda al públic 
(màxim 4,26 euros/envàs): 

– Medicaments per al tractament de malalties cròniques o 
greus.

– Efectes i accessoris pertanyents als grups reglamentària-
ment establerts.

– Medicaments a través de recepta oficial per als malalts de 
sida.

3. Exempts d’aportació (TSI001):

– Pensionistes i col·lectius assimilats, afectats de síndrome 
tòxica i persones amb discapacitat en els supòsits contem-
plats en la seva normativa específica.

– Tractaments derivats d’accidents de treball i malaltia 
professional.

– Productes la dispensació a l’usuari dels quals es realitze en 
els centres o serveis assistencials sanitaris

4. Les mesures compensatòries hauran de ser de caràcter 
terapèutic i també preventives en el cas de la COVID-19 
atès que és impossible saber si una determinada persona 
serà contagiada pel SARS-CoV-2. Per aquesta raó, i perquè 
el govern ha dictat el seu ús obligatori, les màscares hauran 
de ser finançades íntegrament.

Amb les premisses anteriors i en la situació actual d’estat 
d’alarma, que torna a colpejar els sectors econòmics més 
febles, però més necessaris, en el continuisme de la tràgica 
gestió d’un govern insolvent, multitud de famílies estan 
veient afectada greument la seva economia i no poden 
arribar a comprar els aliments més bàsics i necessaris. Ens 
trobem, sens dubte, immersos en una emergència alimen-
tària creixent en les llars dels nostres veïns.

Aquestes persones, que abans eren contribuents a la caixa 
pública, necessiten que siga ara aquesta institució qui els 
preste el servei obligat per a la seva protecció i prevenció 
enfront del virus.

Per si no fóra prou, el govern de Sánchez no ha permès 
el cobrament dels ERTO i l’ingrés mínim vital s’autoritza 
de manera qüestionable. Això fa que la càrrega d’adquirir 
productes d’obligatorietat recentment regulada supose a 
moltes famílies un esforç intolerable.

La situació és crítica, i davant les situacions crítiques, s’han 
de reclutar tots els mitjans a l’abast. Aquest grup ja ha 
presentat múltiples propostes per a pal·liar les necessitats 
bàsiques i continuarà presentant totes les que siguen 
necessàries, però avui plantegem la solució a una qüestió 
que afecta massa famílies: cap mare ha de triar entre 
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comprar leche o mascarillas, ninguna persona mayor debe 
elegir entre calentar el hogar o comprar mascarillas.

Por esta razón, el Grupo Parlamentario Vox propone la 
siguiente propuesta de resolución:

Las Cortes Valencianes instan al Consell a:

1. La financiación total de las mascarillas, higiénicas o quirúr-
gicas, mientras sean de uso obligatorio para toda la población 
mayor de seis años y, una vez finalizado el estado de alarma, la 
financiación total para el solicitante con prescripción médica.

2. La dotación en los presupuestos de la comunidad 
autónoma de la partida correspondiente para dicha 
financiación o, en caso de que ya hayan sido aprobados, la 
modificación de créditos a tal fin, sin incrementar el gasto 
total del presupuesto.

3. La distribución de estas mascarillas a través de los 
ayuntamientos y farmacias mediante la presentación de la 
tarjeta sanitaria, estableciendo el mecanismo más adecuado 
y seguro para su efectiva entrega a los vecinos.

Las Corts Valencianes instan al Consell a que a su vez inste 
al gobierno de la nación a:

4. Instar al Gobierno de España a la financiación parcial de 
las mascarillas higiénicas o quirúrgicas, una vez finalizado el 
estado de alarma y cuando su uso sea declarado como reco-
mendable y no obligatorio. A tal fin, las Corts Valencianes 
instan al Consell para que a su vez insten al gobierno de la 
nación a presentar un proyecto de ley para la modificación 
de la Ley del IVA para declarar exenta de este impuesto la 
adquisición de mascarillas por particulares.

5. Dar cuenta a esta institución sobre el grado de cum-
plimiento de la resolución en el plazo de dos meses.

Palau de les Corts Valencianes 
València, 4 de noviembre de 2020 

Ana Vega Campos

PRESIDENCIA DE LAS CORTS VALENCIANES

La Mesa de las Corts Valencianes, en la reunión de 10 
de noviembre de 2020, oída la Junta de Síndics, y de 
conformidad con los artículos 164 y 165, puntos 1 y 3, del 
Reglamento de las Corts Valencianes, ha acordado remitir la 
proposición no de ley que seguidamente se especifica a la 
siguiente comisión:

A la Comisión de Educación y Cultura:

– Proposición no de ley sobre filtros de aire en las aulas, 
presentada por el Grupo Parlamentario Vox Comunidad 
Valenciana (RE número 24.540 y 24.660).

Para dar cumplimiento a lo dispuesto en el artículo 96.1   
del Reglamento de las Corts Valencianes, se ordena la 
publicación en el Butlletí Oficial de les Corts Valencianes de 
estas proposiciones no de ley y, al mismo tiempo, se recuerda 

comprar llet o màscares, cap persona major ha de triar entre 
escalfar la llar o comprar màscares.

Per aquesta raó, el Grup Parlamentari Vox proposa la 
proposta de resolució següent:

Les Corts Valencianes insten el Consell a:

1. El finançament total de les màscares, higièniques o quirúr-
giques, mentre siguen d’ús obligatori per a tota la població 
major de sis anys i, una vegada finalitzat l’estat d’alarma, el 
finançament total per al sol·licitant amb prescripció mèdica.

2. La dotació als pressupostos de la comunitat autònoma de 
la partida corresponent per a aquest finançament o, en cas 
que ja hagen estat aprovats, la modificació de crèdits a tal fi, 
sense incrementar la despesa total del pressupost. 

3. La distribució d’aquestes màscares a través dels ajunta-
ments i farmàcies mitjançant la presentació de la targeta 
sanitària, establint el mecanisme més adequat i segur per al 
seu efectiu lliurament als veïns.

Les Corts Valencianes insten el Consell que alhora inste el 
govern de la nació a:

4. Instar el Govern d’Espanya al finançament parcial de les 
màscares higièniques o quirúrgiques, una vegada finalitzat 
l’estat d’alarma i quan el seu ús siga declarat com a reco-
manable i no obligatori. A aquest fi, les Corts Valencianes 
insten el Consell perquè alhora insten el govern de la nació a 
presentar un projecte de llei per a la modificació de la Llei de 
l’IVA per a declarar exempta d’aquest impost l’adquisició de 
màscares per particulars.

5. Retre compte a aquesta institució sobre el grau de 
compliment de la resolució en el termini de dos mesos.

Palau de les Corts Valencianes 
València, 4 de novembre de 2020 

Ana Vega Campos

PRESIDÈNCIA DE LES CORTS VALENCIANES

La Mesa de les Corts Valencianes, en la reunió de 10 de 
novembre de 2020, oïda la Junta de Síndics, i de conformitat 
amb els articles 164 i 165, punts 1 i 3, del Reglament de les 
Corts Valencianes, ha acordat trametre la proposició no de 
llei que tot seguit s’especifica a la comissió següent:

 
A la Comissió d’Educació i Cultura:

– Proposició no de llei sobre filtres d’aire a les aules, presen-
tada pel Grup Parlamentari Vox Comunidad Valenciana (RE 
número 24.540 i 24.660).

Per tal de complir el que hi ha disposat en l’article 96.1  del 
Reglament de les Corts Valencianes, s’ordena la publicació 
en el Butlletí Oficial de les Corts Valencianes d’aquestes 
proposicions no de llei i, alhora, es recorda als grups 
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a los grupos parlamentarios que pueden presentar enmien-
das hasta seis horas antes del comienzo de la reunión de la 
comisión en que deba debatirse, cuya fecha se comunicará 
oportunamente.

Palau de les Corts Valencianes 
València, 10 de noviembre de 2020

El presidente 
Enric Morera i Català 

 
Proposición no de ley sobre filtros de aire en las aulas, 
presentada por el Grupo Parlamentario Vox Comunidad 
Valenciana (RE número 24.540 y 24.660)

A LA MESA DE LAS CORTS VALENCIANES

Formulante: María de los Llanos Massó Linares, portavoz 
adjunta del GP Vox Comunidad Valenciana. 

Tipo de iniciativa: proposición no de ley de tramitación 
ordinaria..

Trámite: artículo 165 del Reglamento de las Corts 
Valencianes..

Relativa a: filtros de aire en las aulas. Ante la Comisión de 
Educación y Cultura.

 
EXPOSICIÓN DE MOTIVOS

Desde primeros de septiembre, los alumnos de la Comunitat 
Valenciana han regresado a las aulas con las medidas de 
seguridad sanitaria recomendadas por las consellerias 
competentes.

La comunidad científica, la OMS y el Ministerio de Sanidad, 
Consumo y Bienestar Social coinciden en la existencia de la 
trasmisión por aerosoles del SARS-CoV-2 (COVID-19).

Una de las recomendaciones que se hace a los centros 
educativos es la necesidad de una buena ventilación ya 
que en espacios cerrados donde la ventilación es más 
limitada, la concentración de virus es mayor que en zonas 
al aire libre. Pero la ventilación correcta no consiste en 
solo abrir las ventanas y puertas, ya que si no se controlan 
los flujos de aire se puede contribuir a la expansión de los 
aerosoles.

Al problema de conseguir una correcta ventilación debido 
a los flujos de aire, se suma la bajada de temperaturas que, 
como es natural, sucede con la llegada del otoño e invierno.

Mantener las ventana y puertas abiertas con las tempera-
turas exteriores bajando no será viable, y si se mantienen 
encendidas las calefacciones el gasto energético será muy 
elevado.

En el manual del Ministerio de Sanidad, Consumo y 
Bienestar Social de recomendaciones de operación y 
mantenimiento de los sistemas de climatización y ventilación 
de edificios y locales para la prevención de la propagación 

parlamentaris que hi poden presentar esmenes fins sis 
hores abans del començament de la reunió de la comissió 
en què haja de debatre’s, la data de la qual es comunicarà 
oportunament.

Palau de les Corts Valencianes 
València, 10 de novembre de 2020

El president 
Enric Morera i Català 

 
Proposició no de llei sobre filtres d’aire a les aules, 
presentada pel Grup Parlamentari Vox Comunidad 
Valenciana (RE número 24.540 i 24.660)

A LA MESA DE LES CORTS VALENCIANES

Formulante:  María de los Llanos Massó Linares, portaveu 
adjunta del GP Vox Comunidad Valenciana. 

Tipus d’iniciativa: proposició no de llei de tramitació 
ordinària.

Tràmit: article 165 del Reglament de les Corts Valencianes.

 
Relativa a: filtres d’aire a les aules. Davant la Comissió 
d’Educació i Cultura.

 
EXPOSICIÓ DE MOTIUS

Des de primers de setembre, els alumnes de la Comunitat 
Valenciana han tornat a les aules amb les mesures de 
seguretat sanitària recomanades per les conselleries 
competents.

La comunitat científica, l’OMS i el Ministeri de Sanitat, 
Consum i Benestar Social coincideixen en l’existència de la 
transmissió per aerosols del SARS-CoV-2 (COVID-19).

Una de les recomanacions que es fa als centres educatius és 
la necessitat d’una bona ventilació ja que en espais tancats 
on la ventilació és més limitada, la concentració de virus és 
major que en zones a l’aire lliure. Però la ventilació correcta 
no consisteix en només obrir les finestres i portes, ja que si 
no es controlen els fluxos d’aire es pot contribuir a l’expansió 
dels aerosols.

 
Al problema d’aconseguir una correcta ventilació a causa 
dels fluxos d’aire, se suma la baixada de temperatures que, 
com és natural, passa amb l’arribada de la tardor i l’hivern.

Mantenir les finestra i les portes obertes amb les 
temperatures exteriors baixant no serà viable, i si es 
mantenen enceses les calefaccions la despesa energètica 
serà molt elevat.

En el manual del Ministeri de Sanitat, Consum i Benestar 
Social de recomanacions d’operació i manteniment dels 
sistemes de climatització i ventilació d’edificis i locals per 
a la prevenció de la propagació del SARS-CoV-2 podem 
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del SARS-CoV-2 podemos leer: «En el caso de locales con 
dificultades para obtener una ventilación satisfactoria, se 
recomienda el uso de unidades portátiles equipadas con 
filtros de alta eficiencia HEPA, ubicadas en los espacios a 
tratar. Es preciso que mantengan un índice de movimientos 
muy significativo. Los filtros HEPA deberán tener una 
filtración altamente eficiente del aire, con capacidad de 
retener aerosoles en porcentajes superiores al 99,95 %, 
según la norma UNE1822.»

A día de hoy existen en el mercado diversas opciones para el 
filtrado de aire que podrían ser la solución para que las aulas 
no se conviertan en un foco de infección con la llegada del 
frío, para que los alumnos y profesores no tengan que verse 
obligados a trabajar en unas condiciones térmicas desagrada-
bles y para que la factura energética, debido a un uso excesivo 
de la calefacción, no se dispare arrojando calor al exterior.

Por ello, el Grupo Parlamentario Vox Comunidad Valenciana 
presenta la siguiente propuesta de resolución:

 
Las Corts Valencianes instan al Consell a:

– Instar a la Conselleria de Educación, Cultura y Deporte a 
realizar un estudio de viabilidad de la instalación de aparatos 
de purificación del aire con filtros HEPA o similares en los 
centros educativos lo más rápido posible.

– Dar cuenta a esta institución del grado de cumplimiento 
de la resolución en el plazo de 15 días.

Palau de les Corts Valencianes  
València, 19 de octubre de 2020 

María de los Llanos Massó Linares 

5. Propuestas de creación de comisiones

 
Propuesta de creación de una comisión especial de estudio 
sobre la atención primaria en la Comunitat Valenciana, 
presentada por el Grupo Parlamentario Popular (RE número 
24.144)

MESA DE LAS CORTS VALENCIANES

La Mesa de las Corts Valencianes, en su reunión de 10 de 
noviembre de 2020, de acuerdo con la Junta de Síndics 
y de conformidad con lo establecido en el artículo 55 
del Reglamento de las Corts Valencianes, ha acordado 
proponer al Pleno de las Corts Valencianes la creación de 
una comisión especial de estudio sobre la atención primaria 
en la Comunitat Valenciana, presentada por el Grupo 
Parlamentario Popular (RE número 24.144).

Palau de les Corts Valencianes 
València, 10 de noviembre de 2020

El presidente 
Enric Morera i Català

La secretaria primera 
Cristina Cabedo Laborda

llegir: «En el cas de locals amb dificultats per a obtenir una 
ventilació satisfactòria, es recomana l’ús d’unitats portàtils 
equipades amb filtres d’alta eficiència HEPA, situades en els 
espais a tractar. Cal que mantinguen un índex de moviments 
molt significatiu. Els filtres HEPA hauran de tenir una 
filtració altament eficient de l’aire, amb capacitat de retenir 
aerosols en percentatges superiors al 99,95 %, segons la 
norma UNE1822.»

 
Avui dia existeixen en el mercat diverses opcions per al 
filtrat d’aire que podrien ser la solució perquè les aules no 
es convertisquen en un focus d’infecció amb l’arribada del 
fred, perquè els alumnes i els professors no hagen de veure’s 
obligats a treballar en unes condicions tèrmiques desagradables 
i perquè la factura energètica, a causa d’un ús excessiu de la 
calefacció, no es dispare llançant calor a l’exterior.

Per això, el Grup Parlamentari Vox Comunidad Valenciana 
presenta la proposta de resolució següent:

 
Les Corts Valencianes insten el Consell a:

– Instar la Conselleria d’Educació, Cultura i Esport a 
realitzar un estudi de viabilitat de la instal·lació d’aparells de 
purificació de l’aire amb filtres HEPA o similars en els centres 
educatius el més ràpid possible.

– Retre compte a aquesta institució del grau de compliment 
de la resolució en el termini de 15 dies.

Palau de les Corts Valencianes  
València, 19 d’octubre de 2020 

María de los Llanos Massó Linares

5. Propostes de creació de comissions

 
Proposta de creació d’una comissió especial d’estudi sobre 
l’atenció primària a la Comunitat Valenciana, presentada pel 
Grup Parlamentari Popular (RE número 24.144)

 
MESA DE LES CORTS VALENCIANES

La Mesa de les Corts Valencianes, en la reunió de 10 de 
novembre de 2020, d’acord amb la Junta de Síndics i de 
conformitat amb el que hi ha establit en l’article 55 del 
Reglament de les Corts Valencianes, ha acordat proposar 
al Ple de les Corts Valencianes la creació d’una comissió 
especial d’estudi sobre l’atenció primària a la Comunitat 
Valenciana, presentada pel Grup Parlamentari Popular (RE 
número 24.144).

Palau de les Corts Valencianes 
València, 10 de novembre de 2020

El president 
Enric Morera i Català

La secretària primera 
Cristina Cabedo Laborda
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A LA MESA DE LAS CORTS VALENCIANES

 
José Juan Zaplana López y Elena María Bastidas Bono, 
diputado y portavoz adjunta, respectivamente, del Grupo 
Parlamentario Popular, al amparo del artículo 55 del 
Reglamento de las Corts Valencianes, solicitan que el Pleno 
de las Corts Valencianes adopte el siguiente acuerdo:

1. Crear una comisión especial para el estudio de la atención 
primaria en la Comunitat Valenciana.

2. El objetivo de la comisión es realizar un estudio sobre 
la situación actual de la atención primaria en la Comunitat 
Valenciana y cómo le está afectando especialmente la grave 
crisis sanitaria provocada por la COVID-19.

3. La composición de dicha comisión será la establecida para 
las comisiones permanentes legislativas.

4. La comisión deberá crearse y constituirse lo antes posible 
para aprobar el correspondiente plan de trabajo.

Los trabajos de la comisión deberán concluirse en el plazo 
máximo de seis meses desde su constitución.

5. La comisión, a propuesta de los grupos parlamentarios, 
podrá acordar requerir la presencia de expertos de reco-
nocido prestigio y solvencia profesional, representantes de 
organizaciones sindicales, así como de otros agentes sociales 
e instituciones públicas, relacionadas con la materia a tratar.

6. Igualmente podrá acordar la solicitud de informes y 
documentación a la administración autonómica y a los 
servicios jurídicos de las Corts Valencianes referidos a los 
asuntos en estudio.

7. La comisión podrá nombrar en su seno una ponencia 
que, tras el estudio de los temas susceptibles de acuerdo, 
elaborará un dictamen que, una vez aprobado por la 
comisión, será elevado, para su ratificación al Pleno.

Palau dels Borja, 7 de octubre de 2020 
José Juan Zaplana López 

Elena María Bastidas Bono

H. PREGUNTAS TRAMITADAS POR LA 
MESA DE LAS CORTS VALENCIANES

 
1. Preguntas a responder oralmente en el Pleno

 
a) Preguntas que se anuncian

 
PRESIDENCIA DE LAS CORTS VALENCIANES

La Mesa de las Corts Valencianes, en la reunión de 10 de 
noviembre de 2020, de acuerdo con lo establecido en los 
artículos 157 y 159 del Reglamento de las Corts Valencianes, 
ha admitido a trámite las preguntas que, seguidamente, se 

A LA MESA DE LES CORTS VALENCIANES

 
José Juan Zaplana López i Elena María Bastidas Bono, 
diputat i portaveu adjunta, respectivament, del Grup 
Parlamentari Popular, a l’empara de l’article 55 del 
Reglament de les Corts Valencianes, sol·liciten que el Ple de 
les Corts Valencianes adopte l’acord següent:

1. Crear una comissió especial per a l’estudi de l’atenció 
primària a la Comunitat Valenciana.

2. L’objectiu de la comissió és fer un estudi sobre la situació 
actual de l’atenció primària a la Comunitat Valenciana i 
com hi està afectant especialment la greu crisi sanitària 
provocada per la COVID-19.

3. La composició d’aquesta comissió ha de ser l’establida per 
a les comissions permanents legislatives.

4. La comissió ha de crear-se i constituir-se al més aviat 
possible per aprovar el pla de treball corresponent.

Els treballs de la comissió han de concloure en el termini 
màxim de sis mesos des que es constituïsca.

5. La comissió, a proposta dels grups parlamentaris, pot 
acordar requerir la presència d’experts de reconegut prestigi 
i solvència professional, representants d’organitzacions 
sindicals, com també d’altres agents socials i institucions 
públiques, relacionades amb la matèria que s’hi ha tractar.

6. Igualment pot acordar la sol·licitud d’informes i documen-
tació a l’administració autonòmica i als serveis jurídics de les 
Corts Valencianes referits als assumptes en estudi.

 
7. La comissió pot nomenar en el seu si una ponència 
que, després de l’estudi dels temes susceptibles d’acord, 
ha d’elaborar un dictamen que, una vegada aprovat per la 
comissió, ha de ser elevat, perquè siga ratificat, al Ple.

Palau dels Borja, 7 d’octubre de 2020 
José Juan Zaplana López 

Elena María Bastidas Bono

H. PREGUNTES TRAMITADES PER LA 
MESA DE LES CORTS VALENCIANES

 
1. Preguntes a respondre oralment en el Ple

 
a) Preguntes que s’anuncien

 
PRESIDÈNCIA DE LES CORTS VALENCIANES

La Mesa de les Corts Valencianes, en la reunió de 10 de 
novembre de 2020, d’acord amb el que hi ha establert 
en els articles 157 i 159 del Reglament de les Corts 
Valencianes, ha admès a tràmit les preguntes que, tot 
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especifican, para que sean formuladas y respondidas  
ante el Pleno.

– Preguntas presentadas por diputados del GP Socialista, 
números 500 y 502 (RE 24.953 y 24.990).

– Pregunta presentada por una diputada del GP Vox 
Comunidad Valenciana, número 501 (RE 24.978).

Para dar cumplimiento a lo establecido en el artículo 96.1 
del Reglamento de las Corts Valencianes, se ordena publicar 
estas preguntas en el Butlletí Oficial de les Corts Valencianes.

Palau de les Corts Valencianes 
València, 10 de noviembre de 2020

El presidente 
Enric Morera i Català 

Pregunta número 500 con solicitud de respuesta oral en 
el Pleno, formulada por el diputado Pedro Ruiz Castell, del 
Grupo Parlamentario Socialista, previo conocimiento de 
su grupo parlamentario y de acuerdo con el artículo 159 
del Reglamento de las Corts Valencianes, a la consellera 
de Innovación, Universidades, Ciencia y Sociedad Digital 
sobre prioridades y financiación en materia de investigación 
científica y tecnológica (RE número 24.953)

Ante la actual situación de crisis sanitaria y del riesgo de 
centrar exclusivamente la atención del sistema científico 
valenciano alrededor de la COVID-19, ¿cómo ha afectado 
o se espera que afecte esta pandemia a las prioridades en 
investigación y a la financiación en materia de investigación, 
desarrollo e innovación?

València, 2 de noviembre de 2020 
Pedro Ruiz Castell

Pregunta número 501 con solicitud de respuesta oral en el 
Pleno, formulada por la diputada Rebeca Serna Rosell, del 
Grupo Parlamentario Vox Comunidad Valenciana, previo 
conocimiento de su grupo parlamentario y de acuerdo con 
el artículo 159 del Reglamento de las Corts Valencianes, a la 
vicepresidenta y consellera de Igualdad y Políticas Inclusivas 
sobre la renta valenciana de inclusión (RE número 24.978)

¿Qué opinión le merece a la vicepresidencia del Consell que 
el gobierno de la nación cuestione ciertos artículos de su 
Decreto ley 7/2020 de 26 de junio del Consell?

Valencia, 2 de noviembre de 2020 
Rebeca Serna Rosell

 
  
Pregunta número 502 con solicitud de respuesta oral en el 
Pleno, formulada por el diputado Francisco Gil García, del 
Grupo Parlamentario Socialista, previo conocimiento de 
su grupo parlamentario y de acuerdo con el artículo 159 
del Reglamento de las Corts Valencianes, a la consellera 
de Agricultura, Desarrollo Rural, Emergencia Climática y 

seguit, s’especifiquen, perquè es formulen i es responguen 
davant el Ple.

– Preguntes presentades per diputats del GP Socialista, 
números 500 i 502 (RE 24.953 i 24.990).

– Pregunta presentada per una diputada del GP Vox 
Comunidad Valenciana, número 501 (RE 24.978).

Per tal d’acomplir el que hi ha establert en l’article 96.1 del 
Reglament de les Corts Valencianes, s’ordena publicar aques-
tes preguntes en el Butlletí Oficial de les Corts Valencianes.

Palau de les Corts Valencianes 
València, 10 de novembre de 2020

El president 
Enric Morera i Català 

Pregunta número 500 amb sol·licitud de resposta oral 
en el Ple, formulada pel diputat Pedro Ruiz Castell, del 
Grup Parlamentari Socialista, amb el coneixement previ 
del seu grup parlamentari i d’acord amb l’article 159 
del Reglament de les Corts Valencianes, a la consellera 
d’Innovació, Universitats, Ciència i Societat Digital sobre 
prioritats i finançament en matèria d’investigació científica i 
tecnològica (RE número 24.953)

Davant l’actual situació de crisi sanitària i del risc de centrar 
exclusivament l’atenció del sistema científic valencià 
al voltant la COVID-19, com ha afectat o s’espera que 
afecte aquesta pandèmia a les prioritats en investigació i 
al finançament en matèria de recerca, desenvolupament i 
innovació?

València, 2 de novembre de 2020 
Pedro Ruiz Castell

Pregunta número 501 amb sol·licitud de resposta oral en 
el Ple, formulada per la diputada Rebeca Serna Rosell, del 
Grup Parlamentari Vox Comunidad Valenciana, amb el 
coneixement previ del seu grup parlamentari i d’acord amb 
l’article 159 del Reglament de les Corts Valencianes, a la 
vicepresidenta i consellera d’Igualtat i Polítiques Inclusives 
sobre la renda valenciana d’inclusió (RE número 24.978)

Quina opinió li mereix a la vicepresidència del Consell que 
el govern de la nació qüestione uns certs articles del seu 
Decret llei 7/2020 de 26 de juny del Consell?

València, 2 de novembre de 2020 
Rebeca Serna Rosell

Pregunta número 502 amb sol·licitud de resposta oral en 
el Ple, formulada pel diputat Francisco Gil García, del Grup 
Parlamentari Socialista, amb el coneixement previ del seu 
grup parlamentari i d’acord amb l’article 159 del Reglament 
de les Corts Valencianes, a la consellera d’Agricultura, 
Desenvolupament Rural, Emergència Climàtica i Transició 
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Transición Ecológica sobre la inversión en la red de parques 
naturales (RE número 24.990)

¿Sigue entre los planes preferentes de la consellera conti-
nuar invirtiendo en la red de parques naturales de nuestra 
Comunitat?

València, 2 de noviembre de 2020 
Francisco Gil García

3. Preguntas a responder por escrito

a) Preguntas que se anuncian

PRESIDENCIA DE LAS CORTS VALENCIANES

La Mesa de las Cortes Valencianas, en la reunión de 10 de 
noviembre de 2020, de acuerdo con el que ha establecido en 
el artículo 161 del Reglamento de las Corts Valencianes, ha 
admitido a trámite las preguntas que, a continuación, se especi-
fican, para las cuales se ha solicitado respuesta por escrito.

– Preguntas números 5.776 a 5.791 y 5.793 a 5.797.

Para dar cumplimiento a lo establecido en el artículo 96.1 
del Reglamento de las Corts Valencianes, se ordena publicar 
estas preguntas en el Butlletí Oficial de les Corts Valencianes.

Palau de les Corts Valencianes 
València, 10 de noviembre de 2020

El presidente 
Enric Morera i Català

 
Pregunta número 5.776 con solicitud de respuesta escrita, 
formulada por la diputada Yaneth Giraldo Jiménez, del 
Grupo Parlamentario Ciudadanos, de acuerdo con el 
artículo 161 del Reglamento de las Corts Valencianes, a la 
consellera de Sanidad Universal y Salud Pública sobre la 
retribución extra a percibir por el personal sanitario por el 
sobreesfuerzo que está llevando a cabo para contener la 
pandemia (RE número 24.887)

El miércoles 28 de octubre tuvo lugar la mesa general de 
negociación celebrada entre los sindicatos y la Conselleria 
de Justicia para negociar la compensación extra que tiene 
prevista percibir el personal dependiente de la Conselleria 
de Sanidad por el esfuerzo realizado en el tratamiento y 
contención ante la COVID-19.

En dicha reunión se encontraba, además, la subsecretaria de 
la Conselleria de Sanidad, la Sra. Almiñana.

¿Cuándo se va a hacer efectivo el pago de la retribución 
extra a los trabajadores dependientes de la Conselleria de 
Sanidad anunciada por el presidente de la Generalitat y la 
consellera de Sanidad, por el sobreesfuerzo realizado por el 
personal sanitario en la lucha contra la COVID-19?

Ecològica sobre la inversió en la xarxa de parcs naturals (RE 
número 24.990)

Segueix entre els plans preferents de la consellera 
continuar invertint en la xarxa de parcs naturals de la nostra 
Comunitat?

València, 2 de novembre de 2020 
Francisco Gil García

3. Preguntes a respondre per escrit

a) Preguntes que s’anuncien

PRESIDÈNCIA DE LES CORTS VALENCIANES

La Mesa de les Corts Valencianes, en la reunió de 10 de 
novembre de 2020, d’acord amb el que hi ha establit en 
l’article 161 del Reglament de les Corts Valencianes, ha 
admès a tràmit les preguntes que, tot seguit, s’especifiquen, 
per a les quals s’ha sol·licitat resposta per escrit.

– Preguntes números 5.776 a 5.791 i 5.793 a 5.797.

Per tal de complir el que hi ha establit en l’article 96.1 del 
Reglament de les Corts Valencianes, s’ordena publicar aques-
tes preguntes en el Butlletí Oficial de les Corts Valencianes.

Palau de les Corts Valencianes 
València, 10 de novembre de 2020

El president 
Enric Morera i Català

 
Pregunta número 5.776 amb sol·licitud de resposta escrita, 
formulada per la diputada Yaneth Giraldo Jiménez, del 
Grup Parlamentari Ciudadanos, d’acord amb l’article 161 
del Reglament de les Corts Valencianes, a la consellera de 
Sanitat Universal i Salut Pública sobre la retribució extra 
a percebre pel personal sanitari pel sobreesforç que està 
duent a terme per a contenir la pandèmia (RE número 
24.887)

El dimecres 28 d’octubre va tenir lloc la taula general de 
negociació celebrada entre els sindicats i la Conselleria de 
Justícia per a negociar la compensació extra que té prevista 
percebre el personal dependent de la Conselleria de Sanitat 
per l’esforç realitzat en el tractament i contenció davant la 
COVID-19.

En aquesta reunió es trobava, a més, la sotssecretària de la 
Conselleria de Sanitat, la Sra. Almiñana.

Quan es farà efectiu el pagament de la retribució extra 
als treballadors dependents de la Conselleria de Sanitat 
anunciada pel president de la Generalitat i la consellera de 
Sanitat, pel sobreesforç realitzat pel personal sanitari en la 
lluita contra la COVID-19?
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¿Cuál es la cuantía económica que se va a destinar para 
hacer efectivo el pago de estas retribuciones? ¿Se ha llevado 
ya a cabo la aprobación de esta partida económica por parte 
de la Conselleria de Hacienda?

¿Van a ser beneficiarios de esta retribución el conjunto del 
personal dependiente de la Conselleria de Sanidad? ¿Qué 
criterio se va a seguir desde la Conselleria de Sanidad y 
desde la subsecretaría dependiente de ésta, para hacer 
efectiva la remuneración a todos los trabajadores depen-
dientes de la Conselleria de Sanidad?

València, 29 de octubre de 2020 
Yaneth Giraldo Jiménez

Pregunta número 5.777 con solicitud de respuesta escrita, 
formulada por el diputado Miguel Pascual Pérez y la 
diputada María de los Llanos Massó Linares, del Grupo 
Parlamentario Vox Comunidad Valenciana, de acuerdo con 
el artículo 161 del Reglamento de las Corts Valencianes, 
al vicepresidente segundo y conseller de Vivienda y 
Arquitectura Bioclimática sobre desalojos en viviendas de 
titularidad pública (RE número 24.891)

Según diferentes medios de comunicación, en el pasado 
mes de agosto de 2020 se procedió a la ejecución de 
un desalojo de una vivienda por parte del juzgado de 
instrucción número 2 de València, en la que se vieron 
involucrados altos cargos de la Generalitat Valenciana, 
impidiendo el mandato judicial.

¿Cuál es la política del Consell en cuanto a la ejecución de 
los mandatos judiciales? ¿Se han visto involucrados, o han 
interferido de alguna forma, altos cargos de la Generalitat 
Valenciana para impedir o alterar la ejecución de algún 
mandato judicial durante la presente legislatura? ¿Quiénes y 
en qué circunstancias?

¿Se ha dado orden desde la vicepresidencia segunda y 
Conselleria de Vivienda y Arquitectura Bioclimática para 
impedir o alterar la ejecución de algún mandato judicial 
durante la presenta legislatura? ¿Cuáles?

València, 28 de octubre de 2020 
Miguel Pascual Pérez  

María de los Llanos Massó Linares

Pregunta número 5.778 con solicitud de respuesta escrita, 
formulada por la diputada Cristina Gabarda Ortín, del 
Grupo Parlamentario Ciudadanos, de acuerdo con el 
artículo 161 del Reglamento de las Corts Valencianes, 
a la vicepresidenta y consellera de Igualdad y Políticas 
Inclusivas sobre las medidas para asistencia social a las 
personas ante el colapso actual (RE número 24.892)

¿Qué medidas está tomando la conselleria para cubrir las 
necesidades de las personas que precisan de asistencia 
social, ante el colapso existente en la actualidad?

València, 28 de octubre de 2020 
Cristina Gabarda Ortín

Quina és la quantia econòmica que es destinarà per a fer 
efectiu el pagament d’aquestes retribucions? S’ha dut ja a 
terme l’aprovació d’aquesta partida econòmica per part de la 
Conselleria d’Hisenda?

Seran beneficiaris d’aquesta retribució el conjunt del 
personal dependent de la Conselleria de Sanitat? Quin 
criteri se seguirà des de la Conselleria de Sanitat i des de 
la sotssecretaria dependent d’aquesta, per a fer efectiva 
la remuneració a tots els treballadors dependents de la 
Conselleria de Sanitat?

València, 29 d’octubre de 2020 
Yaneth Giraldo Jiménez

 

Pregunta número 5.777 amb sol·licitud de resposta escrita, 
formulada pel diputat Miguel Pascual Pérez i la diputada 
María de los Llanos Massó Linares, del Grup Parlamentari 
Vox Comunidad Valenciana, d’acord amb l’article 161 del 
Reglament de les Corts Valencianes, al vicepresident segon 
i conseller d’Habitatge i Arquitectura Bioclimàtica sobre 
desallotjaments en habitatges de titularitat pública (RE 
número 24.891)

Segons diferents mitjans de comunicació, el mes d’agost 
passat de 2020 es va procedir a l’execució d’un desallotja-
ment d’un habitatge per part del jutjat d’instrucció número 
2 de València, en la qual es van veure involucrats alts 
càrrecs de la Generalitat Valenciana, impedint el mandat 
judicial.

Quina és la política del Consell quant a l’execució dels 
mandats judicials? S’han vist involucrats, o han interferit 
d’alguna forma, alts càrrecs de la Generalitat Valenciana per 
a impedir o alterar l’execució d’algun mandat judicial durant 
la present legislatura? Qui i en quines circumstàncies? 

S’ha donat ordre des de la vicepresidència segona i 
Conselleria d’Habitatge i Arquitectura Bioclimàtica per a 
impedir o alterar l’execució d’algun mandat judicial durant 
aquesta legislatura? Quins?

València, 28 d’octubre de 2020 
Miguel Pascual Pérez  

María de los Llanos Massó Linares

Pregunta número 5.778 amb sol·licitud de resposta escrita, 
formulada per la diputada Cristina Gabarda Ortín, del Grup 
Parlamentari Ciudadanos, d’acord amb l’article 161 del 
Reglament de les Corts Valencianes, a la vicepresidenta 
i consellera d’Igualtat i Polítiques Inclusives sobre les 
mesures per a assistència social a les persones davant el 
col·lapse actual (RE número 24.892)

Quines mesures està prenent la conselleria per a cobrir les 
necessitats de les persones que precisen d’assistència social, 
davant el col·lapse existent en l’actualitat?

València, 28 d’octubre de 2020 
Cristina Gabarda Ortín
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Pregunta número 5.779 con solicitud de respuesta escrita, 
formulada por la diputada Cristina Gabarda Ortín, del 
Grupo Parlamentario Ciudadanos, de acuerdo con el 
artículo 161 del Reglamento de las Corts Valencianes, 
a la vicepresidenta y consellera de Igualdad y Políticas 
Inclusivas sobre las medidas ante la saturación de los 
trabajadores sociales (RE número 24.893)

¿Qué medidas está tomando la conselleria para evitar la 
saturación en el trabajo de los trabajadores sociales?

València, 28 de octubre de 2020 
Cristina Gabarda Ortín

Pregunta número 5.780 con solicitud de respuesta escrita, 
formulada por la diputada Cristina Gabarda Ortín, del 
Grupo Parlamentario Ciudadanos, de acuerdo con el 
artículo 161 del Reglamento de las Corts Valencianes, 
a la vicepresidenta y consellera de Igualdad y Políticas 
Inclusivas sobre el número de personas que solicitaron 
asistencia social en la provincia de Alicante (RE número 
24.894)

En la provincia de Alicante, durante el año 2019, ¿cuántas 
personas solicitaron algún tipo de asistencia social a la 
Generalitat? Se solicita desglose de solicitudes por catego-
rías de ayudas y prestaciones. De todas estas solicitudes, 
¿cuántas han sido tramitadas?

València, 28 de octubre de 2020 
Cristina Gabarda Ortín

Pregunta número 5.781 con solicitud de respuesta escrita, 
formulada por la diputada Cristina Gabarda Ortín, del 
Grupo Parlamentario Ciudadanos, de acuerdo con el 
artículo 161 del Reglamento de las Corts Valencianes, 
a la vicepresidenta y consellera de Igualdad y Políticas 
Inclusivas sobre el número de personas que solicitaron 
asistencia social en la provincia de Alicante (RE número 
24.895)

En la provincia de Alicante, durante el año 2020 hasta 
la fecha de contestación, ¿cuántas personas solicitaron 
algún tipo de asistencia social a la Generalitat? Se solicita 
desglose de solicitudes por categorías de ayudas y 
prestaciones. De todas estas solicitudes, ¿cuántas han sido 
tramitadas?

València, 28 de octubre de 2020 
Cristina Gabarda Ortín

Pregunta número 5.782 con solicitud de respuesta escrita, 
formulada por la diputada Cristina Gabarda Ortín, del Grupo 
Parlamentario Ciudadanos, de acuerdo con el artículo 161 
del Reglamento de las Corts Valencianes, a la vicepresidenta 
y consellera de Igualdad y Políticas Inclusivas sobre el 
número de personas que solicitaron asistencia social en la 
provincia de Castellón (RE número 24.896)

 Pregunta número 5.779 amb sol·licitud de resposta 
escrita, formulada per la diputada Cristina Gabarda Ortín, 
del Grup Parlamentari Ciudadanos, d’acord amb l’article 
161 del Reglament de les Corts Valencianes, a la vicepre-
sidenta i consellera d’Igualtat i Polítiques Inclusives sobre 
les mesures davant la saturació dels treballadors socials (RE 
número 24.893)

Quines mesures està prenent la conselleria per a evitar la 
saturació en el treball dels treballadors socials?

València, 28 d’octubre de 2020 
Cristina Gabarda Ortín

 

Pregunta número 5.780 amb sol·licitud de resposta escrita, 
formulada per la diputada Cristina Gabarda Ortín, del Grup 
Parlamentari Ciudadanos, d’acord amb l’article 161 del 
Reglament de les Corts Valencianes, a la vicepresidenta i 
consellera d’Igualtat i Polítiques Inclusives sobre el nombre 
de persones que van sol·licitar assistència social a la 
província d’Alacant (RE número 24.894)

 
A la província d’Alacant, durant l’any 2019, quantes persones 
van sol·licitar algun tipus d’assistència social a la Generalitat? 
Se sol·licita desglossament de sol·licituds per categories 
d’ajudes i prestacions. De totes aquestes sol·licituds, quantes 
n’han estat tramitades?

València, 28 d’octubre de 2020 
Cristina Gabarda Ortín

 

Pregunta número 5.781 amb sol·licitud de resposta escrita, 
formulada per la diputada Cristina Gabarda Ortín, del Grup 
Parlamentari Ciudadanos, d’acord amb l’article 161 del 
Reglament de les Corts Valencianes, a la vicepresidenta i 
consellera d’Igualtat i Polítiques Inclusives sobre el nombre 
de persones que van sol·licitar assistència social a la 
província d’Alacant (RE número 24.895)

 
A la província d’Alacant, durant l’any 2020 fins a la data de 
contestació, quantes persones van sol·licitar algun tipus 
d’assistència social a la Generalitat? Se sol·licita desglossa-
ment de sol·licituds per categories d’ajudes i prestacions. De 
totes aquestes sol·licituds, quantes n’han estat tramitades?

 
València, 28 d’octubre de 2020 

Cristina Gabarda Ortín

 

Pregunta número 5.782 amb sol·licitud de resposta escrita, 
formulada per la diputada Cristina Gabarda Ortín, del Grup 
Parlamentari Ciudadanos, d’acord amb l’article 161 del 
Reglament de les Corts Valencianes, a la vicepresidenta i 
consellera d’Igualtat i Polítiques Inclusives sobre el nombre 
de persones que van sol·licitar assistència social a la 
província de Castelló (RE número 24.896)
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En la provincia de Castellón, durante el año 2019, ¿cuántas 
personas solicitaron algún tipo de asistencia social a la 
Generalitat? Se solicita desglose de solicitudes por catego-
rías de ayudas y prestaciones. De todas estas solicitudes, 
¿cuántas han sido tramitadas?

València, 28 de octubre de 2020 
Cristina Gabarda Ortín

Pregunta número 5.783 con solicitud de respuesta escrita, 
formulada por la diputada Cristina Gabarda Ortín, del Grupo 
Parlamentario Ciudadanos, de acuerdo con el artículo 161 
del Reglamento de las Corts Valencianes, a la vicepresidenta 
y consellera de Igualdad y Políticas Inclusivas sobre el 
número de personas que solicitaron asistencia social en la 
provincia de Castellón (RE número 24.897)

En la provincia de Castellón, durante el año 2020 hasta la 
fecha de contestación, ¿cuántas personas solicitaron algún 
tipo de asistencia social a la Generalitat? Se solicita desglose 
de solicitudes por categorías de ayudas y prestaciones. De 
todas estas solicitudes, ¿cuántas han sido tramitadas?

València, 28 de octubre de 2020 
Cristina Gabarda Ortín

Pregunta número 5.784 con solicitud de respuesta escrita, 
formulada por la diputada Cristina Gabarda Ortín, del Grupo 
Parlamentario Ciudadanos, de acuerdo con el artículo 161 
del Reglamento de las Corts Valencianes, a la vicepresidenta 
y consellera de Igualdad y Políticas Inclusivas sobre el 
número de personas que solicitaron asistencia social en la 
provincia de Valencia (RE número 24.898)

En la provincia de Valencia, durante el año 2019, ¿cuántas 
personas solicitaron algún tipo de asistencia social a la 
Generalitat? Se solicita desglose de solicitudes por catego-
rías de ayudas y prestaciones. De todas estas solicitudes, 
¿cuántas han sido tramitadas?

València, 28 de octubre de 2020 
Cristina Gabarda Ortín

Pregunta número 5.785 con solicitud de respuesta escrita, 
formulada por la diputada Cristina Gabarda Ortín, del Grupo 
Parlamentario Ciudadanos, de acuerdo con el artículo 161 
del Reglamento de las Corts Valencianes, a la vicepresidenta 
y consellera de Igualdad y Políticas Inclusivas sobre el 
número de personas que solicitaron asistencia social en la 
provincia de Valencia (RE número 24.899)

En la provincia de Valencia, durante el año 2020 hasta la 
fecha de contestación, ¿cuántas personas solicitaron algún 
tipo de asistencia social a la Generalitat? Se solicita desglose 
de solicitudes por categorías de ayudas y prestaciones. De 
todas estas solicitudes, ¿cuántas han sido tramitadas?

València, 28 de octubre de 2020 
Cristina Gabarda Ortín

A la província de Castelló, durant l’any 2019, quantes 
persones van sol·licitar algun tipus d’assistència social a 
la Generalitat? Se sol·licita desglossament de sol·licituds 
per categories d’ajudes i prestacions. De totes aquestes 
sol·licituds, quantes n’han estat tramitades?

València, 28 d’octubre de 2020 
Cristina Gabarda Ortín

 

Pregunta número 5.783 amb sol·licitud de resposta escrita, 
formulada per la diputada Cristina Gabarda Ortín, del Grup 
Parlamentari Ciudadanos, d’acord amb l’article 161 del 
Reglament de les Corts Valencianes, a la vicepresidenta i 
consellera d’Igualtat i Polítiques Inclusives sobre el nombre 
de persones que van sol·licitar assistència social a la 
província de Castelló (RE número 24.897)

A la província de Castelló, durant l’any 2020 fins a la data 
de contestació, quantes persones van sol·licitar algun tipus 
d’assistència social a la Generalitat? Se sol·licita desglossa-
ment de sol·licituds per categories d’ajudes i prestacions. De 
totes aquestes sol·licituds, quantes n’han estat tramitades?

València, 28 d’octubre de 2020 
Cristina Gabarda Ortín

 

Pregunta número 5.784 amb sol·licitud de resposta escrita, 
formulada per la diputada Cristina Gabarda Ortín, del Grup 
Parlamentari Ciudadanos, d’acord amb l’article 161 del 
Reglament de les Corts Valencianes, a la vicepresidenta i 
consellera d’Igualtat i Polítiques Inclusives sobre el nombre 
de persones que van sol·licitar assistència social a la 
província de València (RE número 24.898)

A la província de València, durant l’any 2019, quantes 
persones van sol·licitar algun tipus d’assistència social a 
la Generalitat? Se sol·licita desglossament de sol·licituds 
per categories d’ajudes i prestacions. De totes aquestes 
sol·licituds, quantes n’han estat tramitades?

València, 28 d’octubre de 2020 
Cristina Gabarda Ortín

 

Pregunta número 5.785 amb sol·licitud de resposta escrita, 
formulada per la diputada Cristina Gabarda Ortín, del Grup 
Parlamentari Ciudadanos, d’acord amb l’article 161 del 
Reglament de les Corts Valencianes, a la vicepresidenta i 
consellera d’Igualtat i Polítiques Inclusives sobre el nombre 
de persones que van sol·licitar assistència social a la 
província de València (RE número 24.899)

A la província de València, durant l’any 2020 fins a la data 
de contestació, quantes persones van sol·licitar algun tipus 
d’assistència social a la Generalitat? Se sol·licita desglossa-
ment de sol·licituds per categories d’ajudes i prestacions. De 
totes aquestes sol·licituds, quantes n’han estat tramitades?

València, 28 d’octubre de 2020 
Cristina Gabarda Ortín
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Pregunta número 5.786 con solicitud de respuesta escrita, 
formulada por las diputadas Yaneth Giraldo Jiménez y María 
Quiles Bailén, del Grupo Parlamentario Ciudadanos, de 
acuerdo con el artículo 161 del Reglamento de las Corts 
Valencianes, a la consellera de Sanidad Universal y Salud 
Pública sobre la ejecución de obras en infraestructuras 
sanitarias dependientes del Consorcio Hospitalario 
Provincial de Castellón (RE número 24.902)

Enmarcado dentro del Plan de dignificación de infraestructuras 
sanitarias de la Conselleria de Sanidad Universal y Salud 
Pública, se encuentra el proyecto de ampliación del servicio de 
urgencias del Consorcio Hospitalario Provincial de Castellón.

Además de esa ampliación, estaba prevista la adecuación de 
una para albergar la Unidad de Conductas Adictivas.

Del mismo modo, tampoco se ha terminado de ejecutar la 
adecuación del edificio oncológico; la segunda fase de la 
rehabilitación del edificio histórico o la reforma y adecuación 
del edificio Montesinos. Proyectos que ya estaban 
presupuestados en las cuentas de la Conselleria de Sanidad, 
algunos, desde el año 2016.

¿En qué situación se encuentra la ejecución de las obras 
de ampliación de las urgencias del Consorcio Hospitalario 
Provincial de Castellón? ¿Cuál es la cantidad total invertida y 
el porcentaje de ejecución en estas obras? ¿Cuándo se tiene 
prevista su finalización?

¿En qué situación se encuentra la ejecución de las obras 
de la adecuación de la Unidad de Conductas Adictivas del 
Consorcio Hospitalario Provincial de Castellón? ¿Cuál es la 
cantidad total invertida y el porcentaje de ejecución en estas 
obras? ¿Cuándo se tiene prevista su finalización?

¿En qué situación se encuentra la ejecución de las obras del 
edificio oncológico del Consorcio Hospitalario Provincial de 
Castellón? ¿Cuál es la cantidad total invertida y el porcentaje 
de ejecución en estas obras? ¿Cuándo se tiene prevista su 
finalización?

¿En qué situación se encuentra la ejecución de las obras de la 
segunda fase de la rehabilitación del edificio histórico depen-
diente del Consorcio Hospitalario Provincial de Castellón? 
¿Cuál es la cantidad total invertida y el porcentaje de ejecución 
en estas obras? ¿Cuándo se tiene prevista su finalización?

¿En qué situación se encuentra la ejecución de las obras de la 
reforma y adecuación del edificio Montesinos, dependiente 
del Consorcio Hospitalario Provincial de Castellón? ¿Cuál es la 
cantidad total invertida y el porcentaje de ejecución en estas 
obras? ¿Cuándo se tiene prevista su finalización?

València, 29 de octubre de 2020 
Yaneth Giraldo Jiménez 

María Quiles Bailén

Pregunta número 5.787 con solicitud de respuesta escrita, 
formulada por las diputadas Yaneth Giraldo Jiménez y 
María Quiles Bailén, del Grupo Parlamentario Ciudadanos, 
de acuerdo con el artículo 161 del Reglamento de las 
Corts Valencianes, a la consellera de Sanidad Universal y 

 Pregunta número 5.786 amb sol·licitud de resposta 
escrita, formulada per les diputades Yaneth Giraldo Jiménez 
i María Quiles Bailén, del Grup Parlamentari Ciudadanos, 
d’acord amb l’article 161 del Reglament de les Corts 
Valencianes, a la consellera de Sanitat Universal i Salut 
Pública sobre l’execució d’obres en infraestructures 
sanitàries dependents del Consorci Hospitalari Provincial 
de Castelló (RE número 24.902)

Emmarcat dins del Pla de dignificació d’infraestructures sani-
tàries de la Conselleria de Sanitat Universal i Salut Pública, 
es troba el projecte d’ampliació del servei d’urgències del 
Consorci Hospitalari Provincial de Castelló.

A més d’aquesta ampliació, n’estava prevista l’adequació 
d’una per a albergar la Unitat de Conductes Addictives.

De la mateixa manera, tampoc s’ha acabat d’executar 
l’adequació de l’edifici oncològic; la segona fase de la 
rehabilitació de l’edifici històric o la reforma i adequació de 
l’edifici Montesinos. Projectes que ja estaven pressupostats 
en els comptes de la Conselleria de Sanitat, alguns, des de 
l’any 2016.

En quina situació es troba l’execució de les obres d’ampliació 
de les urgències del Consorci Hospitalari Provincial de 
Castelló? Quina és la quantitat total invertida i el percen-
tatge d’execució en aquestes obres? Quan se’n té prevista la 
finalització?

En quina situació es troba l’execució de les obres de 
l’adequació de la Unitat de Conductes Addictives del 
Consorci Hospitalari Provincial de Castelló? Quina és la 
quantitat total invertida i el percentatge d’execució en 
aquestes obres? Quan se’n té prevista la finalització?

En quina situació es troba l’execució de les obres de l’edifici 
oncològic del Consorci Hospitalari Provincial de Castelló? 
Quina és la quantitat total invertida i el percentatge 
d’execució en aquestes obres? Quan se’n té prevista la 
finalització?

En quina situació es troba l’execució de les obres de la 
segona fase de la rehabilitació de l’edifici històric dependent 
del Consorci Hospitalari Provincial de Castelló? Quina és 
la quantitat total invertida i el percentatge d’execució en 
aquestes obres? Quan se’n té prevista la finalització?

En quina situació es troba l’execució de les obres de la 
reforma i adequació de l’edifici Montesinos, dependent 
del Consorci Hospitalari Provincial de Castelló? Quina és 
la quantitat total invertida i el percentatge d’execució en 
aquestes obres? Quan se’n té prevista la finalització?

València, 29 d’octubre de 2020 
Yaneth Giraldo Jiménez 

María Quiles Bailén

Pregunta número 5.787 amb sol·licitud de resposta escrita, 
formulada per les diputades Yaneth Giraldo Jiménez i María 
Quiles Bailén, del Grup Parlamentari Ciudadanos, d’acord 
amb l’article 161 del Reglament de les Corts Valencianes, 
a la consellera de Sanitat Universal i Salut Pública sobre el 
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Salud Pública sobre el personal del Consorcio Hospitalario 
Provincial de Castellón (RE número 24.903)

¿Cuál es el número de profesionales especialistas en 
geriatría que se encuentran en el Consorcio Hospitalario 
Provincial de Castellón? ¿Cuál es el número de profesio-
nales especialistas en geriatría que se han incorporado al 
Consorcio Hospitalario Provincial de Castellón desde el año 
2015 hasta fecha de contestación de la pregunta?

¿Cuál es la composición de profesionales que forman la 
Unidad del Servicio Oncológico del Consorcio Hospitalario 
Provincial de Castellón? ¿Cuántos profesionales han causado 
baja de este servicio en los últimos 5 años? ¿Cuáles han sido 
las causas? ¿Cuántos profesionales y con qué especialidad 
se han incorporado a este servicio desde el año 2015 hasta 
fecha de contestación de la pregunta?

¿Cuál es el número de profesionales especialistas en ginecolo-
gía-obstetricia que se encuentran en el Consorcio Hospitalario 
Provincial de Castellón? ¿Cuál es el número de profesionales 
especialistas en ginecología-obstetricia que se han incorporado 
al Consorcio Hospitalario Provincial de Castellón desde el año 
2015 hasta fecha de contestación de la pregunta?

¿Cuál es la composición de profesionales que forman 
la Unidad de Salud Mental del Consorcio Hospitalario 
Provincial de Castellón? ¿Cuántos profesionales han causado 
baja de este servicio en los últimos 5 años? ¿Cuáles han sido 
las causas? ¿Cuántos profesionales y con qué especialidad 
se han incorporado a este servicio desde el año 2015 hasta 
fecha de contestación de la pregunta?

València, 29 de octubre de 2020 
Yaneth Giraldo Jiménez 

María Quiles Bailén

Pregunta número 5.788 con solicitud de respuesta escrita, 
formulada por las diputadas Yaneth Giraldo Jiménez y María 
Quiles Bailén, del Grupo Parlamentario Ciudadanos, de 
acuerdo con el artículo 161 del Reglamento de las Corts 
Valencianes, a la consellera de Sanidad Universal y Salud 
Pública sobre el Plan Óptima ejecutado en el Consorcio 
Hospitalario Provincial de Castellón (RE número 24.904)

¿Qué recursos se han destinado del Plan Óptima al 
Consorcio Hospitalario Provincial de Castellón? ¿Cuántos 
profesionales se han destinado desde este plan al consorcio? 
¿Qué recursos materiales se han destinado?

València, 29 de octubre de 2020 
Yaneth Giraldo Jiménez 

María Quiles Bailén

Pregunta número 5.789 con solicitud de respuesta escrita, 
formulada por los diputados Miguel Pascual Pérez y 
José María Llanos Pitarch, del Grupo Parlamentario Vox 
Comunidad Valenciana, de acuerdo con el artículo 161 
del Reglamento de las Corts Valencianes, al conseller de 
Política Territorial, Obras Públicas y Movilidad sobre el 
amarre de buques de ONG en puertos (RE número 24.910)

personal del Consorci Hospitalari Provincial de Castelló (RE 
número 24.903)

Quin és el nombre de professionals especialistes en geriatria 
que es troben en el Consorci Hospitalari Provincial de 
Castelló? Quin és el nombre de professionals especialistes 
en geriatria que s’han incorporat al Consorci Hospitalari 
Provincial de Castelló des de l’any 2015 fins a data de 
contestació de la pregunta?

Quina és la composició de professionals que formen 
la Unitat del Servei Oncològic del Consorci Hospitalari 
Provincial de Castelló? Quants professionals han causat 
baixa d’aquest servei en els últims 5 anys? Quins han estat 
les causes? Quants professionals i amb quina especialitat 
s’han incorporat a aquest servei des de l’any 2015 fins a data 
de contestació de la pregunta?

Quin és el nombre de professionals especialistes en gine-
cologia-obstetrícia que es troben en el Consorci Hospitalari 
Provincial de Castelló? Quin és el nombre de professionals 
especialistes en ginecologia-obstetrícia que s’han incorporat 
al Consorci Hospitalari Provincial de Castelló des de l’any 
2015 fins a data de contestació de la pregunta?

Quina és la composició de professionals que formen la 
Unitat de Salut Mental del Consorci Hospitalari Provincial 
de Castelló? Quants professionals han causat baixa 
d’aquest servei en els últims 5 anys? Quins han estat les 
causes? Quants professionals i amb quina especialitat s’han 
incorporat a aquest servei des de l’any 2015 fins a data de 
contestació de la pregunta?

València, 29 d’octubre de 2020 
Yaneth Giraldo Jiménez 

María Quiles Bailén

 

Pregunta número 5.788 amb sol·licitud de resposta escrita, 
formulada per les diputades Yaneth Giraldo Jiménez i María 
Quiles Bailén, del Grup Parlamentari Ciudadanos, d’acord 
amb l’article 161 del Reglament de les Corts Valencianes, a 
la consellera de Sanitat Universal i Salut Pública sobre el Pla 
Òptima executat en el Consorci Hospitalari Provincial de 
Castelló (RE número 24.904)

Quins recursos s’han destinat del Pla Òptima al Consorci 
Hospitalari Provincial de Castelló? Quants professionals 
s’han destinat des d’aquest pla al consorci? Quins recursos 
materials s’han destinat?

València, 29 d’octubre de 2020 
Yaneth Giraldo Jiménez 

María Quiles Bailén

 

Pregunta número 5.789 amb sol·licitud de resposta escrita, 
formulada pels diputats Miguel Pascual Pérez i José 
María Llanos Pitarch, del Grup Parlamentari Vox Comunidad 
Valenciana, d’acord amb l’article 161 del Reglament de les 
Corts Valencianes, al conseller de Política Territorial, Obres 
Públiques i Mobilitat sobre l’amarrament de vaixells d’ONG 
en ports (RE número 24.910)
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Durante los últimos meses se ha sabido de la existencia de 
amarres de buques pertenecientes a diferentes ONG en 
puertos de la Generalitat Valenciana. ¿Qué criterio se está 
siguiendo para la recepción y amarre en los puertos de la 
Generalitat Valenciana de buques pertenecientes a ONG?

¿Qué criterio se está siguiendo en los puertos de la 
Generalitat Valenciana para el suministro y mantenimiento 
de buques pertenecientes a ONG?

¿Qué criterio se está siguiendo en los puertos de la Generalitat 
Valenciana para el pago de tasas, gastos y demás tributos 
portuarios por parte de buques pertenecientes a ONG?

València, 29 de octubre de 2020 
Miguel Pascual Pérez 

José María Llanos Pitarch

 
Pregunta número 5.790 con solicitud de respuesta escrita, 
formulada por los diputados Miguel Pascual Pérez y 
José María Llanos Pitarch, del Grupo Parlamentario Vox 
Comunidad Valenciana, de acuerdo con el artículo 161 
del Reglamento de las Corts Valencianes, al conseller de 
Política Territorial, Obras Públicas y Movilidad sobre las 
medidas para la lucha por el aumento de contagios de 
COVID-19 (RE número 24.911)

Los datos que se publican desde la Conselleria de Sanidad 
Universal y Salud Pública no dejan lugar a dudas. Durante la 
segunda mitad del año 2020 existe un progresivo aumento del 
número de contagios por COVID-19 en la Comunitat Valenciana, 
por lo que se desprende que las medidas actuales no son del 
todo efectivas para frenar el aumento de dichos contagios.

Ante el aumento de los casos positivos por COVID-19, ¿qué 
nuevas medidas tiene previstas adoptar la Conselleria de 
Política Territorial, Obras Públicas y Movilidad para luchar 
contra el aumento de contagios por COVID-19 en este fin 
de 2020 y principios de 2021?

¿El Consell va a solicitar al Gobierno de España el cierre de 
los puertos y aeropuertos en la Comunitat Valenciana para 
evitar la importación de contagiados por COVID-19?

¿El Consell va a solicitar al Gobierno de España aumentar las 
medidas de control sanitario en los puertos y aeropuertos en 
la Comunitat Valenciana?

¿Se prevé desde el Consell limitar de alguna forma el 
trasporte o la movilidad en la Comunitat Valenciana?

València, 29 de octubre de 2020 
Miguel Pascual Pérez 

José María Llanos Pitarch

 
Pregunta número 5.791 con solicitud de respuesta escrita, 
formulada por los diputados Miguel Pascual Pérez y 
José María Llanos Pitarch, del Grupo Parlamentario Vox 
Comunidad Valenciana, de acuerdo con el artículo 161 
del Reglamento de las Corts Valencianes, al conseller de 
Política Territorial, Obras Públicas y Movilidad sobre los 
puertos y aeropuertos con capacidad de atención de salud 
pública internacional (RE número 24.912)

Durant els últims mesos s’ha sabut de l’existència 
d’amarraments de vaixells pertanyents a diferents ONG en 
ports de la Generalitat Valenciana. Quin criteri s’està seguint 
per a la recepció i amarrament en els ports de la Generalitat 
Valenciana de vaixells pertanyents a ONG?

Quin criteri s’està seguint en els ports de la Generalitat 
Valenciana per al subministrament i manteniment de vaixells 
pertanyents a ONG?

Quin criteri s’està seguint en els ports de la Generalitat 
Valenciana per al pagament de taxes, despeses i altres 
tributs portuaris per part de vaixells pertanyents a ONG?

València, 29 d’octubre de 2020 
Miguel Pascual Pérez 

José María Llanos Pitarch

  
Pregunta número 5.790 amb sol·licitud de resposta escrita, 
formulada pels diputats Miguel Pascual Pérez i José 
María Llanos Pitarch, del Grup Parlamentari Vox Comunidad 
Valenciana, d’acord amb l’article 161 del Reglament de les 
Corts Valencianes, al conseller de Política Territorial, Obres 
Públiques i Mobilitat sobre les mesures per a la lluita per 
l’augment de contagis de COVID-19 (RE número 24.911)

 
Les dades que es publiquen des de la Conselleria de Sanitat 
Universal i Salut Pública no deixen lloc a dubtes. Durant la 
segona meitat de l’any 2020 existeix un progressiu augment del 
nombre de contagis per COVID-19 en la Comunitat Valenciana, 
per la qual cosa es desprèn que les mesures actuals no són del 
tot efectives per a frenar l’augment d’aquests contagis.

Davant l’augment dels casos positius per COVID-19, quines 
noves mesures té previstes adoptar la Conselleria de Política 
Territorial, Obres Públiques i Mobilitat per a lluitar contra 
l’augment de contagis per COVID-19 en aquest fi de 2020 i 
principis de 2021?

El Consell sol·licitarà al Govern d’Espanya el tancament dels 
ports i aeroports en la Comunitat Valenciana per a evitar la 
importació de contagiats per COVID-19?

El Consell sol·licitarà al Govern d’Espanya augmentar les 
mesures de control sanitari en els ports i aeroports en la 
Comunitat Valenciana?

Es preveu des del Consell limitar d’alguna forma el transport 
o la mobilitat en la Comunitat Valenciana?

València, 29 d’octubre de 2020 
Miguel Pascual Pérez 

José María Llanos Pitarch

 
Pregunta número 5.791 amb sol·licitud de resposta escrita, 
formulada pels diputats Miguel Pascual Pérez i José 
María Llanos Pitarch, del Grup Parlamentari Vox Comunidad 
Valenciana, d’acord amb l’article 161 del Reglament de 
les Corts Valencianes, al conseller de Política Territorial, 
Obres Públiques i Mobilitat sobre els ports i aeroports 
amb capacitat d’atenció de salut pública internacional (RE 
número 24.912)
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En 2014 el Consejo de Ministros aprobaba la Resolución 
del 25 de marzo del Ministerio de Sanidad, un acuerdo por 
el que se establecían ocho puertos y cinco aeropuertos 
españoles designándolos como puntos de entrada con 
capacidad de atención a emergencias de salud pública 
de importancia internacional (ESPII), según establece el 
Reglamento sanitario internacional de 2005, entre los que 
solo se encontraba el puerto de València.

Tras las emergencias de salud pública de importancia 
internacional (ESPII) como puedan ser el síndrome respira-
torio agudo severo (SARS), la pandemia de la gripe A, o la 
actual pandemia de la COVID-19, declarada como tal por la 
OMS el jueves 30 de enero del 2020.

En referencia a lo anterior, el 14 de mayo de 2020 se aprueba 
la Orden TMA/410/2020 por la que se limita la entrada en 
España a las aeronaves y buques de pasaje a través de los 
puntos de entrada designados con capacidad de atención a 
emergencias de salud pública de importancia internacional, 
entre las que solo se encontraba el puerto de València.

El 17 de mayo de 2020, se aprueba la Orden 
TMA/415/2020, de 17 de mayo, por la que se amplía la 
relación de puntos de entrada designados con capacidad 
de atención a emergencias de salud pública de importancia 
internacional, ampliando las entradas a los aeropuertos de 
Alicante-Elche y de València.

¿Cuáles han sido las alegaciones que el Consell ha trasla-
dado al Ministerio de Sanidad, Consumo y Bienestar Social 
o al Ministerio de Transportes, Movilidad y Agenda Urbana, 
para la apertura de los aeropuertos de Alicante-Elche y de 
València a los viajeros procedentes del extranjero?

València, 29 de octubre de 2020 
Miguel Pascual Pérez 

José María Llanos Pitarch

 
Pregunta número 5.793 con solicitud de respuesta escrita, 
formulada por el diputado José Juan Zaplana López, 
del Grupo Parlamentario Popular, de acuerdo con el 
artículo 161 del Reglamento de las Corts Valencianes, al 
Consell sobre la relación laboral de los trabajadores del 
departamento de salud de Torrevieja tras la finalización de 
la concesión (RE número 24.930)

Ante la anunciada finalización del contrato de concesión 
de la gestión del departamento de salud de Torrevieja, 
¿cuáles son las opciones que valora la consellera de Sanidad 
Universal y Salud Pública para los trabajadores de dicho 
departamento?

Valencia, 23 de octubre de 2020 
José Juan Zaplana López

Pregunta número 5.794 con solicitud de respuesta escrita, 
formulada por el diputado Luis Martínez Fuentes, del Grupo 
Parlamentario Popular, de acuerdo con el artículo 161 del 
Reglamento de las Corts Valencianes, al Consell sobre el 
Observatorio para la Brecha Digital (RE número 24.994)

En 2014 el Consell de Ministres aprovava la Resolució 
del 25 de març del Ministeri de Sanitat, un acord pel qual 
s’establien vuit ports i cinc aeroports espanyols designant-
los com a punts d’entrada amb capacitat d’atenció a 
emergències de salut pública d’importància internacional 
(ESPII), segons estableix el Reglament sanitari internacional 
de 2005, entre els quals només es trobava el port de 
València.

Després de les emergències de salut pública d’importància 
internacional (ESPII) com puguin ser la síndrome respiratòria 
aguda severa (SARS), la pandèmia de la grip A, o l’actual 
pandèmia de la COVID-19, declarada com a tal per l’OMS el 
dijous 30 de gener del 2020.

En referència a l’anterior, el 14 de maig de 2020 s’aprova 
l’Ordre TMA/410/2020 per la qual es limita l’entrada 
a Espanya a les aeronaus i vaixells de passatge a través 
dels punts d’entrada designats amb capacitat d’atenció a 
emergències de salut pública d’importància internacional, 
entre les quals només es trobava el port de València.

El 17 de maig de 2020, s’aprova l’Ordre TMA/415/2020, de 
17 de maig, per la qual s’amplia la relació de punts d’entrada 
designats amb capacitat d’atenció a emergències de salut 
pública d’importància internacional, ampliant les entrades als 
aeroports d’Alacant-Elx i de València. 

Quines han sigut les al·legacions que el Consell ha traslladat 
al Ministeri de Sanitat, Consum i Benestar Social o al 
Ministeri de Transports, Mobilitat i Agenda Urbana, per 
a l’obertura dels aeroports d’Alacant-Elx i de València als 
viatgers procedents de l’estranger?

València, 29 d’octubre de 2020 
Miguel Pascual Pérez 

José María Llanos Pitarch

 
Pregunta número 5.793 amb sol·licitud de resposta 
escrita, formulada pel diputat José Juan Zaplana López, 
del Grup Parlamentari Popular, d’acord amb l’article 161 
del Reglament de les Corts Valencianes, al Consell sobre la 
relació laboral dels treballadors del departament de salut 
de Torrevella després de la finalització de la concessió (RE 
número 24.930)

Davant l’anunciada finalització del contracte de concessió de 
la gestió del departament de salut de Torrevella, quines són 
les opcions que valora la consellera de Sanitat Universal i 
Salut Pública per als treballadors d’aquest departament?

 
València, 23 d’octubre de 2020 

José Juan Zaplana López

 

Pregunta número 5.794 amb sol·licitud de resposta 
escrita, formulada pel diputat Luis Martínez Fuentes, 
del Grup Parlamentari Popular, d’acord amb l’article 161 
del Reglament de les Corts Valencianes, al Consell sobre 
l’Observatori per a la Bretxa Digital (RE número 24.994)
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¿Quién forma parte del Observatorio para la Brecha 
Digital? ¿Qué problemas ha detectado y está estudiando el 
Observatorio para la Brecha Digital? ¿Cuáles son las medidas 
correctoras que ha propuesto el Observatorio para la Brecha 
Digital para solventar los problemas detectados por el mismo?

València, 29 de octubre de 2020 
Luis Martínez Fuentes

 
Pregunta número 5.795 con solicitud de respuesta 
escrita, formulada por la diputada Elena María Bastidas 
Bono, del Grupo Parlamentario Popular, de acuerdo con 
el artículo 161 del Reglamento de las Corts Valencianes, 
a la vicepresidenta y consellera de Igualdad y Políticas 
Inclusivas sobre el uso que se va a dar al edificio donde 
estaba el centro de recepción de menores de Monteolivete 
(RE número 24.995)

¿Qué uso se le va a dar al edificio donde se encontraba 
el centro de recepción de menores de Monteolivete de 
València? ¿Se ha realizado, a fecha de respuesta de la 
iniciativa, alguna intervención?

València, 29 de octubre de 2020 
Elena María Bastidas Bono

 
Pregunta número 5.796 con solicitud de respuesta 
escrita, formulada por la diputada Elena María Bastidas 
Bono, del Grupo Parlamentario Popular, de acuerdo con 
el artículo 161 del Reglamento de las Corts Valencianes, 
a la vicepresidenta y consellera de Igualdad y Políticas 
Inclusivas sobre el número de centros de menores tanto de 
titularidad pública como privada (RE número 24.996)

¿Cuántos centros de menores de titularidad pública y cuán-
tos de titularidad privada hay en la Comunitat Valenciana?

València, 29 de octubre de 2020 
Elena María Bastidas Bono

 
 
Pregunta número 5.797 con solicitud de respuesta escrita, 
formulada por el diputado Fernando Llopis Pascual, del 
Grupo Parlamentario Ciudadanos, de acuerdo con el 
artículo 161 del Reglamento de las Corts Valencianes, a la 
consellera de Sanidad Universal y Salud Pública sobre la app 
Radar COVID (RE número 25.012)

La app Radar COVID, diseñada por el Gobierno de España 
y bajo la administración de la Secretaría de Estado de 
Digitalización e Inteligencia Artificial (SEDIA), es la herra-
mienta utilizada para complementar el rastreo de contagios 
del SARS-CoV-2, y que casi 5 millones de españoles ya 
han instalado en sus dispositivos móviles, según los datos 
aportados por la SEDIA.

En la actualidad, esta app se encuentra activa en trece 
comunidades autónomas, entre ellas, la Comunitat 
Valenciana.

¿En qué fecha se pone en marcha la app Radar COVID en la 
Comunitat Valenciana?

Qui forma part de l’Observatori per a la Bretxa Digital? 
Quins problemes ha detectat i està estudiant l’Observatori 
per a la Bretxa Digital? Quines són les mesures correctores 
que ha proposat l’Observatori per a la Bretxa Digital per a 
solucionar els problemes detectats per aquest?

València, 29 d’octubre de 2020 
Luis Martínez Fuentes

  
Pregunta número 5.795 amb sol·licitud de resposta escrita, 
formulada per la diputada Elena María Bastidas Bono, del 
Grup Parlamentari Popular, d’acord amb l’article 161 del 
Reglament de les Corts Valencianes, a la vicepresidenta i 
consellera d’Igualtat i Polítiques Inclusives sobre l’ús que es 
donarà a l’edifici on estava el centre de recepció de menors 
de Montolivet (RE número 24.995)

 
Quin ús se li donarà a l’edifici on es trobava el centre 
de recepció de menors de Montolivet de València? S’ha 
realitzat, a data de resposta de la iniciativa, cap intervenció?

 
València, 29 d’octubre de 2020 

Elena María Bastidas Bono

  
Pregunta número 5.796 amb sol·licitud de resposta escrita, 
formulada per la diputada Elena María Bastidas Bono, del 
Grup Parlamentari Popular, d’acord amb l’article 161 del 
Reglament de les Corts Valencianes, a la vicepresidenta i 
consellera d’Igualtat i Polítiques Inclusives sobre el nombre 
de centres de menors tant de titularitat pública com privada 
(RE número 24.996)

Quants centres de menors de titularitat pública i quants de 
titularitat privada hi ha a la Comunitat Valenciana?

València, 29 d’octubre de 2020 
Elena María Bastidas Bono

  
 
Pregunta número 5.797 amb sol·licitud de resposta 
escrita, formulada pel diputat Fernando Llopis Pascual, 
del Grup Parlamentari Ciudadanos, d’acord amb l’article 
161 del Reglament de les Corts Valencianes, a la 
consellera de Sanitat Universal i Salut Pública sobre l’app 
Radar COVID (RE número 25.012)

L’app Radar COVID, dissenyada pel Govern d’Espanya i 
sota l’administració de la Secretaria d’Estat de Digitalització 
i Intel·ligència Artificial (SEDIA), és l’eina utilitzada per a 
complementar el rastreig de contagis del SARS-CoV-2, i que 
gairebé 5 milions d’espanyols ja han instal·lat en els seus 
dispositius mòbils, segons les dades aportades per la SEDIA. 

En l’actualitat, aquesta app es troba activa en tretze 
comunitats autònomes, entre elles, la Comunitat Valenciana. 

En quina data es posa en marxa l’app Radar COVID a la 
Comunitat Valenciana?
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¿Qué protocolos se han enviado desde la Conselleria de 
Sanidad Universal y Salud Pública a los centros de salud y demás 
dependencias competentes de la conselleria, para la puesta en 
marcha de esta app en la Comunidad Valenciana? ¿Y en qué 
fecha se envió a cada uno de ls departamentos de salud?

¿Se tiene conocimiento desde la Conselleria de Sanidad 
Universal y Salud Pública, de cuántos valencianos y 
valencianas se han descargado la app Radar COVID en sus 
dispositivos móviles?

¿Cuántos códigos se han generado y emitido desde los 
centros de salud de la Comunitat Valenciana a los positivos 
por coronavirus para la introducción de los datos en la app?

València, 3 de noviembre de 2020 
Fernando Llopis Pascual

 

e) Solicitud de prórroga de respuestas

 
 
Solicitud de prórroga del plazo de respuesta a varias 
preguntas escritas

MESA DE LAS CORTS VALENCIANES

La Mesa de las Corts Valencianes, en la reunión de 10 
de noviembre de 2020, ha tenido conocimiento de los 
escritos de la consellera de Participación, Transparencia, 
Cooperación y Calidad Democrática, sobre solicitud de 
prórroga del plazo de respuesta a las preguntas con petición 
de respuesta escrita, que a continuación se indican, de 
acuerdo con lo previsto en el artículo 161.1 del Reglamento 
de las Corts Valencianes.

– RE número 25.007, sobre solicitud de prórroga a las 
preguntas números 5.607, 5.608, 5.638, 5.639 y 5.641.

– RE número 25.008, sobre solicitud de prórroga a la 
pregunta número 5.633.

– RE número 25.126, sobre solicitud de prórroga a la 
pregunta número 5.649.

– RE número 25.127, sobre solicitud de prórroga a las 
preguntas números 5.652, 5.656, 5.662 y 5.663.

– RE número 25.253, sobre solicitud de prórroga a las 
preguntas números 5.666 a 5.668.

En este sentido, la Mesa de las Corts Valencianes ha 
acordado prorrogar dicho plazo por otro más de quince días.

Palau de les Corts Valencianes 
València, 10 de noviembre de 2020

El presidente 
Enric Morera i Català

La secretaria primera 
Cristina Cabedo Laborda

Quins protocols s’han enviat des de la Conselleria de Sanitat 
Universal i Salut Pública als centres de salut i altres depen-
dències competents de la conselleria, per a la posada en 
marxa d’aquesta app a la Comunitat Valenciana? I en quina 
data es va enviar a cadascun dels departaments de salut?

Es té coneixement des de la Conselleria de Sanitat Universal 
i Salut Pública, de quants valencians i valencianes s’han 
descarregat l’app Radar COVID en els seus dispositius 
mòbils?

Quants codis s’han generat i emès des dels centres de salut 
de la Comunitat Valenciana als positius per coronavirus per a 
la introducció de les dades en l’app?

València, 3 de novembre de 2020 
Fernando Llopis Pascual

 
e) Sol·licitud de pròrroga de respostes

Sol·licitud de pròrroga del termini de resposta a diverses 
preguntes escrites

MESA DE LES CORTS VALENCIANES

La Mesa de les Corts Valencianes, en la reunió de 10 de 
novembre de 2020, s’ha assabentat dels escrits de la 
consellera de Participació, Transparència, Cooperació i 
Qualitat Democràtica, sobre sol·licitud de pròrroga del 
termini de resposta a les preguntes amb petició de resposta 
escrita, que a continuació s’indiquen, d’acord amb el que 
hi ha previst en l’article 161.1 del Reglament de les Corts 
Valencianes.

– RE número 25.007, sobre sol·licitud de pròrroga a les 
preguntes números 5.607, 5.608, 5.638, 5.639 i 5.641.

– RE número 25.008, sobre sol·licitud de pròrroga a la 
pregunta número 5.633.

– RE número 25.126, sobre sol·licitud de pròrroga a la 
pregunta número 5.649.

– RE número 25.127, sobre sol·licitud de pròrroga a les 
preguntes números 5.652, 5.656, 5.662 i 5.663.

– RE número 25.253, sobre sol·licitud de pròrroga a les 
preguntes números 5.666 a 5.668.

En aquest sentit, la Mesa de les Corts Valencianes ha acordat 
prorrogar el termini esmentat per un altre més de quinze dies.

Palau de les Corts Valencianes 
València, 10 de novembre de 2020

El president 
Enric Morera i Català

La secretària primera 
Cristina Cabedo Laborda
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IV. SINDICATURA DE COMPTES

 
 
Resolución del síndic major  por la que se ordena publicar 
el acuerdo del Consell de la Sindicatura de Comptes 
de la Comunitat Valenciana relativo al anuncio previo 
a la convocatoria de concurso interno de méritos para 
la provisión del puesto número 25 del grupo de plazas 
de auditor o auditora, que ordenó publicar la Secretaría 
General de esta institución

Visto el anuncio previo a la convocatoria de concurso interno 
de méritos para la provisión del puesto número 25 del grupo 
de plazas de auditor o auditora, que ordenó publicar la 
Secretaría General de la Sindicatura de Comptes.

Visto que no habido ninguna solicitud de personas que 
reúnan los requisitos necesarios para poder acceder al 
puesto señalado mediante concurso interno de méritos.

De conformidad con los hechos expuestos, el Consell, en 
virtud de las funciones que le reconoce el artículo 19.c de la 
Ley de Sindicatura de Comptes, ACUERDA:

1. No convocar concurso interno de méritos para la provi-
sión del puesto número 25 del grupo de plazas de auditor 
o auditora, A1, de la relación de puestos de trabajo de la 
Sindicatura de Comptes.

2. Incluir una plaza vacante de auditor o auditora en la 
próxima oferta pública de empleo de la Sindicatura de 
Comptes que se convoque, para su cobertura mediante 
concurso-oposición, por el turno de promoción interna 
entre personal perteneciente al grupo de plazas de técnico 
o técnica de auditoría, tal como establece el artículo 28.4 
de las Normas para la provisión de puestos de trabajo de 
la Sindicatura de Comptes de la Comunitat Valenciana y la 
baremación de méritos (BOCV n.º 217, de 20.10.2017).

3. Publicar este acuerdo en el Butlletí Oficial de les Corts 
Valencianes, advirtiendo que podrá ser impugnado por la 
persona interesada mediante la interposición de recurso 
contencioso-administrativo, en el plazo de dos meses 
contados desde el día siguiente al de su notificación, ante la 
Sala de lo Contencioso-Administrativo del Tribunal Superior 
de Justicia de la Comunitat Valenciana. Sin embargo, puede 
interponerse potestativamente un recurso de reposición 
ante el mismo órgano que dicta el acto contra el que se 
recorre, en el plazo de un mes a contar desde el día siguiente 
al de la notificación, o cualquier otro recurso que se estime 
procedente. Todo ello de conformidad con lo establecido 
en los artículos 10 y 46 de la Ley 29/1998, de 13 de julio, 
reguladora de la Jurisdicción Contencioso-Administrativa.

València, 10 de noviembre de 2020

El síndic major 
Vicent Cucarella Tormo

IV. SINDICATURA DE COMPTES

Resolució del síndic major per la qual s’ordena publicar 
l’acord del Consell de la Sindicatura de Comptes de 
la Comunitat Valenciana, relatiu a l’anunci previ a la 
convocatòria de concurs intern de mèrits per a la provisió 
del lloc número 25 del grup de places d’auditor o auditora, 
que va ordenar publicar la Secretaria General d’aquesta 
institució

Vist l’anunci previ a la convocatòria de concurs intern de 
mèrits per a la provisió del lloc número 25 del grup de places 
d’auditor o auditora, que va ordenar publicar la Secretaria 
General de la Sindicatura de Comptes.

Vist que no hi hagut cap sol·licitud de persones que 
reunisquen els requisits necessaris per a poder accedir al lloc 
assenyalat mitjançant concurs intern de mèrits.

De conformitat amb els fets exposats, el Consell, en virtut 
de les funcions que li reconeix l’article 19.c de la Llei de 
Sindicatura de Comptes, ACORDA:

1. No convocar concurs intern de mèrits per a la provisió  
del lloc número 25 del grup de places d’auditor o  
auditora, A1, de la relació de llocs de treball de la Sindicatura 
de Comptes. 
 
2. Incloure una plaça vacant d’auditor o auditora en 
la pròxima oferta pública d’ocupació de la Sindicatura 
de Comptes que es convoque, per a la seua cobertura 
mitjançant concurs oposició, pel torn de promoció interna 
entre personal pertanyent al grup de places de tècnic o 
tècnica d’auditoria, tal com estableix l’article 28.4 de les 
Normes per a la provisió de llocs de treball de la Sindicatura 
de Comptes de la Comunitat Valenciana i la baremació de 
mèrits (BOCV núm. 217, de 20.10.2017).

3. Publicar aquest acord en el Butlletí Oficial de les Corts 
Valencianes, advertint que el mateix podrà ser impugnat 
per la persona interessada mitjançant la interposició del 
recurs contenciós administratiu, en el termini de dos mesos 
comptats des de l’endemà al de la seua notificació, davant 
la Sala Contenciosa Administrativa del Tribunal Superior de 
Justícia de la Comunitat Valenciana. No obstant això, pot 
interposar-se potestativament un recurs de reposició davant 
el mateix òrgan que dicta l’acte contra el qual es recorre, 
en el termini d’un mes comptador des de l’endemà de la 
notificació, o qualsevol altre recurs que s’estime procedent. 
Tot això de conformitat amb el que s’estableix en els  
articles 10 i 46 de la Llei 29/1998, de 13 de juliol, regula-
dora de la Jurisdicció Contenciós-administrativa.

València, 10 de novembre de 2020

El síndic major 
Vicent Cucarella Tormo
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